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U vodnik

Andrej Bratuž

Novoletne želje

Vstopili smo v novo leto in s tem se nam go
tovo postavljajo vprašanja kot: Kako bo v 
letu 2007? Kaj bo prineslo nam vsem, tako 

posameznikom kot skupnosti? Kakšne naloge 
si pri tem zadajamo? Na to ni lahko odgovo
riti, čeprav smo ob novem letu vsi polni 
upanja in načrtov. V prejšnji številki našega 
tednika smo sicer že lahko brali nekaj novo
letnih misli v uvodniku odgovornega ured
nika. Danes pa bomo skušali nanizati še nekaj 
bolj specifičnih želja in načrtov za tekoče le
to.
V letu, ki je za nami, je bilo nedvomno veliko 
dogodkov in premikov na vseh področjih jav
nega življenja. Svetovni red je ohranil svoje 
osnovne značilnosti v ravnovesju sil in zahtev 
velikih držav. Vojna žarišča so ostala in kot 
npr. iraška kriza prešla v novo leto. Doživeli 
smo tudi usmrtitev zloglasnega diktatorja. 
Slovenci, ki živimo v Italiji, smo lani pričako
vali kak korenit premik v uresničevanju 
zaščitnega zakona, pa ga žal nismo dočakali. 
Ob koncu leta je sicer od strani rimske vlade 
prišlo nekaj konkretnih zagotovil, po katerih 
bi letos udejanjili vsaj nekaj bistvenih 
pričakovanj na tem področju. Na drugih po
dročjih je stanje nekoliko boljše. Kulturno do
gajanje v lanskem letu je zaznamovala npr. 
stoletnica Gregorčičeve smrti, ki je dala po
budo za vrsto lepih in posrečenih prireditev 
in dejanj, med katerimi po svoji pomenljivo
sti izstopa npr. postavitev Gregorčičevega spo
menika v goriškem Ljudskem vrtu. Seveda se 
je kulturno življenje bogato razvijalo tudi v 
tradicionalnih oblikah tega za primorske Slo
vence tako značilnega in priljubljenega delo
vanja.
Kaj si pa v novem letu 2007 pričakujemo Slo
venci v Italiji? Omenili smo že, da so dober 
znak nekatere poteze rimske vlade v zvezi z iz
vajanjem zaščitnega zakona. Brez naše stalne 
čuječnosti in zavzetosti pa ne bo prišlo do po
m em bnih premikov. Pri vsem tem moramo 
imeti pred očmi pomladne upravne volitve, 
ki bodo spet veren pokazatelj naše narodne in 
državljanske zavesti.
Mesec januar je vsako leto mesec dobrega ti
ska, za nas katoliškega tiska, na kar je pred ne
davnim opozoril tudi naš tednik s posebnim 
lepakom. Naš tisk je med primorskimi Slo
venci zelo razvejan. Gre od tednika, ki ima že 
svojo zgodovino in je prav lani v januarju 
praznoval svoje jubileje s prireditvijo v Devi
nu. Nato imamo Goriško Mohorjevo družbo 
z bogato letno bero in posebnimi knjižnimi 
izdajami. Velik pomen ima otroški mesečnik 
Pastirček. V Trstu založba Mladika poleg revije 
(petdeset let izhajanja!) izdaja letno še lepo 
število knjig. Od leta 1958 izhaja v Trstu tudi 
mesečnik Naš vestnik, ki ga izdajajo slovenski 
duhovniki na Tržaškem. Ne pozabimo na list 
Dom, ki ga izdajajo beneški slovenski duhov
niki in laiki. Sicer pa se bomo k vsemu temu 
tako ali drugače še povrnili. Jasno je, da spa
da med naše novoletne želje tudi nadaljnji 
razvoj in uspeh našega tiska.
Med novoletnimi željami, ki so povezane s 
skupnostjo, ima prav gotovo posebno mesto 
želja po miru. Ob božičnih in  novoletnih 
praznikih so posebno značilni in dragoceni 
pozivi k miru. Betlehemsko voščilo Mir lju
dem na zemlji se vsako leto odraža tudi v raz
nih poslanicah. Tudi letos so nam ga posredo
vali papež Benedikt XVI., novi generalni taj
nik Organizacije združenih narodov, predsed
nik italijanske republike ter drugi državniki 
in voditelji. Tako tudi v Sloveniji in drugje. 
Mir je namreč osnova družbenega reda in tu
di gospodarske blaginje držav in narodov. Na 
betlehemsko sporočilo se je navezal tudi naš 
veliki Prešeren, ki je v Krstu napisal: "Po celi 
zemlji vsem ljudem mir bodi!"

Dan emigranta v Čedadu
Veliko dom ačinov in  Slovencev iz videm 

ske pokrajine se je zbralo na dan Svetih 
treh kraljev na tradicionalnem  srečanju 

v gledališču Ristori v Čedadu. Številna je bila 
tudi prisotnost predstavnikov krajevnih uprav 
in  k u ltu rn ih  organizacij z obeh  strani meje. 
Dan em igranta sta organizirala videmska pok
rajinska odbora SSO in SKGZ. Vsebino popold
neva sta dala nastopa državnega podtajnika za 
notranje zadeva Ettoreja Rosata in  Luigie Ne- 
gro, ki je spregovorila v im enu slovenskih orga
nizacij videm ske pokrajine. Program  pa so 
oblikovali m ladi člani orkestra glasbene šole iz 
Špetra, ki so lepo izvedli tri božične motive pod 
vodstvom Fabia Devetaka, ter člani Beneškega 
gledališča, ki so v režiji M arjana Bevka uprizo
rili delo Marca M artiniga Poletje gre h  koncu.

Uvodni pozdrav 
čedajske občine 
je prinesel župan 
Attilio Vuga.
Državni p o d ta j
nik  Rosato se je v 
svojem posegu 
do takn il več ak
tualn ih  vprašanj, 
ki zanim ajo  slo
vensko narodno
stno skupnost.
Ob ugotovitvi, da 
se meja vedno bolj odpira in da je vedno več so
delovanja m ed Italijo in  Slovenijo, je tudi več 
priložnosti za konkretne korake k reševanju še 
o dp rtih  vprašanj. Vlada bo še v tem  m esecu

odobrila novo se
stavo paritetnega 
odbora, ki bo 
tako lahko n a 
daljeval z delom . 
Vidljivost sloven
skih televizijskih 
oddaj v videmski 
pokrajin i bo za
gotovila nova po
godba z RAI-em. 
Popolno p o d p o 
ro zaslužijo vsa 

prizadevanja za zaščito slovenskega in  drugih 
jezikov v naši deželi in krepitev dvojezičnega 
šolstva v videmski pokrajini. Razvoj Beneških 
d o lin  ni m ožen brez v rednoten ja  krajevnih 
skupnosti na gospodarskem, socialnem  in kul
tu rn em  področju , in  to  na vseh ravneh od 
občinskih do državnih. Srečanje m ed zunanji
ma m inistrom a Ruplom in D'Alemo je prilož
nost, da se zgladijo še odprta vprašanja in da se 
izdelajo konkretn i predlogi za njihovo 
reševanje.
Luigia Negro je poudarila pozitivno vzdušje in 
konstruktivno sodelovanje v videmski pokraji
ni, kar bogati predvsem čezmejno sodelovanje. 
Potrebni so skupni projekti, ki bodo vrednoti
li krajevne značilnosti. Posebno pozornost je 
treba nam eniti izobraževanju in  poznavanju 
jezikov naše dežele, tud i v narečn ih  izrazih. 
Zahvalila se je slovenskim duhovnikom , ki so 
pred štiridesetim i leti ustanovili časopis Dom, 
in  pokojnem u Pavlu Petričiču za dolgoletna 
prizadevanja za ohranjevanje ku ltu rnega iz
ročila in šolske vzgoje.

N ovi naročnik  ali tisti, ki po d a r i  naročn ino  na n a š  te d n ik  n o v e m u  
naročn iku , b o  preje l v dar letošnjo knjižno zbirko Goriške M o h o r jeve  
d ru žb e ,  ki jo  sestavlja jo  na s led n je  knjige:

. - KOLEDAR GMD 2007
p r i m o r s k i  . Tereza Srebrnič: V OB] EMU SONČNE AFRIKE

t e d n i k  - Danijel Čotar: DOMAČE SIRARSTVO ZA ZABAVO IN ZARES 
..........................................................................  -  Miroslava Leban: MRAVLJA HOČE V ŽIVALSKI VRT

NAROČNINA ZA LETO 2007:
za Italijo 45,00 evrov  

za Slovenijo 48,00 evrov  
za inozem stvo  85,00 evrov
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Sklepanja, izjave, pričakovanja

0  izvajanju zaščitnega zakona in drugih odprtih vprašanjih

Slovenska skupnost pri 
ministrici Lanzillotta

Kaj nam prinaša leto 2007

N a ministrstvu za deželna 
vprašanja sta se deželni 
tajnik Slovenske sku
pnosti Damijan Terpin in dežel

ni svetnik Mirko Špacapan 
srečala z ministrico Lindo Lan
zillotta, ki je v vladi pristojna za 
izvajanje zaščitnega zakona za 
Slovence v Italiji.
Sestanka, ki ga je omogočil po
slanec južnotirolske Ljudske 
stranke Siegfried Brugger, ki je 
tudi predsednik mešane skupi
ne v poslanski zbornici, sta se 
poleg slednjega udeležila tudi 
podtajnik na notranjem ministr
stvu Ettore Rosato ter šef kabi

neta ministrice dr. Favorito. 
Predstavnika Slovenske skupno
sti sta ministrici izrazila pričako
vanja, ki jih slovenska manjšina 
v Italiji polaga v to vlado v zvezi 
z izvajanjem zaščitnega zakona,

N a zadnji seji pred božič
nimi prazniki so se člani 
izvršnega odbora Sveta 
slovenskih organizacij dotaknili 

več pomembnih vprašanj. Pred
sednik dr. Drago Štoka se je naj
prej zaustavil na evroprojektu Sa- 
peva, ki sta ga predložili SKGZ ter 
Cristianita', ki obravnava zgodo
vino in tradicije romarskih ob
mejnih svetišč na manjšinskem 
območju naše dežele, ki ga je 
predložil SSO. Gre za dva evro
pska projekta, ki ju je Štoka ocenil 
za zelo zanimiva in spodbudna. 
V zvezi z dvema svetoma, politič- 
no-narodnostnim in poslovno- 
gospodarskim, ki sta predvidena

ki v petih letih ni bil skoraj v 
ničemer uresničen. "Nujno je, 
da Prodijeva vlada takoj imenuje 
svoje predstavnike v paritetni 
odbor, saj so ostali deželni orga
ni že poskrbeli v tem smislu," 
sta poudarila predstavnika SSk, 
"saj bi bilo primerno, da bi pred 
obiskom zunanjega ministra 
D'Aleme v Ljubljani bil paritetni 
odbor tudi formalno usta
novljen". Podobna stališča sta 
izrazila tudi posl. Brugger in 
podtajnik Rosato. Ministrica 
Lanzillotta se je obvezala, da bo 
takoj kontaktirala tudi ministrst
vo za zunanje zadeve, ki mora še

imenovati svojega predstavnika, 
medtem ko se je notranje m ini
strstvo že odločilo, tako da bi se 
postopek lahko zaključil že v ze
lo kratkem času.
Terpin je posebej izpostavil nuj-

po zakonu RS za Slovence v za
mejstvu in po svetu, je Štoka izra
zil upanje, da bosta pripomogla k 
izboljšanju odnosov med 
manjšinami in slovensko vlado, 
in podčrtal, da se s tem korakom 
odpira novo obdobje na tem po
dročju.
Glede neizvajanja zaščitnega 
zakona s strani italijanske vlade je 
izvršni odbor SSO izrazil skeptič
nost, saj smo od te vlade pričako
vali večjo zavzetost na tem po
dročju.
Sledila so poročila pokrajinskih 
predsednikov, med katerimi je 
pokrajinski predsednik na Vi
demskem Giorgio Banchig po-

nost, da vlada čimprej odobri 
seznam občin iz 8. člena zaščit
nega zakona, saj je to predpogoj 
za konkretno izvajanje zaščitnih 
določb. Ministrica je izrazila 
občutek, da je seznam občin, ki 
ga je nazadnje predlagal paritet
ni odbor, načeloma sprejemljiv, 
novi paritetni odbor pa naj bi ga 
le potrdil, kar je po mnenju Slo
venske skupnosti dokaj vzpod
budna novica.
Ministrici sta bila izražena s stra
ni SSk zaskrbljenost in tudi ra
zočaranje nad zadnjim dekre
tom ministrstva za šolstvo, s ka
terim je bila ustanovljena dežel

na komisija za slovenske šole, 
iz katere so izpadle vse naved
be glede njenih pristojnosti. 
Izpostavljena je bila nujnost, 
da ministrstvo za deželna 
vprašanja opravlja dejanski 
nadzor in koordinacijo nad 
ukrepi raznih ministrstev, ki 
zadevajo vprašanja naše 
manjšine.
Špacapan je posebej izposta
vil vprašanje pravilne pisave 
slovenskih imen in priimkov 
na uradnih dokumentih, kot 
priča ogorčenje slovenskega 
prebivalstva zaradi zdravstve
nih  izkaznic, ki jih je izdala 
dežela in ki jih Slovenska sku
pnost zbira, da jih bo vrnila 

izdajatelju.
Končno sta predstavnika SSk še 
opozorila na odprti vprašanji 
priznanja Sindikata slovenske 
šole in slovenske sekcije na kon
servatoriju Tartini v Trstu.

ročal o sestanku s predstavniki 
slovenskega katoliškega tiska, ki 
so se ga udeležili urednik Mladike 
Marij Maver, Novega glasa Jurij 
Paljk in predsednik Zadruge Go
riška Mohorjeva Damjan Paulin. 
Razpravljali so o praznovanju 40- 
letnice katoliškega petnajstdnev- 
nika Dom, ki naj bi potekalo me
seca januarja, v mesecu, posveče
nem katoliškemu tisku. Banchig 
je nato poročal o nedavni ustano
vitvi Inštituta za slovensko kultu
ro v Špetru, ki si je dal statut in iz
volil predsednika v osebi kultur
ne delavke Brune Dorbolo'.
Tako za Benečijo kot za Kanalsko 
dolino predstavlja žgoče 
vprašanje bližnje zaprtje krajev
nih sedežev Slori; glede tega se 
Riccardo Ruttar in Rudi Bartaloth, 
ki sta o tem poročala, sklicujeta 
na posredovanje krovnih organi
zacij. V Benečiji in Kanalski doli
ni se namreč zastavlja problem, 
kako naprej zagotoviti povezoval
no in strokovno vlogo Slorija. S 
to skrbjo soglaša celoten izvršni 
odbor, katerega predsednik je 
podčrtal potrebo, da je Slori še na
prej v oporo krovnima organiza
cijama, da se glavni sedež Slorija 
obdrži v centru Trsta, ter se zavzel 
za preosnovo raziskovalnega 
inštituta, saj gre za pomembno 
znanstveno ustanovo manjšine. 
V nagovoru ob koncu prvega de
lovnega leta svojega predsedo
vanja je Štoka podal pozitivno 
oceno o prehojeni poti: vzposta
vili so spodbuden dialog s SKGZ 
in uredili odnos s Slovensko sku
pnostjo, saj je ta edina slovenska 
stranka v Italiji; interna reorgani
zacija SSO kot tudi priprava semi
narja zelo dobro napredujeta. 
Štoka se je nato obvezal, da bo 
znal SSO biti ljudem tudi vnaprej 
ob strani in konstruktivno sode
loval z vsemi zadevnimi dejavniki 
in zainteresiranimi subjekti.

I talija se je vminulem letu v 
krčih prebijala skozi 
obdobja zamenjave 

politične oblasti na čelu vlade 
in parlamenta. Polemike okrog 
tesnega izida parlam entarnih 
volitev v korist levosredinske 
Unije so zaposlovale 
strankarske kroge in politike in 
se še niso povsem polegle. Del 
opozicije z Berlusconijem na 
čelu se stalno vrača k temu 
vprašanju in polemično 
namiguje na možne "prevare", 
četudi je sam prejšnji notranji 
minister Pisanu jasno zavrnil 
vse očitke na račun počasnosti 
pri objavljanju izidov, zlasti v 
zaključnem delu. Neki novinar 
je minulega novembra objavil 
svojo razlago s postavitvijo 
hipoteze, da je "nekdo" 
vtihotapil v elektronske 
naprave zgrešene podatke o 
belih glasovnicah, tako da se je 
znižalo njihovo dejansko 
število v korist nekaterih 
strank. Da bi se odpravili 
vsakršni dvomi o 
verodostojnosti aprilskih 
volilnih izidov, so se stranke 
obeh taborov dogovorile, naj 
volilna parlam entarna odbora, 
tako poslanske zbornice kot 
senata, pregledata zapisnike in 
volilne izide v nekaterih 
izbranih okrožjih, seveda izven 
urnika rednega 
parlamentarnega dela. Zato bo 
delo omenjenih 
parlam entarnih odborov 
potekalo počasi in bo v 
najboljšem primeru 
zaključeno v prihodnjih 
poletnih mesecih.
V takšnem razgretem 
povolilnem ozračju je voditelj 
levosredinske koalicije 
Romano Prodi sestavil novo 
vlado, ki je morala v 
parlamentu doseči potrebno 
zaupnico. To velja še posebno 
za senatno zbornico, v kateri 
ima vlada zelo tesno številčno 
večino (158 proti 156). 
Vprašanje zase je sedem 
imenovanih dosm rtnih 
senatorjev, ki so vsaj delno 
glasovali za zaupnico vladi in 
finančni zakon za leto 2007. 
Opozicija jih je zaradi tega

ostro napadla, pozabljajoč, da 
so omenjeni senatorji večkrat 
podprli tudi razne ukrepe 
Berlusconijeve vlade.
Skoro dva meseca je italijansko 
javnost zaposlovala izredno 
ostra politična polemika okrog 
vladnega finančnega zakona, 
ki je večkrat prekoračila meje 
norm alne politične dialektike 
in osebne dostojnosti pri 
večini opozicijskih strank.
Tudi prizori na znanem 
protestnem shodu 2. 
decembra v Rimu so bili 
značilni v tem pogledu. Od 
Doma svoboščin pa se je ločila 
sredinska UDC, ki je priredila 
ločeno zborovanje v Palermu, 
vendar ostaja v opoziciji do 
Prodijeve vlade. Po 
izglasovanju finančnega 
proračuna se je napeto ozračje 
umirilo, pri čemer je svoje 
opravil tudi božični premor. 
Slednjega je vodja opozicije 
Berlusconi izkoristil za 
kardiološki pregled v Ameriki 
(Cleveland), kjer so m u vstavili 
srčni spodbujevalnik. Ta poseg 
so m u svetovali zdravniki po 
nenadni slabosti na 
političnem shodu njegovih 
privržencev v kraju 
Montecatini proti koncu 
novembra.
Zelo napeto in naporno je bilo 
pravkar m inulo leto za 
premiera Romana Prodija. 
Potem ko je več mesecev delal 
na oblikovanju izčrpnega 
programa za volitve (dal ga je 
podpisati vsem sodelujočim 
zaveznikom), ga je čakala zelo 
odgovorna volilna kampanja, 
kajti njegov nasprotnik 
Berlusconi ga je stalno 
demagoško izzival. Po sestavi 
nove vlade pa se je moral 
spoprijeti s težkim stanjem 
državnih računov. Ko je bil 
finančni zakon tik pred 
Božičem končno pod streho, 
se je lahko odpravil na uradni 
obisk v Libanon, kjer se je 
srečal tudi z italijanskimi 
vojaki m ednarodne mirovne 
misije. Ob koncu leta je na 
tiskovni konferenci podal 
obračun šestmesečnega dela 
vlade in izrazil trdno

prepričanje, da bo v Italiji 
končno prišlo do pozitivnega 
zasuka na področju 
gospodarstva in reform.
Na pozitiven odmev pri vseh 
političnih silah je naletel 
prednovoletni nagovor 
državnega poglavarja Giorgia 
Napolitana, ki je državljane 
pozval k sodelovanju pri 
obravnavanju političnih 
vprašanj, oba koalicijska 
tabora pa k demokratičnemu 
dialogu v iskanju najboljših 
rešitev za razne probleme. 
Zavzel se je tudi za tvoren 
dialog s katoliško Cerkvijo 
glede bioetičnih in drugih 
podobnih vprašanj.
Toliko o Italiji. Oglejmo si 
bežno še druge pomembne 
dogodke. Slovenija je s 1. 
januarjem letos vstopila v 
območje novega denarja - 
evra, kot prva od desetih držav, 
ki so leta 2004 postale članice 
Evropske unije. To je nadvse 
pom em ben korak za njen 
nadaljnji razvoj na vseh 
področjih. Istočasno se je 
Evropska unija razširila na dve 
novi članici, in sicer Romunijo 
in Bolgarijo. Nemčija pa je 
prevzela polletno 
predsedovanje Uniji. Čez leto 
dni pa bo omenjeno 
predsedstvo prevzela Slovenija. 
Ob koncu tega pregleda ne 
moremo mimo sedanjega 
stanja slovenske narodne 
skupnosti v Italiji. Nekaj 
znakov kaže na to, da se bodo 
končno začela izvajati 
nekatera določila zaščitnega 
zakona, ki ga je prejšnja 
desnosredinska vlada 
"zamrznila". Prosvetno 
ministrstvo je pred tedni 
ustanovilo po zakonu 
predvideno komisijo za 
vprašanja šol s slovenskim 
učnim  jezikom. Obnavlja se 
paritetni odbor. Za 9. in 10. 
januar je predviden uradni 
obisk italijanskega zunanjega 
ministra D' Aleme v Ljubljani. 
Skratka, Slovenci v Italiji 
pričakujemo, da bo prišlo do 
pozitivnega zasuka tudi glede 
reševanja naših vprašanj.

Alojz Tul

HVALA BO GU, DA 
S E J E  SLOVENIJA 

SPREOBRNILA !

PRAV RES !
Z  NOVIM LETOM 

VERUJE V EVRO!

Povejmo na glas

Evro ali podvig Slovenije
N ovo leto se pričenja z  vstopom  Slove

nije v  evro in  to je vsekakor izjem en  
dogodek, ki ga je m ogoče primerjati z  

njeno osamosvojitvijo in  n jen im  m ednarod
n im  priznanjem . Slovenija je v  vseh smislih  
dokazala, da n i le vredna družbe evropskih  
narodov, am pak da je m ed  n jim i presenetlji
vo na zgornjem  delu lestvice. E konom ski 
pokazatelji so tako rekoč osupljivi, saj je  raz
m erje m ed  javn im  dolgom  in bruto n o 
tranjim proizvodom  p o d  dvema odstotkoma, 
m ed tem  ko  se letna industrijska rast p ri
bližuje pe tim  odstotkom , in  to je oboje bolje 
od evropskega povprečja. Nedolgo tega sm o  
lahko na deželnem  tretjem televizijskem pro
gramu dobili po trd itev  podatka, da koprsko  
pristanišče prehiteva Trst, kar bi se zdelo še 
nekaj le t nazaj popolnom a neverjetno, začu
denje pa vzbuja tudi dandanes. Z  eno besedo: 
Slovenija ima obetavno prihodnost, v  kolikor 
bo na notranje po litičnem  prizorišču kljub  
m estom a trdim soočanjem ohranjala sposob
nost doseganja soglasja v  najbolj bistvenih st
vareh, ki so v  tem , da n e  prizadevam o  
življenjskih interesov države v  celoti.
Na vsak način je uspeh m atične države Slove
nije p o m em b en  tudi za našo narodno sku
p n o s t v  Italiji. Za vsakršno m anjšino je  p o 
m em bno , da je  matična država uspešna, in  
to zaradi še kako številnih razlogov, ki jih  ni 
treba posebej navajati. Čim bolj matična drža
va uspeva, tem  bolje za m anjšino. Seveda pa 
n i za nas k o t m anjšino po m em b n o  le uspe- 
vanje m atične države, se pravi Slovenije, am 
pak v  enaki meri razvoj in  napredovanje drža

ve večinskega naroda, se pravi Italije. In ne  
nazadnje se zavedam o, da je  za nas pom e- 
m ebno, da uspevajo, se razvijajo in  v  pogojih  
razumevanja živijo tudi vse druge narodne  
skupnosti, s katerim i delim o ta naš košček  
Evrope, pa če so še tako m ajhne ali posebne. 
Skratka: uspeh enega naj bo istočasno uspeh 
drugega, stvari se ne izključujejo, am pak se 
vedno lahko dopolnjujejo.
Slovenija je ves čas svojega vstopanja v  Evro
p o  izpričevala zares veliko zrelost in  prim er
no  zavedanje dragocenosti novega evropske
ga domovanja. N i se vdajala iluzijam, k o t je te 
dni izjavil vprašani rom unski državljan, da 
"ljudje vidijo v  Bruslju Božička, k i bo vsem  
dal denar in  službo", n iti n i zapadala prem oč
n em u  skepticizmu, k i ga je ubesedil eden od  
sodobnih bolgarskih zgodovinarjev, "da ra
zum e Evropsko unijo zgolj k o t n ovo  politič
no  in ekonom sko  zvezo, nam esto nekdanje  
kom unistične", pač pa je usmerjala svoj ko 
rak um irjeno in brez prevelikega razglašanja. 
Jasno ji je nam reč bilo, da vstopnice za Evro
p o  n i m ogoče dobiti na lepe oči, n iti ne s sa
m ohvalo  in  še m anj z  razjedajočimi dvom i, 
am pak z  delom  in učinkovitim i notranjim i 
posegi in  verjetno v  največji m eri z  že 
om enjeno modrostjo, da ne  velja političnih  
prepirov stopnjevati do tiste nerazsodnosti, 
ko  ta pričenja rušiti in  spodkopavati skupni 
blagor. Uspeh Slovenije je torej več k o t za
služen in  n ed vo m n o  u tem elju je n o vo  in  
vplivnejšo slovensko vlogo v  tem  delu Evro
pe.

Janez Povše

Svet slovenskih organizacij

Seja izvršnega odbora
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B ožja ljubezen in skrivnost 
zla: s tem binom om , ki 
govori o središčni vlogi 
Božje ljubezni v človekovem 

življenju in hkrati o zavračanju 
Kristusa, je papež Benedikt XVI. 
začel svojo katehezo med prvo

generalno av
dienco v no
vem letu, 3. ja
nuarja. Še ved
no smo v 
božičnem vz
dušju, ki nas 
poživlja z Dete- 
tovimi darovi 
veselja, dobrote 
in usmiljenja, 
je spomnil. 
Dejstvo, da 
smo resnično 
Božji otroci, 
nas vedno zno
va napolni s 
čudenjem pred 
učlovečenjem. 
Nismo le ust
varjena bitja, 
ampak Božji si
novi in hčere; 
na tak način 
nas Bog vabi k 
sebi, ko postaja 
eden izmed 
nas. Vsebina 

božičnega oznanila je "prepro
sta in vendar presenetljiva", go
vori pa o samem razodetju Kri
stusove ljubezni. Kljub vsemu je 
v našem življenju prisotna tudi 
skrivnost zla, "oblast teme", ki 
skuša zatemniti Božjo luč, je po

Misli sv. očeta v začetku novega leta

Vsak dan znova se moramo 
opredeljevati za Kristusa!
svari sv. oče: to je odklanjanje 
Kristusa. Pojavlja se v prevarlji- 
vih in nevarnih izrazih brezbriž
nosti, scientističnega atezima, pa 
tudi v "moderniziranem ali po- 
stmoderniziranem" razume
vanju Jezusa, ki ga ne prikazuje 
kot Boga, ampak kot človeka nje
govega časa oz. "tako idealizira
nega, da se včasih zdi pravljično 
bitje". Zaradi vsega tega je Bene
dikt XVI. pozval kristjane, naj 
sprejmejo in objamejo pravo 
sporočilo Kristusa, "pravega Bo
ga in pravega človeka". "Pred 
njim ne moremo ostati brezbriž
ni. Tudi mi, dragi prijatelji, se 
moramo stalno opredeljevati". 
Kako naj ga sprejmemo? S pre
prostim vedenjem pastirjev, z 
Marijino kratkostjo in z Jožefovo 
modro previdnostjo. Zato, je 
rekel Benedikt XVI., odprimo 
Kristusu svoj um in srce, "izkaži
mo mu svoj iskreni namen, da

bi živeli kot njegovi prijatelji!" 
Na praznik Gospodovega raz- 
glašenja, 6. januarja, je sv. oče na 
Trgu sv. Petra razvil katehezo o 
sv. treh kraljih, ki jih danes pred
stavljajo "voditelji politike, zna
nosti in vere". Ti naj si prizade
vajo, da bi našli skupno pot do 
obljubljene dežele, "kjer vladajo 
svoboda, pravičnost in mir". 
Vladarjem sveta je sv. oče pripo
ročil, naj pospešujejo red in mir 
med ljudmi, znanstvenikom pa, 
naj iščejo resnico. Prav je, da se 
poglavarjem narodov in znanst
venikom pridružijo še predstav
niki velikih nekrščanskih ver
skih tradicij, ki naj se - kot trije 
perzijski kralji pred 2000 leti - 
srečajo s Kristusom. Voditelji 
drugih verstev naj se soočijo s 
krščanstvom "brez strahu", je 
dodal. Na poti samokritike, ki jo 
je začel že papež Wojtyla, se je 
Ratzinger priporočil vsem, naj

"se ne bojijo Kristusa in njegove
ga sporočila" kljub napakam, ki 
so jih lahko storili cerkveni 
možje: "Če so Ga kristjani, tudi 
sami omejeni ljudje in grešniki, 
v zgodovini kdaj izdali s svojim 
obnašanjem, to samo še bolj 
kaže, da luč je Kristus in da jo 
Cerkev odseva, le če ostaja 
združena z Njim". Zbrano 
množico je papež opozoril tudi 
na nevarnost "gigantizma me
dijev", ki zamegljujejo sposob
nost kritike in lahko pre
prečujejo, da bi pozabili na pra
vi izziv globalizacije - "moderni 
humanizem". Benedikt XVI. je 
uradnemu govoru dodal misel, 
da "ne bo možen noben nov po
litični in gospodarski red, če ne 
bo prišlo hkrati do duhovne pre
nove, če se ne bomo znali pri
bližati Bogu in ga najti sredi med 
nami". Razvoj sredstev družbe
nega obveščanja v tretjem tisoč

letju predstavlja veliko priložno
st, pa tudi nevarnost. Veča se 
množica informacij, "šibi pa se 
naša sposobnost kritične sinte
ze". Informacijsko bom bardi
ranje lahko zato znatno otežkoča 
krščansko oznanjevanje.
V ponedeljek, 8. januarja, pa je 
sv. oče na običajnem januar
skem srečanju z diplomatskim 
zborom predstavil svojo analizo 
prejšnjega leta in prikazal smer
nice za naprej. Najprej je omenil 
"pohujšanje lakote", ne
sprejemljivo za svet, ki ima sred
stva in znanje, s katerimi bi jo 
lahko ukinil. Potrebno je "od
praviti strukturalne disfunkcije 
svetovnega gospodarstva", ki ne 
spoštujejo okolja in ogrožajo 
prihodnost človeštva. Pred vele
poslaniki 175 držav je spregovo
ril še o napadih na življenje, o 
tem, da bi se moral Iran odpreti 
mednarodni skupnosti, da je tre
ba najti globalno rešitev za 
Bližnji vzhod, da bi se prenehali 
spori v Somaliji in vsi drugi spo
padi ter da bi Evropa znala brani
ti versko svobodo. Vse ljudi je 
pozval, naj se zavzamejo proti te
rorizmu, saj nasilje ne vodi nika
mor, obratno: predstavlja slepo 
ulico.

DD

Lučka Susič (foto Kroma)

Aleksandra Pertot (foto IG)

Ylenia Zobec

Ali so besede kreativnost, 
umetnost, trud, ambicija 
res tuje besede današnji 

m ladini? Da bi izpodbili vse 
predsodke in dokazali, da smo 
mladi tudi dandanes sposobni 
veliko doseči, pred počitnicami 
smo intervjuvali štiri m lada 
dekleta, ki so se vsaka na 
svojem področju delovanja od
lično izkazala. Povprašali smo 
jih o letošnjih dosežkih, razkri
la so nam  svoje želje in pričako
vanja za leto 2007 in nam  zau
pala, kje bodo preživela novo 
leto.

Ime: Paola 
Priimek: Cigui 
Starost: 17 let
Področje, na katerem uspevam:

Paola Cigui

Tenis
Dogodek v letu 2006, ki si ga je 
vredno zapomniti: Avgusta sem 
v Bocnu zmagala na prvem  
OPEN tu rn irju  v svoji teniški 
karieri.
Kje boš nazdravila novemu le
tu? S prijatelji bom  praznovala 
v Parizu.
Želje in pričakovanja za leto 
2007: Rada bi bila uspešna v 
šoli, nasploh pa zdrava in vese
la. Moja največja želja pa je biti 
čim bolj uspešna v tenisu in se 
povzpeti iz državne na svetov
no raven.

Ime: Nastja 
Priimek: Gherlani 
Starost: 18 let
Področje, na katerem uspevam:
Atletika (met kopja)
Dogodek v letu 2006, ki si ga je 
vredno zapomniti: Julija sem se

Ob koncu leta: osebni obračuni Ob koncu leta: osebni obračuni

Česa so naše mladenke Zrela izkušnja naših
vsega zmožne? kulturnih delavk

di pokažejo.

Ime: Aleksandra 
Priimek: Pertot

Področje, na katerem delujem:
Glasba -  pevovodja Mešanega 
mladinskega zbora Trst 
Nepozabni dogodek v  letu 
2006: Bilo jih je veliko, pozabi
la pa ne bom  nastopa konec no
vembra. Bili smo tako čustveno 
v stvari, ko smo peli, da se je 
med nami ustvaril občutek take 
povezanosti in  energije, da smo 
se počutili, kot da bi leteli. Ko 
nekaj ustvarjaš, bi moral vedno 
občutiti blaženost ali pa skoraj 
nekakšno nirvano.
Načrti za leto 2007: Z mešanim 
m ladinskim  zborom načrtuje
mo projekt, ki bo zaživel spom
ladi. Sicer pa imamo vrsto dru
gih projektov in izmenjav z dru
gimi zbori, ki jih še poučujem, 
in upam, da bodo pri tem mla
di gojili čim  več stikov. Moja 
želja je, da bi izpeljala cilje, ki 
sem si jih začrtala.
Kakšen odnos imate z mladimi 
in  kakšen nasvet bi jim dali ob 
novem letu? Ko delujem z mla
dimi, se počutim  pom lajeno. 
Vendar pa moraš vedno govori
ti podoben jezik; moramo se ra
zumeti med sabo. Mladim sve
tujem, naj preko glasbe 
poiščejo tisto, kar imajo v sebi 
najlepše, in  pozabijo naj stvari, 
ki so odveč. Naj se ustavijo in 
na dan privlečejo tisto, kar je le
po.

Jure Kopušai

udeležila državnega prvenstva 
v metu kopja, in sicer v mestu 
Rieti. Uspešno sem se kvalifici
rala na četrto mesto.

pripravili na poletnem  Festiva
lu Drage mladih.
Kakšen odnos imate z mladimi 
in kakšen nasvet bi jim dali ob 
novem letu? Odnos je zelo po
zitiven. Ko sem v krogu mladih 
in  z njimi delam, se ne počutim  
staro. Svetovala pa bi jim, naj 
ne pozabijo na lepoto slovenske 
besede.

Ime: Maja
Priimek: Lapornik
Področje, na katerem delujem:
Gledališče -  voditeljica gleda
liške šole Studio Art v Sloven
skem stalnem gledališču. 
Nepozabni dogodek v  letu 
2006: Kar nekaj jih je, ampak 
na Vaše vprašanje moram izbra
ti začetek delovanja gledališke 
šole Studio Art.

Načrti za leto 2007: Slutim, da
me sprašujete v isti smeri. Torej 
skrajno sintetično: Studio Art 
naj bi se razvijal in rasel, z njim 
pa seveda vsi mladi, ki vanj 
zahajajo. Osebno plediram  za 
happy end.
Kakšen odnos imate z mladimi 
in kakšen nasvet bi jim dali ob 
novem letu? Vprašanje diskret
no namiguje, da nisem več mla
da. No, vsaj po duhu ni tako. Z 
m ladim i n im am  nikakršnega 
problema, mislim, da je naš dia
log odprt, iskren, direkten in 
sem tega vesela. Nasvet m la
dim? Nadaljujte po poti, ki ste si 
jo izbrali, izbirajte s pametjo in 
s srcem, delajte pa resno in do
sti, in  rezultati se prej ali slej tu-

Kje boš nazdravila novemu le
tu? Mislim, da bom  praznovala 
v Ljubljani s prijatelji.
Želje in  pričakovanja za leto 
2007: Upam, da bom  uspešno 
zaključila šolsko leto in prese
gla svoj rekord v metu kopja.

Ime: Ylenia 
Priimek: Zobec 
Starost: 20 let
Področje, na katerem uspevam:
Glasba (petje)
Dogodek v  letu 2006, ki si ga je 
vredno zapomniti: Nastopila 
sem na festivalu evrovizijske

melodije EMA v Ljubljani, po
leg tega pa sem tudi nastopala v 
gledališki produkciji Bakhantke 
Slovenskega stalnega gledališča 
v Trstu.
Kje boš nazdravila novemu le
tu? Na Mestnem trgu v Ljublja

ni, kjer bom  nastopala.
Želje in  pričakovanja za leto 
2007: Upam, da mi bo novo le
to prineslo še veliko sreče, ve
selja, ljubezni in seveda petja!

Ime: Vida 
Priimek: Forčič 
Starost: 22 let
Področje, na katerem uspevam:
šiviljstvo in m odno kreatorstvo 
Dogodek v  letu 2006, ki si ga je 
vredno zapomniti: Letos sem se 
udeležila deželnega tekm o
vanja za mlade šivilje, na kate
rem  sem predstavila poročno 
obleko, ki sem jo sama izdelala, 
in dosegla prvo mesto 
Kje boš nazdravila novemu le
tu? Ne vem  še. Morda bom  
praznovala doma ali pa v Lju

bljani s prijatelji.
Želje in  pričakovanja za leto 
2007: Januarja se bom  v Rimu 
udeležila vsedržavnega tekm o
vanja 'II m anichino d'oro ' (Zla
ti maneken), ki ga prireja šivilj
ska akademija, in upam, da se 
bom  uspešno odrezala.

Veliko je mladih, ki jim sicer ne 
m orem o posvetiti kotička v ča
sopisu, vendar se ravno tako 
trudijo  in  pom agajo v druži
nah, v šoli ali društvih ter tako 
izražajo svojo kreativnost. Tem 
naj bo v zadoščenje nasmeh, ki 
so ga od svojih sovrstnikov, vz
gojiteljev in staršev gotovo de
ležni v znak hvaležnosti. In 
tervjuvankam in vsem ostalim 
m ladim  želimo, da bi se jim v 
novem letu vsi načrti in sanje 
uresničili!

Patrizla Jurincic

V odraslih mladi iščejo 
vzor. Ko zaidejo v težave 
in imajo številne proble

me, se po pomoč zatekajo k sta
rejšim, saj imajo le-ti veliko več 
izkušenj, ki jih lahko podajo 
mladim, ti pa se iz njih učijo, 
kako živeti brez skrbi in  stisk. 
Tega ne zasledimo samo v od
nosu otrok-starši, ampak tudi v 
vsakdanjem življenju in  ne na
zadnje tudi na področju kultu
re. Pred koncem  leta smo 
vprašali za obračune in  načrte 
tri voditeljice, pedagoginje in 
kulturne delavke, ki so svoj čas, 
talent in  energijo posvetile mla
dini in  jim - po našem mnenju 
zelo učinkovito - pomagale, da 
se prim erno in uspešno udejst
vujejo v kulturi.

Ime: Lučka 
Priimek: Susič
Področje, na katerem delujem:
Gledališče -  mentorica in  reži
serka gledališke skupine SKK in 
Slovenskega odra 
Nepozabni dogodek v  letu 
2006: Vse predstave so izredni 
dogodki, ki jih ne bom  pozabi
la. V tem letu so bile zame zelo 
pom em bne predstave -  kar tri 
premiere - Pika Nogavička, Ma
le dame in  Snežiča.
Načrti za leto 2007: Gotovo bo 
nastala kakšna nova igra, ven
dar pa z gledališko skupino SKK 
zaenkrat na sporedu ohranja
mo prej omenjene igre. Možna

je tudi ponovitev igrice Piknik 
za fante in  dekleta, ki smo jo

Maja Lapornik (foto IG)
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Nastop Združenih cerkvenih pevskih zborov

Jaslice v piranskih cerkvah
D ruštvo "Prijatelji zakla

dov sv. Jurija" prireja že 
vrsto let razstavo jaslic v 

piranskih cerkvah. Na letošnjo ot
voritev je bil povabljen k sodelo
vanju zbor ZCPZ iz Trsta, da bi z 
božično pesmijo popestril to za
nimivo prireditev, na kateri sode
lujejo umetniki iz treh držav: Slo
venije, Hrvaške in Italije.
Lepa sončna sobota 23. dec. 2006 
ja bila kot nalašč za krajši izlet. 
Pogled z istrskih vzpetin na zi
bajoče ladjice na morski gladini, 
v daljavi veriga zasneženih vrhov 
gora z očakom Triglavom, ki se je 
dvigal nad ostalim hribovjem, sta 
ustvarjala veličastno sliko Umet
nika stvarstva. S temi občutki le
pote narave smo se podali na 
obhod po piranskih cerkvah k 
ogledu zanimivih, različno izde
lanih jaslic, ki so odražale vsaka 
svojo umetniško zvrst in pogled v 
božično skrivnost, rojstva Sina 
Božjega. Pot se je pričela v cerkvi 
sv. Frančiška, ki je del minoritske
ga samostana, zgodovina katere
ga sega v visoki srednji vek (te
meljni kamen je blagoslovil škof 
Peter Manolesso 1301). Cerkev so 
napolnili povabljeni gosti in ver
niki, ki so se želeli udeležiti tega 
obhoda piranskih cerkva. Duška 
Žitko je v imenu članov društva 
"Prijatelji zakladov sv. Jurija" poz
dravila vse navzoče, se zahvalila 
združenemu zboru ZCPZ, zboro
vodji Ediju Racetu in organistu 
Tomažu Simčiču, vsem um et
nikom in postavljalcem jaslic ter 
častnim gostom.
Nato je spregovoril pomožni škof 
dr. Jurij Bizjak, ki delo društva 
spremlja in podpira. V svojem ot
voritvenem nagovoru je pouda
ril pomen družine in zaželel 
vsem lepe božične praznike, mi
ru in božjega blagoslova v letu 
2007. Za njim je imel pozdravni

nagovor novi piranski župan g. 
Tomaž Gantar, ki je rekel, da ta že 
tradicionalna prireditev vsakič 
preseneča z enkratnostjo raz
stavljenih umetniških del. Tudi 
on je svoj nagovor zaključil z 
voščili. Nato je zbor zapel pesem 
Čujte nocoj - Lojzeta Mava. Sledi
la je zahvala gostom, umetnikom 
in vsem, ki so pomagali ustvariti 
to prireditev s podaritvijo foto 
monografije Pirana, 
ki jo je pripravil foto
graf Ubald Trnkoczy. 
Monografijo pok
lanja župan g. Gan
tar v svojem in v 
imenu društva, ki 
skrbi za to prireditev, 
je povedala voditelji
ca Duška Žitko. Med 
drugimi so to darilo 
prejeli škof dr. Jurij 
Bizjak, zborovodja 
Edi Race, organist 
Tomaž Simčič in pa
ter Nirko Veršič. S 
pesmijo Zori noč ve
sela - Leopolda 
Cveka se je otvoritve
ni del v tej cerkvi 
zaključil. Postavljene 
jaslice "Samostanske" iz žgane 
gline, delo pokojne kiparke iz 
Vinkovcev Lojzike Ulman, so ku
pili piranske družine in prijatelji 
samostana leta 1988. Od tu, po 
ozkih ulicah tega mesta mimo 
dveh cerkva, najprej sv. Marije 
Snežne, kjer so bile jaslice "Zbo
rov glasov" iz keramike - Umber- 
ta Rive iz Vicenze; sledila je 
cerkev Marije Tolažnice, kjer so 
bile prav tako iz keramike, avtori
ca je Lea Bernetič Zelenko iz 
Grožnjana. Udeleženci s škofom 
dr. Bizjakom so prispeli do baroč
ne katedrale, posvečene sv. Juriju 
(današnjo podobo je dobila leta 
1637). Po priložnostnih besedah

prirediteljice je združeni zbor 
ZCPZ na koru zapel dve pesmi, 
Blažena noč - Vinka Vodopivca v 
priredbi Zorka Hareja in Svet iz 
češke božične maše (Vanočna 
mša). Do pred nekaj leti še v sla
bem stanju, je pogled na ob
novljene umetnine v cerkvi pre
senetljiv obenem spodbuden. Za 
to gre zasluga župniku Zorku Baj
cu, ki je obenem tudi predsednik

vem trgu je zbor zapel pred cerk
vijo sv. Petra Božično M. Fileja. Ja
slice iz porcelana v tej cerkvi je iz
delal Željko Karavalja iz Zagreba. 
Zadnja točka te poti je bila cerkev 
sv. Roka, kjer je Alfonso Fortuna 
iz Vicenze postavil keramične ja
slice. Na trgu pred cerkvijo so 
pevci zapeli ljudsko Prišla je lepa 
sveta noč in Glej zvezdice Božje 
Leopolda Belarja, ki so jo zapeli 
tudi ostali prisotni. Nato je nareč
ni pesnik, član združenega zbora 
Aleksander Furlan recitiral tri 
svoje pesmi, uglašene na božično 
temo: Ana sama lučka, Pozimi 
zvečer in Sveta noč, s katerimi je
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društva "Prijatelji zakladov sv. Ju
rija". Zanimive in svojevrstne so 
solinarske jaslice, ki sta si jih za
mislila Pirančana Robert Letica in 
Riko Butuči. Medtem se je stem
nilo in udeleženci tega sprehoda 
od cerkve do cerkve so se s prižga
nimi svečami napotili po strmih 
ozkih poteh proti obali do cerkve 
sv. Marije Zdravja na punti (rt pi
ranskega polotoka), kjer je foto
graf iz Ljubljane Trnkoczy posta
vil kot sporočilo o Sveti družini 
in Jezusovem rojstvu "Oz
nanjenje". Šesta cerkev, sv. Štefa
na, je imela upodobljeno "Rojst
vo" iz bakra, delo Giancarla Bo- 
sellija iz Mantove. Na Tartinije-

prikazal nekdanje življenje. Če
prav je tedaj vladala velika revšči
na in pomanjkanje, je bilo živ- 
lejnje prežeto s tistimi vrednota
mi in človeško toplino, ki jih da
našnje generacije ne premorejo. 
Voditeljica tega obhoda Duška 
Žitko in sodelavka Fulvija, ki je 
podajala v italijanščini celotno 
dogajanje, sta se zahvalili za števi
len obisk v upanju, da so se ude
leženci tega sprehoda od jaslic do 
jaslic z veseljem v srcu sprehodi
li od ene do druge piranske cerk
ve. Z voščili za vesele božične 
praznike in srečno Novo leto se 
je tudi ta prireditev zaključila.

Pavel Vidau

Starodavna navada zaživela med mladimi

Trije mladi koledniki 
za podhranjene otroke

Pred sedm im i leti so v 
Števerjanu obnovili 
starodavno navado ko

ledovanja. V teh letih se je v 
oblekah svetih treh kraljev 
zvrstilo kar več mladeničev, 
m ed katerimi je največkrat 
nastopal Manuel Pintar, ki je 
s svojim krepkim glasom tu 
di letos vodil dva nova koled
nika, Jurija Klanjščka in  Ga
brijela Langa. Obhajanje 
vseh hiš je dokaj naporno. 
Ko koledniki vstopijo v hišo, 
zapojejo staro kolednico 
Sko z’ to zvezdo sm o  
spoznali, s katero se Gašper, 
Miha in Boltežar predstavijo 
zbrani družini. Nato s kadi
lom  počastijo Dete v jaslicah. 
Zatem sprejmejo od hišnega 
gospodarja dar ter se zahva
lijo s starodavno pesmijo v 
števerjanskem narečju: Lepo

sta nam  daravali. Pred odho
dom s kredo zaznamujejo hišne 
duri z napisom 20+G+M+B+07, 
kar pom eni hišni blagoslov v 
novem letu.
Nekoč so koledniki nabirali sk
rom ne darove zase, danes pa 
nabirajo denar za potrebne lju
di. Vsa leta, razen lanskega, ko 
so nabirali denar za obnovo 
cerkvene strehe, so darove po
slali v misijone, zlasti mis. Da
nilu Lisjaku. Letos so števerjan- 
ski koledniki nabirali darove za 
podhranjene otroke v Togu. Po 
domovih so zbrali 1180 evrov. 
V soboto, 6. t.m., so trije postav
ni koledniki v žlahtnih oblači
lih m ed slovesno mašo prvič 
obiskali tudi cerkev sv. Ivana v 
Gorici. Zbrano občestvo je bilo 
prijetno presenečeno. Milošči
na, ki se je nabirala v njihov na
men, je znesla 360 evrov.

Mednarodno srečanje 
odraslih skavtov v Stični

N a predbožično soboto so 
se zbrale v Stični sku
pnosti odraslih skavtov 

iz Veneta, Furlanije Julijske kraji
ne, Slovenije, Koroške in 
Hrvaške. Vseh udeležencev je bi
lo okrog dvesto. Organizator 
srečanja je bila Zveza bratovščin 
odraslih katoliških skavtov in 
skavtinj (ZBOKSS), ki deluje v 
Sloveniji že vrsto let in je od vse
ga začetka povezana s sorodnimi 
organizacijami v prostoru Alpe 
Jadran.
Prijazen sprejem s toplim čajem 
in gradivom za program dneva je 
ogrelo prihajajoče v sončnem, a 
mrzlem jutru, saj je slana ležala 
povsod in se je ponekod ohrani
la ves dan. Program se je pričel s 
skupnim zborom, kjer se je vsaka 
skupina predstavila in izrazila mi
sel v zvezi z božičnimi prazniki 
in Betlehemsko lučjo miru, ki je 
bila osrednji motiv srečanja. Med 
skupinami se je predstavila tudi 
slovenska tržaška delegacija, če
prav bratovščina še ni formalno 
ustanovljena, in vsi prisotni so jo 
še posebej toplo sprejeli. Zbor so 
pozdravili tudi menihi cister
cijana, ki so nas gostili. Nato je 
sledila sveta maša, ki jo je daroval 
opat pater Nadrah. V pesmih, 
molitvah, prošnjah in berilih so 
se prepletali štirje jeziki in 
udejanjali božični mir in skavtski

ekumenizem obenem.
Po maši je polovica udeležencev 
šla na kosilo v samostansko men
zo, druga polovica pa si je z vod
nikom ogledala cerkev, samo
stan, muzej in okolico samosta
na. Potem sta se skupini zamenja
li. Med kosilom so seveda poteka
li pogovori, nova poznanstva, iz
menjave naslovov in informacije. 
V tem letu se bo namreč po vsem 
svetu praznovala stoletnica skavt
skega gibanja in tudi odrasli skav
ti bodo imeli več zanimivih po
bud na programu. Nazadnje smo 
se vsi natrpali v trgovinico s čaji 
in zdravilnimi preparati patra 
Ašiča in spet smo Tržačani, kot že 
ves dan, prevajali bratom Italija
nom. Tako smo odkrili, kaj bo 
naše glavno delo v skavtski 
druščini Alpe Jadran: prevajanje. 
Sijajni dan se je zaključil z ve
likim zborom. Zahvalam so se 
pridružili ročno izdelani spo
minčki, voščila in spodbudne be
sede, najavljeno je bilo prihodnje 
božično srečanje v Brežah na Ko
roškem. Poslavljanje je bilo dolgo 
in prisrčno. Vsi smo se razšli ve
seli, duhovno bogatejši in dobe
sedno pomlajeni od skavtskega 
duha, ki vedno deluje na svojevr
sten način, vedno pozitivno, ne 
glede na leta ali na poklic, ki ga 
kdo opravlja.

Kresnica

Misijonski krožek

Pismo patra Ernesta 
Sakside

Pater Ernest Saksida je po
slal naslednje pism o 
vsem  podporn ikom  iz 

Donboscovega mesta Corum- 
ba':
“V Betlehem u je bil rojen  
otrok, bil je sin, ki je manjkal, 
da bi se ustvarila družina. Na 
tem rojstvu sloni praznovanje  
Božiča. Bili so m am a, oče in  
otrok. N i Božiča, n i praznika, 
če m anjka eden od njih, kajti 
to je praznik družine. Tudi če 
je na m izi vsega na pretek in je 
vsa hiša okrašena, a pri m izi 
nekdo manjka, n i veselja ne re
sničnega praznika. Jaz sem se 
odpovedal tem u praznovanju, 
odšel sem, star 15 let, za gla
som, ki m e  je klical od daleč. 
Na m ojem  dom u takratni bilo 
popolnega praznika, ker je 
nekdo pri m izi manjkal, še več, 
senca žalosti in celo solze so za
tem nile radost praznovanja. V 
naslednjih desetletjih sem do
bil ob praznovanju rojstva De
teta Jezusa drug prostor pri m i

zi m ed  stotinam i revnih otrok 
skupaj z  vami, dobrotniki, bo- 
tricami in  to liko nezn a n im i 
ljudmi, k i so m e  sprejeli. N iko
li nisem  manjkal. Letos m e  je 
vrsta nezgod p o  m oji nesreči 
oddaljila od vas in  od  m ojih  
otrok in  lahko bi se zgodilo, da 
m e na božičnem  prazniku ne  
bi bilo. Zvedel sem, da so tisoči 
ubogih ljudi m olili zame. M i
slim, da je tudi njihova zaslu
ga, da sem  prem agal to 
preizkušnjo. Tako bom  tudi le
tošnji Božič sedel k  mizi, se pri
družil betlehem skim  pa
stirjem, dosegel z  mislijo, po l
no  ljubezni in  hvaležnosti, vse 
vas. In znova bom o začeli naš 
bratski pogovor, ki že leta p o 
vezuje naše duše.
Vaš m isijonar p. Ernest" 
Iskreno se Vam zahvaljujeva za 
prijaznost, ter prejm ite lepa 
voščila za zdravo in  uspešno 
novo leto 2007.

Vimenu misijonskega krožka 
Marija in Franc Saksida

2. NAVADNA NEDELJA

Iz 62,1-5; Ps 96; 1 Kor 12,4-11; Jn 2,1-11

Cerkev zaključi božični čas s praznikom Jezu
sovega krsta. Toda po  stari navadi podaljšamo 
Božič do Svečnice. Do takrat še pojem o božič
ne pesm i in ohranimo jaslice.
Vsekakor Božič traja vedno. Prerok Izaija je za
pisal, da bo Gospod sam dal znamenje: "Glej, 
mladenka bo spočela in rodila sina in m u dala 
ime Emanuel" (Iz 7,14). Cerkev daje razumeti, 
da se to nanaša na Božjo mater Marijo in nje
nega sina Jezusa. On bo namreč ostal vedno z  
nami, kar pom eni im e Emanuel. Božič je torej 
Bog, ki je v  Sinu postal trajno utelešenje, učlo
večenje. Ponižal pa se je zato, da bi nas dvignil 
iz groba smrti v veličastno vstajenje in življenje 
(Flp 2,6-9).
Papež Janez Pavel II. nam je pred nedavnim iz
ročil v svetlem delu rožnega venca premišlje
vanje skrivnosti Jezusa, "ki je v Kani Galilejski 
naredil prvi čudež".

Vse skrivnosti, ki jih premišljujemo z  Marijo v  
svetem rožnem vencu, nam želijo namreč do
povedati, da nam Bog po veri daruje veselje in 
tolažbo, ki sta sladka kakor dobra domača ka
pljica. Daje se nam tudi pri sv. maši ko t evha
ristija, ko t hvala in zahvala za skrivnost 
življenja. Ni namreč slučaj, da je Jezus naredil 
prvi čudež na svatbi, na poroki dveh mladih 
znancev ali mogoče sorodnikov. Učenci in sta
rešina se čudijo žlahtnemu čudežu, ki je po  Je
zusovi volji rešil ženina in nevesto ter svate 
pred sramoto, če bi zmanjkalo vino, kljub temu 
da so bili svatje že malce okajeni. Saj je 
starešina poklical ženina in m u rekel: "Vsakdo 
postreže najprej z dobrim vinom, in ko se 
ljudje napijejo, s slabšim; ti pa si dobro vino 
prihranil do zdaj" (Jn 2,9-10). Tudi psalm poje: 
"Vino razveseljuje srce človeku, da pusti sijati 
obraze bolj kakor olje" (Ps 104,15).
Ženin in  nevesta gotovo izhajata iz vernih 
družin. Saj se Jezusova mati zanju zavzame. Na
ravnost izziva čudež. A Jezus pripomni: "Moja 
ura še ni prišla " (Jn 2,4). Vendar ma teri ne m o
re odreči prošnje. Lahko dodamo, da Marija 
vedno posreduje za nas pri Sinu. Ura, ki jo Je

zus misli, je ura trpljenja in smrti. Zato so vsi 
čudeži znamenje njegove ljubezni in zvestobe 
do konca. Niso torej znamenje samo dokonč
ne, eshatološke ljubezni, marveč tudi zvestobe 
in ljubezni najprej v zakonu in družini. Prvi ču
dež na svatbi razodeva Jezusovo delovanje za 
srečo in veselje za zakonce in družine, ki se tru
dijo za ljubezen v svetu. Ta se začenja pa najprej 
v  zakonu in družini.
Jezus deluje skrivnostno, a je prisoten v  vsakem 
zakonu, ki je zgrajen na njem. Zlasti v  težkih 
trenutkih je poleg. Njegova ura nas je vse zaje
la v objem križa. Zato nas vse vodi v življenje, 
ki se spopolni v  trpljenju Boga za nas.
Sveto pism o večkrat, zlasti pri prerokih, im e
nuje Boga ženina, ki se poroči s človekom in se 
ga veseli, kakor ženin neveste.
Izaija takole govori: "Gospod bo imel veselje 
nad teboj in tvoja dežela bo imela moža. Kajti 
kakor se mladenič poroči z devico, tako se bo 
tvoj graditelj poročil s teboj; kakor se ženin ve
seli neveste, tako se tebe veseli tvoj Bog" (Iz 
62,4-5).
Psalm pa daje duška opevanju Boga, ki rešuje: 
"Pojte Gospodu novo pesem, poj Gospodu vsa

zemlja! Pojte Gospodu, njegovo im e slavite. 
Oznanjujte dan za dnem njegovo odrešenje! 
Priznajte Gospodu slavo njegovega imena!" (Ps 
96,1.2.8).
Sveti apostol Pavel pribije, da Bog dela vse v  
vseh, kakor hoče, v  korist vseh (1 Kor 
12,6.7.11). Dela po Duhu. Sledi, da ureja tudi 
zakone in družine ter zakonsko življenje. Potr
p i z  zakoni, ki jih mučita razveza in nezvesto
ba.
V Kani je razodel prvo znamenje Božje slave. 
Od tu dalje se bo razodeval učencem in nam  
vsem zato, da nas utrdi v  veri v  Božjo ljubezen. 
Na popoln način pa se bo razodel na križu v  
vsej slavi in moči, v  ljubezni, v prostovoljni 
smrti za nas. To je tista "ura", ki ni še prišla na 
svatbi v Kani. To uro imenujejo zlasti vzhodni 
cerkveni očetje slavo, slavo križa.
V evangeliju pa gledamo predvsem vlogo Ma
rije in Jezusa. Jezus je ženin, ki je poročil člo
veka. V Mariji je Jezus že od začetka, v  Kani 
namreč, blagoslavljal človeštvo, na koncu pa, s 
križa dopolnjuje tako: "Žena, glej, tvoj sin! 
Glej, tvoja mati!" (Jn 19,26) (Gl. A. Poppi, Si- 
nossi..., str. 522).
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Baklada na mejnem prehodu Štandrež-Vrtojba

/ / Cerkev mora vedno podirati meje 
in graditi skupnost!"

Trideset let vodenja torontske Cerkve

Kardinal Alojzij 
Ambrožič odstopil kot 

torontski nadškof

Vatikanski krogi so 
sporočili, da je papež 
Benedikt XVI. pred 

kratkim sprejel odstop, ki ga je 
po kanonskem pravu že na 
začetku leta 2005 podal 
dosedanji torontski nadškof 
kardinal Alojzij Ambrožič, po 
kardinalu Jakobu Missii drugi 
kardinal slovenskega rodu. 
Tretji je lani postal nekdanji 
ljubljanski nadškof Franc Rode. 
Kardinal Ambrožič bo januarja 
letos dopolnil 77 let.
Rodil se je 27. januarja leta 
1930 v Gabrju (občina 
Dobrova pri Ljubljani). Kot 
srednješolec je ob koncu druge 
svetovne vojne odšel skupaj z 
družino v begunstvo, najprej v 
Avstrijo, nato v Kanado. Tu je 
bil leta 1955 posvečen v

akademskem društvu (SKAD). 
Sestajal se je z mladimi, 
obiskoval kulturnozgodovinske 
zanimivosti naše dežele, z 
zanimanjem sledil literarnemu 
snovanju pri nas in v 
domovini, večkrat tu in tam 
maševal in pridigal. Dne 7. 
oktobra 1998, ko je prišel 
prvikrat v Gorico kot kardinal, 
so mu v Kulturnem centru L. 
Bratuž priredili prisrčen 
sprejem. Leta 2002 ko je bil v 
Torontu svetovni dan mladih, 
je kardinal prišel v Gorico na 
povabilo nadškofa De 
Antonija, da se je srečal z 
mladimi, ki so se poleti 
nameravali udeležiti 
torontskega zborovanja.
Na Tržaškem so bila 
najpomembnejša srečanja z

to, "da skupaj sanjamo jutrišnji 
dan, v katerem bomo občani sku
pne Evrope." Zato je pomembno, 
da z osebnimi odnosi gradimo 
prihodnost miru. Koprski škof 
Metod Pirih je dodal, da je Sv. 
Duh ob prvih Binkoštih podrl 
meje med različno govorečimi in 
jih povezal v skupnost. Prav tako 
mora Cerkev vedno znova podi
rati meje med narodi in graditi 
skupnost v miru, sožitju in od
puščanju. Pozdrav goriške občin
ske uprave je prinesel odbornik 
Silvester Primožič, ki se je veselil 
zgodovinskega dne, ko so se so
sedje z dvema škofoma na čelu 
zadnjič srečali na tem mestu, kjer 
še stoji meja; naslednjič je nam
reč ne bo več. Prijetna druščina 
se je zadržala ob obloženih mi
zah in petju.

DD

O rjaška zvezda repatica 
na mejnem prehodu, 
ki ločuje Štandrež od 
Vrtojbe, je v nedeljo, 7. ja

nuarja, veselo migljala, ko je 
pod večer še od daleč opazova
la dve reki ljudi z baklami in 
svečami, ki sta se z nasprotnih 
si strani počasi bližali in se 
končno srečali sredi medna
rodnega mejnega prehoda. 
Nekaj sto ljudi iz Štandreža in 
Vrtojbe se je na pobudo krajev
nih skupnosti, župnij in 
društev tudi tokrat zbralo na 
tradicionalni bakladi, s katero 
si v začetku leta voščijo vse do
bro in vedno znova poudarjajo 
skupno željo po prijateljstvu, 
sožitju in sodelovanju. V nas je 
živa želja, da se spet povežemo, je uvodoma povedal predsednik krajevne skupnosti Štandrež

Marjan Breščak. Sožitje 
in sodelovanje ne pade
ta z neba, ampak ju je 
treba gojiti, da bomo za
gotovili sebi in mladim 
rodovom lepšo prihod
nost, o čemer pričajo tu
di dela mladih um et
nikov na mejnem 
prehodu. Tudi predsed
nik KS Vrtojba Valter Fa
ganel je potrdil, da "ko
rajža velja" in da je treba 
nadaljevati po tej poti. 
Goriški nadškof Dino 
De Antoni je povedal, da 
so taka srečanja skupne 
duhovne izkušnje, ki 
nam pomagajo odkriti 
Božjo ljubezen do nas in 
med nami. Tu smo, da bi 
Bog blagoslovil novo le-

Misli škofa msgr. Metoda Piriha o družini

In našli so... družino
Ob praznikih je koprski 

škof msgr. Metod Pirih 
obiskal Zavod sv. 
Družine v Gorici, kjer je razvil 

aktualno in  bogato 
razmišljanje o družini. 
Objavljamo ga.

V božičnem  času ob številnih  
postavah jaslic tu pri vas, kjer je 
sv. družina zavetnica kapele in  
vašega zavoda, se kar samo p o 
nuja razmišljanje o družini. 
Nekateri ljudje na morejo razu
meti, zakaj Cerkev ne spremeni 
svojega nauka o družini. Druži
na, ki temelji na skladnem, lju
bezn ivem  in trajnem zakonu  
moža in žene, spada m ed  pre
več dragocene stvari, da bi jih  
Cerkev spreminjala. Sedanji 
papež je označil to učenje - sku
paj s spoštovanjem življenja od 
njegovega spočetja do naravne 
smrti - ko t stvar, ki je Cerkev ne  
m ore spreminjati. Zakaj?
V evangelijih, k i opisujejo Je
zusovo rojstvo, večkrat zasledi
m o  stavek o sv. družini. Tako 
pravi evangelist Luka: "In našli 
so Marijo, Jožefa in  dete, p o 
loženo v  jasli" (Lk2, 16). Našli 
so skratka družino. Bog, Jezus 
Kristus se je želel roditi v  druži
n i in  živeti v  njej. Lahko si 
predstavljamo, da bi lahko iz
bral tisoč drugih načinov, a je 
izbral ravno p o t družine. To je 
za kristjane p o m e m b n o  spo
ročilo.
Cerkev ne  vztraja pri družini, 
ker bi hotela sam o ohranjati 
vrednote ali morda izpasti tra- 
dicional(istič)na. Ne! Pom en  
družine poudarja, ker hoče do
bro človeku, zlasti najbolj ne
m o čn em u  členu v  njej, to je  
otrokom. Koliko srečnih otrok 
je izšlo iz urejenih družin in  ko

liko nesrečnih otrok je izšlo iz  
neurejenih! Statistike pravijo, 
da otroci iz neurejenih družin 
in  zakonov hitreje zaidejo na 
stranpota.
Biti rojen v  družini in  im eti 
dom  ali družino, kam or se člo
vek lahko zateče in  kam or se 
lahko vrne, je  velika sreča za

vsakogar. Otroci, k i čutijo, da 
jih  družina sprejema, in  čutijo 
v  njej varnost, bodo prejeli naj
boljšo doto  in  bodo lažje šli 
skozi življenje.
Alenka Goljevšček je v  drami 
Otrok, družina, družba opisala 
družino, v  kateri vsi člani doži
vijo poraz: očeta m ečejo iz  služ
be, mater preganja kom unistič
n i režim, najstarejši sin je doži
vel neuspeh v  šoli... Nekega

večera so vsi zbrani v  dnevni 
sobi in vsakdo pove svojo teža
vo. Po m učnem  m o lku  reče 
najmlajši sin: "Vse to bom o  
lahko prenesli, če bom o k o t  
družina držali skupaj in se im e
li radi!" Družina m ore delova
ti k o t blažilec udarcev, ki blaži 
napetosti, strese in  pritiske, ki

temelji na urejenem in trajnem  
zakonu.
Zavedati se moramo, da gorje 
družbi, ki razbija družino in  
zakon. Kje bo potem  človek do
bival topel dom ? Kje zavetje? 
Kje se bo počutil varnega? Tu
di zato je danes vse več nasreč- 
n ih  otrok, vse več m ladost
nikov, ki zablodijo na kriva p o 
ta, vse več razočaranih m o ž  in  
žena in  ne  nazadnje vse več

osamljenih starejših ljudi, ki se 
n ikom ur ne čutijo več korist
ne.
Božični čas je zato priložnost, 
da znova prem islim o o p o m e
nu  družine. Zelo napačno rav
na družba, ki dela proti družini 
in  om alovažuje urejen zakon  
ko t nekaj preživetega in zasta
relega. Narobe delajo javna gla
sila, država in  družba, ko  ne  
podpirajo družine, ji ne dajejo 
ugodnosti in  n e  podpirajo  
družin z  več otroki terne cenijo 
življenja od spočetja do njego
vega naravnega konca. Kajti tu
di več otrok se bo lahko rodilo 
v  družbi, kjer je družina vred
nota. Razbita družina ne  bo 
mogla im eti več otrok. Brez 
otrok pa n i prihodnosti! Če si 
hočem o zagotoviti prihodno
st, potrebujem o očete in m ate
re, ki imajo pogum  in veselje 
sprejeti novo  življenje. 
Zavedati se moramo, da velik  
del ozemlja naše koprske ško
fije - (verjetno tudi pri vas ni 
dosti boljše) - doživlja veliko  
demografsko krizo. Celo p o k 
rajine imajo m anj rojstev ko t 
sm rti in  grozijo zapiranja vrt
cev, šol, pozneje pa tudi drugih 
ustanov, končno  pa prazna na
selja. Če hočem o, da se bo za 
nam i življenje nadaljevalo, da 
se bo nadaljevala naša zgodo
vina in  da ne bodo pozabljene 
naše korenine, po tem  je treba 
zavestno in odgovorno več vla
gati v  življenje naših družin. 
M ed m ladim i so izvedli anke
to, v  kateri jih je veliko odgovo
rilo, da jim  velja družina za eno 
največjih vrednot. Take mlade, 
ki im ajo zdrave poglede na 
družino, m oram o podpirati in  
jim  pomagati uresničiti srečno 
družino. Naj sv. Družina varuje 
sestre in  ta zavod, naj varuje vse 
naše družine, da bom o v  naših 
družinah krepostno živeli, p o 
snemali zgled sv. Družine in ži
veli v  sožitju, m iru in slogi.

Msgr. Metod Pirih

duhovnika. Po nekajletnem 
študiju v Rimu se je vrnil v 
Kanado in tam že poučeval, 
nakar je študij nadaljeval v 
Rimu in v VViirzburgu, kjer je 
leta 1970 doktoriral iz biblične 
teologije. Leta 1976 je bil 
imenovan za torontskega 
pomožnega škofa, nato za 
nadškofa koadjutorja s pravico 
nasledstva in leta 1990 za 
nadškofa. Papež Janez Pavel II. 
ga je leta 1998 sprejel med 
kardinale.
Kot mlad duhovnik, kot škof in 
nadškof je dr. Alojzij Ambrožič 
gojil stike s slovenskim svetom 
v domovini in v zamejstvu ter 
jih tudi kot kardinal ni 
pretrgal. Prihajal je na Goriško, 
a tudi na Tržaško in na 
Koroško. Velikokrat se je mudil 
pri goriških prijateljih. Pred 
desetletji je predaval v 
Slovenskem katoliškem

njim na Opčinah, saj je preda
val na študijskih dnevih Draga 
1977 in 2003. Na Koroškem je 
vodil npr. duhovne vaje za 
duhovnike v Tinjah, bil je član 
uredniškega odbora 
Celovškega zvona itn.
Leta 2005 je bil kardinal v Ri
mu ves čas konklava, na kate
rem je kardinalski zbor izvolil 
papeža Benedikta XVI. Kardi
nalovo najnovejše potovanje v 
Evropo na začetku septembra 
2006 je bilo v zvezi z obiskom 
pri sv. očetu, kakršne 
opravljajo škofje vsakih pet let 
(ad limina apostolorum).
Naša želja je, da bi slovenski 
kardinal v Kanadi še naprej 
ohranjal stike z zamejstvom in 
z matico. Prav tako mu, tudi 
kot zvestemu bralcu našega 
tednika, voščimo še veliko 
zdravih, plodnih in vedrih let!

AB

Štandrež

Foto DPD

V Kulturnem centru Lojzi

Božični novoletni koncert v  domači cerkvi
Na d a n  S vetih  tr e h  k ra ljev  s t a  š t a n d r e š k a  žu p n ija  in PD 
Š tan d rež  organizirala v dom ači cerkvi lep in bo g a t božično- 
novoletni koncert, ki so  ga  izvedli vokalna skup ina  D ornberški 
fan tje  pod vodstvom  Ja n k a  H areja, vokalna  sk u p in a  Grlica-

B udanje, ki ga vodi A ndreja R ustja, M ešani pevski zbor Lipa 
Š e m p a s  pod v o d stv o m  M irana  R u stje  te r  G oriški p ihaln i 
o rk es te r pod tak tirko  Č rtom ira N anu ta . N avedene sk u p in e  so  
s e  p redstavile z lepimi slovenskim i božičnimi motivi in ustvarile 
pravo božično vzdušje. Program  so  sklenili pihalni o rk e s te r in 
zduženi zbori, ki so  sk u p n o  izvedli M issa pro p a c e  D aniela 
C arnevalija in tri božične v orkestraciji R adovana K okošarja.
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In memoriam Carmen Donini Bratina

Predstavitev
Pesniška zbira Claudie Vončina v  Novi Gorici
V četrtek , 11. jan u arja , bo ob 18. uri v Goriški knjižnici F ranceta 
B evka v Novi Gorici p re d s ta v ite v  kn jige  C lau d ie  V ončina 
M0SAIC0 MOZAIK (dvojezična p e sn išk a  zbirka). P esn ico  in 
n jeno delo  bo p redstav ila  m ag. Marija M ercina.
V M ozaiku s e  b ralec s reču je  z različnimi govoricam i, ugotavlja 
prof. M ercina. V dialogu z m nogoobrazno  knjigo s e  mu razširi 
goriški kulturni p rostor - s rečev an je  dveh različnih um etnosti, 
poezije in fotografije, ki “o h ran ja ta  č is to s t svojega izraza te r  s e  
dopolnju jeta na ustvarjalen in svoboden  nač in” (Jan Bednarich) 
in pesm i v dveh jezikih, slovenščini in italijanščini, ki s ta  v tem  
p rosto ru  do m a , ga sp o d b u ja jo  k novim , na zače tk u  bran ja  
kom aj slu ten im  m ožnostim  sp re jem an ja .
Pri predstavitvi b o sta  sodelovala  tudi u redn ica  in novinarka 
Erika Jazb a r te r  fo tograf in ilustrator knjige Marko Vogrič. Od 8. 
do  12 . jan u a r ja  je  m ed  drugim  v knjižnici na ogled priložnostna 
razs tava  fotografij M arka Vogriča, objavljenih v pesn išk i zbirki.

Bratuževo leto 2007
Kot je znano, bo 16. februarja 2007 poteklo 70 let, kar je na
silne sm rti um rl skladatelj in  zborovodja Lojze Bratuž. S 
svojim delom  in delovanjem je zapustil v naši narodni sku
pnosti neizbrisno sled, predvsem  pa se je zapisal v naš spo
m in s svojim nepopustljivim  vztrajanjem  v m iroljubnosti, 
ki je nobena nestrpnost ni m ogla om ajati. Zaradi tega je 
več kot razumljivo, da je postal žlahten sim bol naše pretek
losti, predvsem  pa tiste sedanjosti in  prihodnosti, ki si p ri
zadevata za kar najodločnejše udejanjanje srečnega skupne
ga sobivanja m ed vsemi narodi in  sploh m ed vsem i ljudmi. 
Bilo bi zato več kot um estno, da se ga na om enjeni dan, ali 
tud i v ted n ih  in  m esecih kasneje, na ta ali drugi način  
spom nim o s posvetili svojih dejavnosti. Vsako društvo ali 
organizacija lahko to naredi na svoj način, več dejavnosti se 
lahko pri tem  poveže in  ne nazadnje skupno razmišlja o 
osrednji prireditvi oziroma proslavi, ki bi na prim eren način 
počastila izročilo te enkratne osebnosti našega prostora. Le
to 2007 bi vsekakor m oglo biti za vse nas Bratuževo leto, kar 
bi zagotovo oplem enitilo naše pobude in jim  dalo dodatne
ga zagona, vsekakor v m islih na vrednote naše tukajšnje 
ozirom a evropske opredeljenosti.

SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ

Novoletni sprejem v Števerjanu

Slovenska skupnost 
nazdravlja letu 2007
Letošnji prehod iz starega v 

novo leto je bil tudi za SSk 
- narodno stranko Sloven

cev v Italiji - trenutek za kratek 
obračun opravljenega politične
ga dela in medsebojno srečanje 
med člani, somišljeniki in prija
telji. Za popestritev srečanja sta 
poskrbela nadvse ugledna gosta, 
podpredsednik deželne uprave 
Gianfranco Moretton in župan 
mestne občine Nova Gorica 
Mirko Brulc.
Na začetku je števerjanski 
župan Hadrijan Corsi 
voščil dobrodošlico go
stom, nakar je v srečanje 
uvedel deželni svetnik in 
goriški pokrajinski tajnik 
Mirko Špacapan. Poudaril 
je skrb za bližajoče se go- 
riške občinske volitve. SSk 
meni, da je sedanji župan 
Brancati dobro opravil 
svoje delo. Do Slovencev je 
dosledno izvajal tisto, kar 
je bilo s skupnim dogovo
rom vključeno v program.
Z njegovo upravo so se čez
mejni stiki bistveno spre
menili na boljše, na kar 
kažejo že ustaljeni in 
vsakodnevni stiki z Novo 
Gorico. Brulc je svoj poseg osre
dotočil na napore, ki jih njegova 
uprava namenja, da se postopo
ma rešijo okoljske težave. Pri tem 
je poudaril, da mora uprava 
upoštevati to, kar so pokazale 
analize, pri katerih so sodelovali 
tudi italijanski strokovnjaki. V ur
banističnem načrtu Nove Gorice 
je sicer predviden premik indu
strijske cone na novo lokacijo, 
vendar to bo zahtevalo daljše ča
sovno obdobje.

Deželni tajnik SSk Damijan Ter- 
pin je namenil svoj pozdrav in 
osebno zahvalo vsem izvoljenim 
predstavnikom in aktivnim čla
nom. Ob iztekajočem se letu je 
slovenska narodna stranka pože
la važne uspehe in bila vseskozi 
prisotna pri vseh razpravah, ki so 
se tikale slovenske narodne sku
pnosti v Italiji. Z zadovoljstvom 
je ocenil zakon za Slovence v za
mejstvu in po svetu, ki je spomla
di stopil v veljavo v Sloveniji. Še

posebej je poudaril zgodovinsko 
dejstvo, da je z zakonom usta
novljeno pri predsedniku vlade 
Republike Slovenije posvetoval
no telo, v katerega je premier Ja
nez Janša povabil narodni stranki 
Slovensko skupnost in Enotno li
sto. Drugačna pa je zadeva z 
deželnim volilnim zakonom, o 
katerem še teče razprava. Pouda
ril je upanje, da bo znotraj De
mokratične zaveze le prišlo do 
vsestranske podpore t.i. evropske

mu modelu, ki bi za
gotovil olajšano izvo
litev slovenskega pre- 
stavnika v deželni 
svet. Dejstvo, da slo
venska manjšina raz
polaga v tem manda
tu s petimi deželnimi 
svetniki, je le sad 
zmage levosredinske 

politične opcije. Ko bi na volit
vah zmagala desna sredina, bi v 
deželni svet ne bil izvoljen noben 
Slovenec.
Deželni podpredsednik in visoki 
predstavnik deželne Marjetice 
Gianfranco Moretton je poudaril 
pomembnost, ki jo v tem tre
nutku za celotno deželo pred
stavlja Gorica. Odločno je podprl 
kandidaturo sedanjega župana 
Brancatija in pozval k enotnosti 
levosredinske koalicije. Glede

razkola znotraj goriške Marjetice 
pa je napovedal, da bo ta od
pravljen do kongresa, ki naj bi bil 
sklican do začetka februarja. 
Zmaga leve sredine v Gorici bo 
pozitivno vplivala tudi na dežel
ne volitve 2008, kjer pa bo po
membno, da bo nastopila nova 
Demokratska stranka, s katero 
naj bi SSk imela politično poveza
vo v spoštovanju narodne poseb
nosti. Poudaril je obvezo Marjeti
ce, da podpre prisotnost predstav

nika SSk v deželnem svetu, kajti 
desetletna odsotnost se je v 
prejšnjih mandatih še kako poz
nala. Moretton je tudi spregovo
ril o novih časih, v katerih se ne
zadržno stopnjuje skrb za okolje 
in primerno urbanistično načrto
vanje. Pri tem je podprl trud no
vogoriške uprave, čeprav je jasno, 
da taki posegi potrebujejo daljše 
časovno obdobje, da pride do pri
m ernih rešitev. Na koncu, pri 
voščilih, se je spomnil tudi druži
ne, ki je temeljni subjekt vsake 
človeške družbe. Družini je treba 
omogočiti primeren prostor in 
pogoje za razvoj. Na teh pogojih 
sloni pravilen demokratični raz
voj vsake države.
Predsednik SSO Drago Štoka se je 
zahvalil stranki za njeno vsestran
sko politično delo za obrambo 
pravic slovenske narodne sku

pnosti v Italiji in voščil, da bi še 
naprej bila aktiven člen naše 
družbe. Morettonu se je izrecno 
zahvalil za to, ker je deželna vla
da priznala dve krovni organiza
ciji kot primarna subjekta sloven
ske narodne skupnosti v Italiji. 
Po posegih so bili na vrsti vošči
la, skupna zdravica s pristno 
briško kapljico in zakuska, ki jo 
je pripravila domača gostilna 
Koršič.

Julijan Čaudek
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Palača goriške pokrajinske uprave

Predstavitev knjige 
odv. Berdona

V ponedeljek, 18. decem
bra, je krožek A. Gre
gorčič priredil predstavi

tev zadnjega priročnika tržaške
ga krožka Virgil Šček pod naslo
vom "La rappresentanza politi- 
ca degli Sloveni in Italia", ki ga 
je napisal odv. Andrej Berdon, 
izdala pa založba Mladika. Pred
stavitev je potekala v dvorani 
goriškega pokrajinskega sveta 
pod pokroviteljstvom goriške 
pokrajine in  v sodelovenju s 
Svetom slovenskih organizacij 
in stranko Slovenska skupnost. 
Na začetku je prisotne pozdra
vil predsednik krožka Marjan 
Terpin, ki je obenem predstavil 
goste, deželnega svetnika Mirka 
Špacapana, časnikarja Iva Jev- 
nikarja in  avtorja knjige odv. 
Andreja Berdona. Nato je bese
do predal Ivu Jevnikarju, ki je

avtorju knjige postavil niz vpra
šanj, preko katerih je bila izpo
stavljena vsebina knjige. Odv. 
Berdon je razložil, kako je zami
sel o političnem predstavništvu 
nastala, ko je italijansko Ustav
no sodišče ugodilo zahtevam 
nemške in  ladinske m anjšine 
po zagotovljenem zastopništvu 
tudi s t.i. večinskim volilnim si
stemom, ki je bil v Italiji uve
den po padcu prve republike. 
Zagotovljeno politično pred
stavništvo pa je tema, ki od nek
daj zadeva tudi slovensko na
rodno skupnost v deželi Furla
niji Julijski krajini. Žal pa v tem 
dolgem povojnem obdobju ni 
prišlo do konkretnih korakov v 
tej smeri. Ravno obratno je v 
Sloveniji, kjer im ata italijanska 
in madžarska narodna skupno
st z zakonom  zagotovljeno

predstavništvo v samem Držav
nem  zboru. To pomeni, da sta 
italijanski in  madžarski pred
stavnik vedno prisotna v 
najvišjem državnem organu 
slovenske države, ne glede na 
zamenjave, ki nastanejo po 
zaključku mandata.
V drugem delu večera je dežel
ni svetnik Mirko Špacapan ori
sal položaj, ki trenutno vlada v 
deželni skupščini, kjer je od 
septembra naprej potekalo usk
lajevanje za nov volilni zakon, s 
katerim naj bi potekale deželne 
volitve leta 2008. Zajamčeno 
zastopstvo žal ne pride v poštev. 
Veliko pa se je govorilo o tako 
imenovanem olajšanem zasto
pstvu, kar pomeni, da se zakon
sko omogočijo olajšani pogoji 
za stranko narodne skupnosti 
pri izvolitvi njenega predstav
nika. Stranka slovenska sku
pnost je v politični debati, ki se 
je razvila, predlagala evropski 
model, preko katerega narodna 
lista doseže izvolitev svojega 
predstavnika, s tem  da se po
veže z večjo listo. Okoli tega 
modela se je na začetku ustvari

lo dokaj široko soglasje, ki je 
vključevalo tudi del opozicije. 
Žal se je soglasje skvarilo zaradi 
nasprotovanja predvsem pred
stavnikov levih strank Demok
ratične zaveze.
Svoje dopolnilo glede novega 
deželnega volilnega zakona je v 
razpravi dodal tudi deželni taj
nik SSk Damijan Terpin, ki je 
svoj poseg usmeril v obrazloži
tev stališč posameznih strank. 
Pri tem je potrebno, žal, še enk
rat zabeležiti kako prihajajo na
sprotja do olajšanega zastopstva 
za slovensko narodno stranko v 
Italiji s strani slovenskih pred
stavnikov levih strank, ki so del 
Demokratične zaveze. Dejstvo 
je namreč, da današnja situa
cija, v kateri imamo pet sloven
skih predstavnikov v deželnem 
svetu, je sadjpolitične zmage le
ve sredine. Ce bi zmagala desna 
sredina, bi v deželnem svetu ne 
bilo nobenega Slovenca. Tako 
pogojenega stanja pa si v 
tretjem  tisočletju dem okratič
no razvita in napredna dežela 
ne more privoščiti.

Praznik besede in petja

Gregorčičeva proslava 
na Vrhu sv. Mihaela

Gregorčičeve proslave, 
ki so se vrstile skozi 
vse leto 2006, so se 

na Goriškem končale sredi 
decem bra. Na Vrhu sv. 
M ihaela so se stoletnice 
pesnikove sm rti spom nili z 
vsebinsko bogato in  lepo 
pripravljeno prireditvijo, ki

je bila 12. decem bra v 
dvorani Kulturno športnega 
centra Danica.
Proslava se je začela z 
govorom, v katerem  je 
Doriana Devetak osvetlila lik 
"goriškega slavčka" in 
pom en njegove poezije za 
naš čas. Pred številnim i

poslušalci so nato  nastopili 
m ladi in  najm lajši, kot 
recitatorji ali kot pevci. 
Najprej je zapel Otroški 
pevski zbor Vrh sv. M ihaela 
pod vodstvom  Tatjane 
Devetak in ob klavirski 
spremljavi Sare Devetak. 
Sestri Devetak sta im eli 
pom em bno  vlogo pri 
oblikovanju sporeda. Prva je 
pripravila recital o 
Gregorčičevem življenju in 
delu, v prvoosebni pripovedi 
ga je podal Luca Brumat. Pri 
tej osrednji točki so 
sodelovali še recitatorji in

članice M ladinske vokalne 
skupine z Vrha, tako da se je 
besedilo sm iselno prepletalo 
z recitiranjem  in petjem . 
Razgibanemu in doživeto 
podanem u recitalu so sledile 
pevske točke. Srednješolci 
Otroškega pevskega zbora 
Vrh sv. M ihaela so ob 
harm onikarski spremljavi 
svojega m entorja Mirka 
Ferlana zapeli pesem  Veseli 
pastir. Nato se je z dvema 
pesm im a - Hišica ob reki 
Bistrici Lenčke Kupper in 
Slovenska sm o m ladina 
Franceta Cigana - predstavila

M ladinska vokalna skupina 
pod vodstvom  in ob 
spremljavi Sare Devetak. Kot 
gostje večera so spored 
sklenili pevci vokalne 
skupine Akord iz Podgore. 
Pod vodstvom  Mirka 
Špacapana so zapeli štiri 
pesmi, m ed njim i Aljaževo 
Soči in  Sattnerjevo Pogled v 
nedolžno oko na besedilo 
Sim ona Gregorčiča.
Celotni spored je pričal o 
veliki zavzetosti prirediteljev 
in  izvajalcev. Njihova 
počastitev velikega pesnika je 
bila nadvse prim erna in

doživeta.
Na večeru sm o izvedeli 
d robno zanim ivost iz zadnjih 
Gregorčičevih goriških let. 
Kakor pripoveduje ustno 
izročilo, se je že oslabeli 
pesnik povzpel na Vrh sv. 
M ihaela ter v vaški kapelici 
sede pri oltarju  sledil sv. 
maši. Verjetno ga je steza, ki 
je v tistih  časih povezovala 
goriško nižino z Vrhom, 
zam ikala tud i zato, ker je s 
tega kraja čudovit razgled 
daleč naokrog, zlasti pa na 
njegov "planinski raj".

LB

iToAL
i ' T  i r  -  i ;  _ V

Na zadnji dan v minulem 
le tu  s e  je  o g ro m n a  
množica Goričanov zbrala 
pri pogrebni maši, ki jo je 
darovalo več slovenskih 
in italijanskih duhovnikov, 
d a  bi s e  š e  z a d n jič  
poslovili od p ri ja z a n e , 
dobre, zares plem enite in 
le p e  g o s p e  C a rm e n  
D onini, vdove B ra tina .
Pokojna gospa Carmen je 
bila širši javnosti znana 
p re d v s e m  ko t o d lič n a  
g o riška  p ro feso rica  na 
i ta l i ja n s k ih  š o la h ,  
predvsem  pa kot žena in 
k a s n e je  v d o v a
slovenskega senatorja  in 
kulturnika Darka Bratine, 
m ati treh  otrok, zadn ja  
le ta  pa  k o t v e lik a  
zagovornica čezm ejnega 
s o d e lo v a n ja  na  
Goriškem, še  posebej na 
področju zdravstva. Sam o 62  let je  imela, ko jo je  doletela sm rtna 
kosa, preminila je  po hudi bolezni, ki jo je  prenašala z vero zgledne 
kristjanke in vdanostjo izobraženega človeka, ki je  vse življenje 
živel v prepričanju, da sm o ljudje rojeni zato, da živimo za druge. 
Prav n jeno aktivno udejs tvovanje na d ru žb en em  in k asn e je  
čezm ejnem  področju jo je  prikupilo javnosti, ki jo je  poznala kot 
tiho, vedno nasm ejano, predvsem  pa plem enito ženo, k ije  znala 
vedno najti razsodno in preudarno besedo. Rojena v kraju Molveno 
pri Trentu, je  od rašča la  v Bocnu. Prav na univerzi v Trentu je  
spoznala m ladega Darka Bratino, skupaj s ta  študirala sociologijo 
in s e  leta 1 9 6 8  poročila, živela s ta  v Turinu, leta 1976 pa sta  
prišla živet v Gorico. Imela s ta  tri otroke in prav Vojku, Majdi in Mili, 
njihovim otrokom in vsem u sorodstvu gredo naše  skrom ne besede  
sočustvovanja ob težki izgubi drage m am e in stare  m am e. Pokojne 
gospe Carm en s e  bomo spominjali kot lepe osebe!
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Spominska maša in koncert

V Podgori so se spomnili 
zastrupitve Lojzeta Bratuža
Za letošnji Božič je minilo se

demdeset let od tistega ža
lostnega 27. decembra, ko 

so podgorski fašisti vdrli na cerk
veni kor in odpeljali s sabo diri
genta Lojzeta Bratuža in nekaj 
njegovih pevcev. Gnali so jih po 
cesti kak kilometer daleč do 
hiše, kjer so imeli svoj sedež. Na 
dvorišču je bil prostor, kjer so 
jih ustrahovali in jih prisilili pi
ti ricinusovo olje, Lojze Bratuž 
pa je moral piti strojno olje, po
mešano z bencinom. S tem so 
ga zastrupili, da je za posledica
mi umrl poldrugi mesec ka
sneje.
Podgorsko društvo se je te 
obletnice želelo spomniti z 
mašo zadušnico, ki je bila 26. 
decembra v podgorski cerkvi, s 
koncertom po maši in s krajšo 
slovesnostjo pred hišo, kjer se 
je zločin zgodil in kjer bodo v 
kratkem vzidali spominsko 
ploščo. Sveto mašo je daroval žu
pnik Karlo Bolčina, ki je v svojem 
nagovoru povezal mučeništvo sv. 
Štefana z dogodkom izpred se
demdesetih let. Med mašo so pev

ci podgorskega zbora izvajali Bra- 
tuževe pesmi ob spremljavi orga
nistke Miriam Furlan iz Kanala. 
Sledil je priložnostni koncert, ki

mentalna skupina šole Emil Ko
mel. Izvajali so Bratuževe božične 
pesmi, ki so večinoma znane in 
priljubljene, a so vendarle zazve-

so ga oblikovali kvartet solistov 
pevskega zbora Podgora in moška 
pevska skupina Akord pod vodst
vom Mirka Špacapana, mešani 
pevski zbor Lojze Bratuž pod vod
stvom Bogdana Kralja in instru-

nele prijetno drugače ob instru
mentalni spremljavi, ki jo je napi
sal Aleksander Sluga. Priložnostno 
misel je povedal muzikolog Ivan 
Florjane, ki je lani uredil in izdal 
Bratuževo zbrano delo in ki se av

torju približuje ne le strokovno, 
ampak predvsem z globokim od
nosom do njegove osebnosti. 
Poudaril je pomen omike pred 
kulturo, saj gre pri njej za pleme
nitost duha, ki zajame celega člo
veka, ne le njegov razumski 
aspekt. Bratuževa osebnost in 
njegovo delo sta prispevala k tej 
skupni omiki tako s skladatelj

skim opusom, kakor tudi z nese
bičnostjo in predanostjo temu, kar 
je bilo zanj sveto.
Iz cerkve so se nato številni ljudje 

in med njimi pevci odpravi
li do hiše, kjer je bila nekoč 
"Casa del Popolo" in je da
nes poštni urad. Na to me
sto namerava Prosvetno 
društvo Podgora vzidati 
stekleno spominsko ploščo, 
ki je že izdelana, a še nima 
ustreznega dovoljenja za po
stavitev. Plošča, ki jo je izde
lala domačinka Albina Pin
tar, je bila na ogled v cerkvi; 
na njej je izrisan na levi stra
ni Bratužev obraz, na desni 
pa je dvojezični napis »Utih
nila je pesem - II canto si 
spense«; Na mesto, kjer bo 
tabla, so predstavniki 
društva obesili venec, spre
govorila sta predsednik 

rajonskega sveta VValter Bandelj in 
občinski odbornik Silvan Primo- 
sig. Ob koncu kratke slovesnosti 
so pevci pod vodstvom Mirka Špa
capana zapeli Bratuževo priredbo 
Kragulj čkov.

Mladinski dom

Družinam nuditi čimveč

O dbor Mladinskega do
ma iz Gorice je med 
zadnjo, decembrsko 
sejo, ki jo je v glavnem posvetil 

podrobnejši pospravi letošnjega 
delovanja, potrdil svoje priza
devanje, da nudi družinam čim 
širšo paleto storitev. Poleg pošol- 
skega pouka in inštrukcij so z 
vstopom v tretjo delovno sezo
no zadobile redni značaj tudi 
druge dejavnosti, kot so poletno 
središče, priprava na malo ma
turo in na vstop v srednjo šolo, 
psihopedagoška služba in vzgoj
na predavanja za starše in vzgoji
telje.
Z letošnjo sezono je eno popold
ne mesečno redno prisoten v 
Mladinskem domu psihotera
pevt Bogdan Žorž. Gojencem do
ma pa tudi drugim vzgojiteljem, 
šolnikom ter staršem je na raz
polago za pogovore in nasvete, 
zvečer pa vodi niz predavanj na 
temo Vzgoja danes. Starši in vz

gojitelji, ki si to želijo, se lahko 
najavijo za pogovor v uradu Mla
dinskega doma (0481-546549). 
Odborniki so ugotavljali, da je v 
tem letu Mladinski dom usme
ril kar precej svojih sil v prevoze 
dijakov v šolo. Že več let nam 
reč omogoča otrokom sloven
skih družin s Krminskega ustrez
nejši prevoz v goriško srednjo 
šolo Ivan Trinko in jim s tem 
lajša odločitev za slovensko šolo. 
Z oktobrom 2006 pa prevaža do
mov tudi dijake iz sovodenjske 
občine, predvsem okoliških vasi, 
ki jim urniki in proge javnih av
tobusov ne odgovarjajo. Obe
nem skrbi tudi za prevoz otrok 
na športne dejavnosti, pri čemer 
sodeluje z društvoma 01ympia 
in Soča, ter na druge popoldan
ske dejavnosti.
Nadalje je odbor sklenil priskoči
ti na pomoč družinam nekate
rih dijakov doberdobske srednje 
šole, ki si želijo popoldansko var

stvo in pomoč pri šolskem delu. 
Do pobude je prišlo v sodelo
vanju z ravnateljstvom večsto
penjskega zavoda Doberdob. 
Pošolski pouk se bo odvijal v 
prostorih šole in bo potekal po
skusno v prvih dveh mesecih 
novega leta z začetkom v pone
deljek, 8. Za dodatne informa
cije ter morebitne prijave se je 
treba tudi v tem primeru obrni
ti na urad MD ali tajništvo 
srednje šole v Doberdobu.
Na koncu so se odborniki z 
voščili ob božičnih in novolet
nih praznikih hvaležno spomni
li vseh članov društva, osebja,

sodelavcev, pa tudi drugih oseb, 
ki tako ali drugače podpirajo pri
zadevanja Mladinskega doma. 
Zahvalo so izrekli tudi ustano
vam in bančnim zavodom (Urad 
RS za Slovencecv zamejstvu in 
po svetu, Dežela FJK, Svet slo
venskih organizacij, Fondazione 
Cassa di Risparmo in Zadružna 
banka Doberdob in Sovodnje) 
ter izrazili upanje, da bodo de
ležne primerne pozornosti tudi 
te nove pobude v korist sloven
skim družinam, ki se jih je Mla
dinski dom lotil, kljub temu da 
nima zanje zagotovljenih fi
nančnih sredstev.

Ob izg u b i naše ljube
CARMEN DONINI 

vd. BRATINA
.se isk ren o  z a h v a lju je m o  g. Ž u p n ik u  R u g g eru  d i  
P iazzi, d u h o v n ik o m , k i  so som aševa li, R a jo n sk e m u  
sv e tu  Podturn-Sv. A na , O dboru  z a  g o r iško  zd ra v s tv o  
in  vsem , k i  ste  so ču stvo va li z  n a m i ter n a  k a k r š e n k o 
li n a č in  po ča stili n jen  spom in .

SVOJCI

irT is !
V novem  
letu 2007
Vam voščim  
veliko zdravja, 
osebnega zado
voljstva in sreče, 
dosti dobrega!
Že petdeset let smo neprekinjeno 
prisotni s trgovino poljedelskih strojev 
in kosilnic BCS na Travniku št. 6  
v Gorici.
Ob tej priložnosti se iskreno 
zahvaljujem  vsem našim cenjenim  
strankam, ko t tudi sporočam, da je  
naša trgovina s kosilnicami še vedno

na voljo 
za  prihodnje  
usluge!

ELVIRA 
CHIABAI

DRUŠTVO JA DRO, ZPZ RONKE, M ePZ JA COBU S GALLUS 

v ab ijo  n a  trad ic ionaln i koncert

ČAR BOŽIČNE NOČI
N a s to p a ta :

M ePZ Ja c o b u s  G allus, z b o ro v o d ja  M a tja ž  Šček 
G M  Synfhesis 4 , d ir ig e n t C taud io  Furlan

nedelja, 14. januarja 2007 , ob 15.30 
v cerkvi sv. Lovrenca v Ronkah

Pokrovitelji

SLOVENSKA PROSVETA B A N C A  D l C R E D IT O  C O O P E R A T IV O  D E L  C A R S O  
Z A D R U Ž N A  K R A Š K A  B A NK A

KD SABOTIN, KRAJEVNA SKUPNOST PEVMA-OSLAVJE-ŠTMAVER, 
in ŽUPNIJA SV. MAVRA IN SV. SILVESTRA

prirejajo koncert

BOŽIČNE MELODIJE
M oški zb or Jacobus G allus

d irig en t M a tja ž  Šček 
H arm onikarski o rk este r  GM S yn th esis  4

d irig en t C laud io  Furlan

EDINA PREDSTAVITEV NA GORIŠKEM 

P e v m a , c e r k e v  sv. S ilv e s tra , 

sobota , 13 . januarja 2 0 0 7 ,  ob 2 0 .3 0
V stop p ro st

POD POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

Obvestila
Slovensko pastoralno središče v 
sodelovanju s  SD Sončnica vabita 
na p re d s ta v o -ig ric o -p ra v ljic o  
Snežiča. Nastopa Radijski oder iz 
Trsta pod vodstvom Lučke Susič v 
Močnikovi dvorani v nedeljo, 14. 
t.m., ob 10.45 (po maši).
Novi glas vabi na 1 0 -d n ev n o  
potovanje na Kitajsko od 15. do 24. 
maja letos. Spored potovanja in 
informacije dobite na upravi NG v 
Gorici in na uredništvu v Trstu. 
Vpišite se  čimprej, najkasneje do 
15. februarja.
Didaktično ravnateljstvo Gorica - 
ul. Bralo sporoča, da bo vpisovanje 
v prvi letnik otroških vrtcev in v prve 
razrede osnovnih šol za šolsko leto 
2 0 0 7 /0 8  od 8. do 27. jan u arja  
2 0 0 7  s  te m  u rn ikom : od 
ponedeljka do petka od 10. do 13. 
ure, ob sobotah od 10. do 12. ure, 
ob sredah tudi popoldne od 15. ure 
do 16.30.
Oljčno olje. V isokokvalite tno  
ekstradeviško z 0 ,29  % kisline in 
4 ,2  p e ro k s id o v  Vam nud i v 
pokušnjo in nakup, tudi v darilnih 
konfekcijah, oljkar KOMJANC Aleš 
na Jazbinah v Števerjanu, tel. 0481  
3 9 0 2 3 8  ter v Zadružni trgovini na 
Korzu Verdi 3 6  v Gorici.

Za slovensko K a rita s : ob 1. 
obletnici sm rti Vojka S im onete  
d a ru je  ž e n a  Iv an k a  5 0 ,0 0 ;  
nam esto cvetja na gob pok. Alberta 
Andolška daruje Ivanka Simoneta 
20,00; župnija Šempolaj 120 ,00  
evrov za d ružine v stisk i, v isti 
n am en  župnija Zgonik 1 1 0 ,0 0  
evrov.

RADIO SPAZIO 103

Sožalje
P rosve tno  d ru š tv o  in cerkveni 
pevski zbor Vrh sv. Mihaela izrekata 
iskreno sožalje Pieru, Anastaziji, 
Debori, Luku in Marti ob izgubi 
d ragega očeta , ta s ta  in nonota 
Valentina Brumata.

Darovi
Za misijonarja D anila Lisjaka: 
Rudica Požar 50,00; K.N. 45,00; 
Ivanka Koren 20 ,00  evrov.
Za slovenske misijonarje: v spomin 
na pok. Venka Terčona N.N. 25,00; 
N.N. 80 ,00  evrov.
Za Novi glas: M.K. 2 0 ,0 0 ; N.N. 
7 ,0 0 ; Vera T ram puž Z avad lav  
3 6 7 ,0 0 ; Bernard Antonič 5 ,00 , 
Peter Tomšič 50 ,00  evrov.

(od 12.01. do 18.01.2007)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s  frekvencami 
za Goriško 97.5 , 9 1 .9  Mhz; za 
Furlanijo 103 .7 , 1 03 .9  Mhz; za 
Kanalsko dolino 95.7, 99 .5  Mhz; 
za spodnjo dolino Bele 98 .2  Mhz; 
za Karnijo 97.4, 91, 103 .6  Mhz. 
Slovenske oddaje so  na sporedu 
vsak dan, od ponedeljka do petka, 
od 20. do 21. ure. Spored:
Petek, 12. januarja (v studiu Andrej 
Baucon): Ob dom ačem  ognjišču: 
Zabavna glsba - Zborovski kotiček - 
Iz krščanskega sveta - Zanimivosti 
in obvestila.
Ponedeljek, 15. januarja  (v studiu 
M atjaž P intar): Ali v e s te , d a ... 
jlasbena oddaja z Matjažem, 
orek, 16. januarja: Oddaja odpade 

zaradi prenosa košarkarske tekme. 
Sredo, 17 . jnuarja (v studiu Danilo 
Č otar): Pogled v d u šo  in sve t: 
Kamela, puščavski nosač. - Izbor 
melodij.
Četrtek, 18. januarja (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: Posnetki z 
naših kulturnih prireditev. - Glasba 
iz studia 2.

P okra jinskem u odborn iku  
in  n a šem u  kolegu

M A R K U  M A R IN Č IČ U
čestitam o, 

k e r  m u  j e  uspelo  
ko n ec  leta p r id o b iti  

n a za j slovensko  
im e  in  p r iim e k .

KROŽEK A N TO N  GREGORČIČ 
v so d e lo v an ju  s KULTURNIM CENTROM  LOJZE BRATUŽ 

in s SVETOVNIM SLOVENSKIM K O N G R ESO M

v ab i na

SREČANJE Z GENERALOM BRIGADIRJEM 
S.V. ANTONOM KRKOVIČEM

poveljn ikom  M a n ev rsk e  S truk ture  T .O ., ki je v o sam osvo jitven i vojni 
o b v a ro v a la  kom aj ro je n o  slovensko  d rž a v o

S re č a n je  b o  v ponedeljek, 15. januarja 2007, ob 19.30 
v mali dvorani Kulturnega centra Lojze Bratuž, 

drevored XX. sep tem bra v Gorici.

Toplo vabljeni!

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE 

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

ISk RiVi SMEM
na  ustim  v seh

NIZ VESELOIGER LJUBITELJSKIH ODROV

- Nedelja, 14. januarja 2007, ob 17. uri
M arco  M a rtin ig :  PO L E T JE  G R E  H  K O N C U
REŽIJA MARIJAN BEVK 
B eneško  g led a lišče  - Č edad

- Nedelja, 28. januarja 2007, ob 17. uri
D u ša n  K ovačevič:  B A LK A N SK I Š P IJO N
REŽIJA JOŽE HROVAT 
D ram sk i o d se k  PD Š tan d rež

- Četrtek, 1. februarja 2007, ob 20. uri
N a te č a j M la d i o d e r  - n a g ra je v a n je  
M a ria  C lara M a ch a d o :  MALA ČAROVNICA,

K I N I M OGLA B ITI ZLOBNA
REŽIJA EMIL ABERŠEK 
IN BOŽIDAR TABAJ
D ram ska sk u p in a  n iž je  s re d n je  šo le  
iz D o b e rd o b a

- Nedelja, 4. februarja 2007, ob 17. uri 
VANKA IN  T O N C A

VELIKA DVORANA
KULTURNEGA CENTRA LOJZE BRATUŽ

| S k R iV | S M E h l
n a  u s t i h  v s e h

N iz  Ve S e Lo Io E r  
LJUBITELJSKIH Od RoV
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Slovenija

Pismo iz Idrije
IIBIPJi"anez Kavčič je na začetku 

I pravkar preteklega leta v 
I  Idrijskih novicah objavil sez
am okroglih obletnic oseb in 
dogodkov, ki so pomembni za 

preteklost Idrije, pa tudi širše. 
Navedel je tudi 40-letnico 
začetka izhajanja revije Kaplje. 
Nekatere od obletnic so bile tako 
ali drugače obeležene, druge ose
be in dogodki bodo morali 
počakati na nove okrogle prilož
nosti. Spomin na revijo Kaplje pa 
je pri starejših Idrijčanih, zlasti 
pa pri nekaterih kulturnih delav
cih in literarnih ustvarjalcih po 
Sloveniji in v zamejstvu še ved
no živ. Ta spomin ostaja zaradi 
določenega posebnega pomena 
in vpliva, ki ga je ta skromna re
vija imela na sicer vedno 
pričujočo zavest manj 
zastraženih posameznikov, ki so 
z literarnimi in kulturnimi sred
stvi želeli prebiti "gluho lozo" 
nekdanje socialistične stvarnosti, 
ki je bila, kljub razglašeni odpr
tosti, v bistvu totalitarizem z ze
lo redkimi izjemami.
Kaplje so začele izhajati za novo 
leto 1966 kot zelo skromna revija 
žepnega formata v ciklografski 
tehniki. Izšlo je skupno 26 šte
vilk, od vključno 7. številke na
prej v kar dobri tiskarski obliki, 
nazadnje že v kakih 700 izvodih. 
Prvi sodelavci so bili hkrati ured
niki, študentje, bivši maturanti 
idrijske gimnazije, kjer je bil za
poslen eden glavnih pobud
nikov in kateremu se je kmalu 
pridružil še nov kolega. Zelo za

Iz antičnih, a zmeraj sodob
nih davnin se je Slovensko 
narodno gledališče Nova Go

rica v tej sezoni, označeni z 
viharji in zvezdami nostalgije, vr
nilo v nam bližnjo, a nedvomno 
še močno bolečo preteklost, v 
nejasni povojni čas, ko se je po 
fašističnem in nacistič
nem terorju v naši ma
tični domovini začel 
začrtovati nov družbeni 
red in državni ustroj.
Slednji je z raznimi -iz- 
mi mačehovsko kruto 
ravnal z marsikaterimi 
svojimi sinovi, ki bi si 
bili želeli drugačni po
vojni čas in so sanjali, da 
bo svoboda v domačih 
krajih imela drugačen 
priokus.
V s prazničnimi lučka
mi okrašeno preddverje 
SNG Nova Gorica je v 
četrtek, 21. decembra, 
vstopilo manj publike 
kot po navadi. Temu je 
gotovo botrovalo dejst
vo, da je bilo tisti dan 
kar nekaj premiernih 
uprizoritev na sloven
skih odrih. Kdor se je odločil za 
novogoriško premiero, pa goto
vo ni bil razočaran. Ansambel 
SNG NG, okrepljen z novimi čla
ni in s priložnostnimi gosti, je v 
režiji Jaše Jamnika in dramaturški 
razčlenitvi Martine Mrhar krstno 
uprizoril delo Srečka Fišerja 
Prihodnje, odhodnje, ki ga je av
tor žanrsko opredelil kot kome
dijo, melodramo. Avtorja Srečka 
Fišerja, sicer stalnega lektorja v 
SNG Nova Gorica, so obiskovalci 
gledališč že dodobra spoznali, saj 
se je v zadnjih letih kar nekaj nje
govih dramskih del zelo uspešno 
sukalo po slovenskih odrih. 
Omenimo naj le s srčno nostal- 
gičnostjo prežeto "ljudsko" igro 
Tistega lepega dne, povzeto po

nimivi mladi sodelavci so vedno 
raje pristopali h Kapljam - m no
gi od teh so danes pomembni 
ustvarjalci. V Kaplje so pošiljali 
svoje prispevke nekateri po
membni oporečniški avtorji in 
seveda tudi im enitni besedni 
umetniki kot Edvard Kocbek, 
Gregor Strniša, Dane Zajc, 
Marjan Rožanc, Viki Blažič, Pav
le Zidar in drugi.
Revija prispevkov ni honorirala 
in je vse delo, razen tiska, slone
lo na prostovoljnosti in zastonj
skosti. Sprva ni dobivala nobene 
podpore iz kulturnih skladov. 
Nekoč nam je za kulturni praz
nik samopobudno poslal majh
no denarno pomoč z bodrilnim 
pozdravom Janez Menart kot 
predsednik Pisateljskega društva; 
šele pozneje smo prišli med sk
romne uporabnike občinskega 
kulturnega denarja, a kmalu je 
prišlo zloglasno Titovo pismo, za 
njim pa še pripravljajoči se novi 
zakon o tisku, oboje je pomenilo 
hladen piš in novo grožnjo. 
Uredniki smo se znašli pred hu
do dilemo: ali sprejeti "danajske 
darove" komunistične in udbov
ske oblasti in se v bistvenih rečeh 
popolnoma podrediti režimu, ki 
bi nas financiral, ali pa napravi
ti viteški "harakiri".
Z zavestjo, da smo nekaj le nare
dili in da se bomo na drugačen 
način še naprej borili za demok
racijo in slovenstvo, smo se leta 
1972 odpovedali nadaljnjemu 
izhajanju revije. Morda smo se 
bili malo prehitro odločili, kdo

Kosmaču, in izredno odmevno 
dramo Medtem, spisano po mo
tivih romana Premirje Prima Le- 
vija, za katero je Fišer prejel na
grado za najboljše dramsko bese
dilo na Borštnikovem srečanju 
2005. Kot Medtem je tudi 
Prihodnje, odhodnje postavljeno

v čas iskanja in preoblikovanja po 
grozotah druge svetovne vojne, 
le da je prvo bolj »vzvišeno«, filo
zofsko moralno-etično
razmišljujoče, drugo pa prežeto s 
stvarnim realizmom, saj so nje
govi protagonisti čisto preprosti 
vaški ljudje, ki skušajo z vsemi 
močmi na novo zaživeti, si iz 
uničenih domačij spet ustvariti 
dom in obuditi prekinjene kul
turne vezi. Zgodba se dogaja v 
okolici Gorice 1. 1948 in jo se
stavlja dvanajst izrazitih mozaič
nih prizorov z učinkovito stkani
mi, jedrnatimi dialogi, ki včasih 
tudi s humorno noto prodorno 
odslikavajo značajske podobe 
dramskih likov in nedvomno 
njihovo mišljenje in razmišljanje

bi vedel. Tako je po šestih letih 
umrla revija, ki je iz doline Idrij
ce, včasih po nekoliko čudnih 
poteh prihajala do bralcev, saj je 
na primer zašla celo v daljne Ba- 
riloče (San Carlos de Bariloche), 
ki ležijo pod "kordiljero" južnoa
meriških "Alp" oziroma Andov, 
tisoč šest sto kilometrov daleč od 
Buenos Airesa. Tisto takratno 
stanje duha v Sloveniji je naj
bolje zadel Drago Jančar, ki je v 
članku Klici in  Kaplje v knjigi 
esejev Konec tisočletja, račun 
stoletja po dvajsetih letih poto
pitve Kapelj zapisal: »Pred dvaj
setimi leti smo se klicali s hriba 
na hrib. Tistih na drugih hribih 
niti poznali nismo, saj se tudi 
nikoli nismo videli. Predvsem pa 
klici s hriba na hrib. (...) O tem, 
da smo še tukaj. Takrat je prišel 
tak jasen klic od idrijskega konca. 
Tudi tam so bili neki novi klical- 
ci.«
V času Kapelj, ki je bil hkrati čas 
Zaliva in prvih Drag, je Idrija 
dokazala, da je s svojo malo četi
co intelektualcev, ki so se nekako 
izvili iz ostre marksistične vzgoje 
takratne idrijske gimnazije Jurija 
Vege in dveh profesorjev in ki jih 
je Jože Javoršek v Delu po
smehljivo imenoval "idrijske 
arhangele, ki škropijo s posebno 
vrsto kapljic po množicah" -  spo
sobna nastopiti in prižgati 
ognjišče sredi province v promet
no zaprti Idriji, ognjišče, katere
ga plamen je ogreval tudi druge 
prebujene in demokraciji preda
ne rojake. Zelo pomembno je bi
lo prijateljsko sodelovanje z za
mejskimi rojaki. Znana so bila 
"Tupeljška srečanja"primorskih 
revij.
Po štiridesetih letih se nekdanji 
uredniki Kapelj s hvaležnostjo

ter duha časa v nelahkem ob
dobju po hudih vojnih do
godkih. V sosledici tudi z jedko
stjo zaznamovanih prizorov, pri 
katerih se prizorišče v scenograf
ski zamisli Jožeta Logarja 
menjuje s posrečenim zasukom 
velikih scenskih elementov, stili
zirano upodabljajočih zunanjšči
ne vaških hiš ali njihove prepro
ste notranjščine ob nekaterih st
varnih predmetih, kosih 
pohištva, spoznamo pisatelja-sve- 
tovljana Pavleta v pronicljivem 
opisu Iztoka Mlakarja, ki se po 
dolgih letih oglasi v domačem

kraju in se v njem ne prepoznava 
več, njegovo teto Malko, ki jo je v 
dobrodušno, mestoma malce 
ujedljivo ostrino sočno odela Mi
ra Lampe-Vujičič, strica Jožka, 
Malkinega redkobesednega bra
ta, ki ga je v prisrčni rezkosti in le 
navidezni grobosti orisal Jože 
Hrovat, mladega Ivana, vojno si
roto, ki ga je kot zagnanega, naiv
nega idealista, ne preveč zmož
nega skrivati svojih čustev narav
no poosebil Vojko Belšak, ener
gično učiteljico Jelko, v izvrstni 
poosebitvi Ane Facchini, ter mla
do Ivanovo zaročenko Fanico- 
Majo Poljanec. V vrsti likov, ki jih 
je v čas ustrezne kostume oblek
la Slavica Radovič in so jih nazor
no oblikovali Miha Nemec, Go

spominjamo vseh, ki so nam po
magali, bodisi s prispevki bodisi 
z razpečavanjem ali z vzpo
stavljanjem zvez. V primorskem 
zamejstvu je bila to predvsem 
prof. Marija Češčut, ki so jo po
tem zaradi Kocbeka, Pahorja in 
Kapelj zaustavljali na meji in jo 
"prijateljsko" zasliševali, tako kot 
nas, isti možje iz solkanskega 
"žabjega kraja"oziroma novogo
riške udbovske centrale. Ob za
tonu Kapelj ni bilo slišati veliko 
glasov. Krajevna in državna "par
tija" se je oddahnila. Lepo pa so 
se nas med drugimi spomnili 
Pavel Bratina, Boris Pahor, Franc 
Jeza in še kdo. Čez mnogo let pa 
je Edelman Jurinčič, nekdanji

razd Jakomini, Dušanka Ristič, 
Marjuta Slamič, Marko Plantan, 
Milan Vodopivec, Branko Ličen, 
Ambrož Jakopič, Damijan 
Klanjšček, Stane Leban, Teja 
Glažar in mladi upi Andraž Ken
da / Vili Komel, Jasna Režonja / 
Tanja Srednik, Anamarija Koče
var/ Ana Žbona, Aja Komel / Ni
na Trebovc, Mitja Kumer / Tomaž 
Rudež, so gledalčevo pozornost 
najbolj pritegnili Bine Matoh kot 
odvratni, ukazovalni "preced- 
nik", predstavnik nove oblasti, 
kameleon, ki je med vojno nosil 
črno srajco, Blaž Valič kot 

opravljivi zabavljač 
Dragec - enkraten je 
njegov vic, ki pravi, da 
se po dveh pobočjih 
nasprotniki zmerjajo 
"fašisti", "komunisti", 
ljudje v dolini pa slišijo 
le "isti, isti..." - in Pri
mož Pirnat v slikoviti, 
pristno niansirani po
dobi vaškega poseb
neža Stanka, ki nas 
močno spominja na 
imenitne Kosmačeve 
gortrete "čudakov". 
Čeprav so posamezni 
prizori, ob uverturnem 
glasu harmonike na iz
virno glasbo Mirka 
Vuksanoviča, prikaza
ni kot zaključena celo
ta, se pa vendarle 
spajajo v celovito 
dramsko zgradbo, ki jo 

je s čustveno toplino, a tudi 
grenkim pelinom prevlekel Jaša 
Jamnik s svojim lapidarnim režij
skim konceptom, jasno opi
rajočim se na igralske kreacije in 
na učinkovitost besedila. Igralec 
in beseda sta nesporna protago
nista zelo povednega Fišerjeva 
dela Prihodnje, odhodnje, ki gle
dalcu ne odstira pogleda samo na 
tisti zmedeni, še posebno za 
mejaše prav žalostni čas po drugi 
svetovni moriji, ko se je začel vz
pon enoumja, in na stične točke 
različnih ideoloških -izmov, am
pak nevsiljivo sega tudi v naš 
razčlovečeni, brezsrčni čas, ko se 
slehernik najraje zapira v svojo 
lupino in je brezbrižen do vsega.

Iva Koršič

pridni sodelavec, na Premskih li
terarnih srečanjih o Kapljah pri
redil zanimiv simpozij z novim, 
drznim pristopom.
Kljub temu da Leksikon 
Cankarjeve založbe Književnost 
iz leta 1982 med slovenskimi re
vijami navaja tudi Kaplje, Slo
venska enciklopedija tega gesla 
nima, kar pove samo to, da so ge
sla določali in sprejemali ideo
loško obremenjeni ljudje, ki so v 
letih vse predolge tranzicije ve
drili in delovali v kulturnih in 
drugih ustanovah ali pa so še 
tam. Sicer pa Slovenska enciklo
pedija tudi ne pozna ne Ivanke 
Ferjančič, evropsko pomembne 
čipkarske strokovnjakinje (bila je

že v predvojnem SBL!), ne Lud
vika Zorzuta, pesnika in v vse
stranskega kulturnega delavca in 
etnografa, ter še mnogo drugih 
zaslužnih oseb. Še dobro, da je 
pred leti Goriška Mohorjeva 
družba izdala svoj epohalni 
PSBL.
Da Kaplje res niso pozabljene, je 
med drugim dokazal Zdravko 
Duša na predstavitvi nove, pet
najste knjige Jožeta Felca 
(.12.2006), zelo lepo pa se jih je 
spomnil tudi Drago Jančar v in
tervjuju za Idrijske novice 
(15.12.2006). Gutta cavat lapi- 
dem! - Kaplja še kamen izdol
be...

Tomaž Pavšič

Arhitektura
V Narodni galeriji razstava o Plečniku
Na d an , ko s e j e  izteklo 5 0  let od sm rti Jože ta  P lečnika, so  v 
n e d e l jo , 7. j a n u a r ja ,  v N a ro d n i 
galeriji v Ljubljani odprli razstavo  v 
s p o m in  n a  v e l ik e g a  a r h i t e k t a .
Njegov o p u s  je  na  s lovesnosti ob 
1 9 .  u ri p r e d s ta v i l  d r . D a m ja n  
P relovšek , av tor razs tav e , ki so  ji 
nadeli naslov "Jože Plečnik (1872 - 
1 9 5 7 )-A rhitekt v Ljubljani, Pragi in 
n a  D u n a ju ” . R a z s ta v o ,  ki b o  v 
le tošn jem  Plečnikovem  letu o d p rta  
do  2 5 . feb ruarja , je  odprl m in ister 
za kulturo Vaško Simoniti. R azstava 
je  na  ogled v vhodni avli N arodne 
galerije  na  P rešernovi cesti, v sak  
d an , razen  ob ponedeljk ih , od 10. 
do  18 . ure. Vstop je  p rost, so  sporočili galeristi.
A rhitekturni m uzej Ljubljana, ki skrbi tudi za Plečnikovo zbirko 
v a rh i te k to v i h iši v T rnovem , bo  p rav  ta k o  p rip rav il v eč  
dogodkov, s  katerim i bo javnosti predstavil m ojstrovo življenje 
in delo. Poleg te g a  bo Plečnik e n a  od o seb n o s ti, s  katerim i s e  
bo S lovenija p redstav ila  ob p red sedovan ju  EU. P lečnik je  s  
svojimi arh itek tu ram i, cestn im i ureditvam i, ureditvam i trgov in 
parkov te r  ureditvijo nabrežij Ljubljanice in G radaščice  dodobra  
sp rem en il po d o b o  s lo v en sk e  p res to ln ice . Ja v n o s t bodo  na 
izbrane a rh itek tu rne  sp o m en ik e  opozorili s  strokovnim i vodstvi 
na  p ro s tem  in v pom em b n ih  Plečnikovih s ta v b a h . V odstva 
bodo do  konca le ta  na prvo so b o to  v m esecu . Prvo je  bilo 6. 
ja n u a r ja  s  predstavitvijo  Plečnikove zbirke na  Karunovi 4  in 6. 
S tavba, ki bo v sakokra t na vrsti, bo o zn ačen a  z zastavo  z detajli 
iz P lečnikovih  n o tra n jšč in , zgodov insk im i fo tog rafijam i ali 
Plečnikovimi nerealiziranim i projekti.

1

Za naš jezik
Paberkovanje
Tokrat bom o nekoliko paberkovali, tj. bom o pobrali malo 
tu, m alo tam . Paberkovanju oz. pobiranju sladkih 
grozdkov po opravljeni trgatvi smo včasih rekli tudi 
repkanje, kar je prim orski narečni izraz in  ga kot takega 
označuje Slovar slovenskega knjižnega jezika (SSKJ).
Na obrobju slovenskega jezikovnega obm očja je naš 
glavni problem  (ki se ga v Sloveniji m alokdo zaveda) vpliv 
italijanščine na izbiro besed, na naš način razmišljanja in 
izražanja. To je naš davek za dvojezičnost, ki nam  je sicer 
bila vsiljena, a nas vsekakor bogati in nam  širi obzorje. 
Seveda pa skoraj popolno znanje obeh jezikov zahteva od 
nas stalno pozornost in skrb. Če smo površni in 
nepazljivi, se nam  zgodi (kot se je že zgodilo), da 
prevajam o v Kopru Počitniški dom - Casa di riposo, v  
Trstu pa: Strinse amicizia col nuovo venuto - Stisnil je 
prijateljstvo s prišlekom.
Dva prim era dobesednega nam esto smiselnega prevoda 
ali dva prim era jezikovne interference.

SNG NG /  Srečko Fišer: Prihodnje, odhodnje

Ob nastajanju novega 
družbenega reda...
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ponedeljek, 08. januar
ob 20.30 -  Gledališče Verdi, Gorica, Reda A in B

Boris Pahor, Spopad s pom ladjo
Režija Marko Sosič 

z italijanskimi nadnapisi

torek, 09. januar
ob 11.30 -  SNG Nova Gorica

Evripid, B akhantke
Režija Vito Taufer

sreda, 10. januar
ob 20.00 -  SNG Nova Gorica

Evripid, B akhantke
Režija Vito Taufer

petek, 12. januar
ob 19.30 -  Kulturni dom  v Trstu, Red K

Boris Pahor, Spopad s pom ladjo
Režija Marko Sosič

sobota, 13. januar
ob 2 0 .3 0 -  Kulturni dom  v Trstu, RedT

Boris Pahor, Spopad s pom ladjo
Režija Marko Sosič 

z italijanskimi nadnapisi

petek, 19. januar
ob 10.00 -  Kulturni dom  vTrstu, Abonm a morski pes

Desa Muck, B lazno resno slavni
ob 20.00 -  Kulturni center Izola

Annibale R u c c e lloM am e. 
Mičkene, stršno mičkene tragedije

Režija Alessandro Marinuzzi Izvaja Maja Blagovič

sobota, 20. januar
ob 11.00 -  Kulturni dom vTrstu, Abonma barakuda

Alessandro Baricco, D evetsto
Režija Marko Sosič Izvaja Janko Petrovec

nedelja, 21. januar
ob 18.00 -  Društvo Tabor, Opčine

Annibale Ruccello^ M am e. 
Mičkene, stršno mičkene tragedije

Režija Alessandro Marinuzzi Izvaja Maja Blagovič

ponedeljek, 22. januar
ob 1 1 .0 0 -  Kulturni dom vTrstu, Abonma barakuda

Alessandro Baricco, D evetsto
Režija Marko Sosič Izvaja Janko Petrovec

torek, 23. januar
ob 11.00 -  Kulturni dom vTrstu, Abonma barakuda

Alessandro Baricco, D evetsto
Režija Marko Sosič Izvaja Janko Petrovec

sreda, 24. januar
ob 11.00 -  Kulturni dom vTrstu, Abonma barakuda

Alessandro Baricco, D evetsto
Režija Marko Sosič Izvaja Janko Petrovec

petek, 26. januar
ob 20.30 -  Kulturni dom  vTrstu, Izven abonm aja

Darko Lukič
TESLA ELECTRIC COM PANY

Režija Tomaž Pandur
sobota, 27. januar

ob 11.00 -  Kulturni dom vTrstu, Abonma barakuda

Alessandro Baricco, D evetsto
Režija Marko Sosič Izvaja Janko Petrovec 

ob 20.30 -  Sprejemni center v Boljuncu

Annibale Ruccellov M am e. 
Mičkene, stršno mičkene tragedije

Režija Alessandro Marinuzzi Izvaja Maja Blagovič

nedelja, 28. januar
ob 17.00 -  Kulturni dom  vTrstu, Glasbena matica

Tamara Raseni, Cristina Santin, D va k lav irja
torek, 30. januar

ob 10.00 -  Kulturni dom  vTrstu, Abonm a morski pes

Gli eccentrici Dadard, Per la strada
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Bodite z na

SSG /  B. Pahor: S p op ad  s pom ladjo

Iz pekla v novo 
življenje...

V tej drugi preporodni 
sezoni Slovenskega stal
nega gledališča, v kateri 

je več kot zaznavna živo preta
kajoča se ustvarjalna energija, je 
vodstvo naše zamejske poklicne 
gledališke hiše želelo se poklo
niti pisatelju Borisu Pahorju, 
povrnjencu iz peklenskih globo
čin nacističnih taborišč, in 
vsem, ki jim je uspelo se rešiti iz 
teh strahot, pa tudi tistim, ki so 
izgubili svoja morda še čisto 
mlada življenja v zloglasnih 
krajih neizmernega trpljenja, 
bede in grozljive smrti. SSG se je 
odločilo postaviti na oder 
Pahorjevo delo Spopad s 
pomladjo. Z dramatizacijo tega 
romana - vselej tveganim 
dejanjem! - se je več let ukvarjal 
Igor Lampret, skrajšano inačico 
pa je priredil Marko Sosič, ki je 
tudi poskrbel za režijsko 
postavitev. Prestaviti literarno 
delo v gledališko govorico je 
gotovo težavnejše, kot ga preliti 
na filmsko platno. Sosič se je pri 
tem odločil osvetliti notranji 
boj, ki se bije v glavnem pro
tagonistu, tržaškem Slovencu, 
Radku Subanu, preživelem iz 
taborišča smrti, ko se ob 
zdravljenju v francoskem 
sanatoriju polagoma vrača v 
"normalno" življenje tudi s 
pomočjo ljubezenske iskre, ki se 
vname med njim in bolničarko 
Arlette Dubois. V to nemirno 
ljubezensko razmerje, ki mu ni 
zapisan srečen konec, se 
nenehno vrivajo Radkovi 
spomini na prestane nečloveške 
izkušnje in bolečine, ki jih ni 
mogoče na mah izbrisati, in 
seveda razmišljanja o vsem tem 
grozljivem nesmislu zgodovine. 
V srcu pa se mu tudi zmeraj

glasneje oglaša domotožje, ki ga 
vleče nazaj v ljubljeni domači 
kraj.
Tega vse prej kot lahko 
življenjsko in psihološko 
označenega protagonista je 
skušal čim bolje upodobiti 
mladi Romeo Grebenšek, 
slušatelj ljubljanske AGRFT, ki 
pa sta ga prav premajhna 
igralska izkušenost in morda 
tudi
neprizadetost 
izdali, tako da 
njegov Radko ni 
mogel zaživeti 
polnokrvno, kot 
bi lahko. Mlado 
Arlette, ki ji 
življenje tudi ni 
prizaneslo 
bridkih izkušenj, 
je zrelo in 
mestoma s pravo 
mero živahnosti 
in volje do 
ponovnega 
pomladnega 
brstenja izrisala 
Nikla Petruška 
Panizon.
Prizore v bolniški 
sobi so 
dopolnjevali 
Radkovi sotrpini 
Nalecki, Jules, Jojo in Delbos, ki 
so jih izrazito podali Vladimir 
Jurc, Janko Petrovec - še 
posebno doživeto! -, Giorgio 
Amodeo, ki se je prvič 
"spopadel" z vlogo v 
slovenščini, in Matija Kralj. 
Odločno je izstopal tudi grški 
socialist Nikos v markantni 
podobi Primoža Forteja. Tudi 
drobne vloge zdravnice, Mije, 
Arlettine sestre in bolničarke 
Ribaut so dobile pravi poudarek

v dobri igri Maje Blagovič in 
Tanje Pečar. Moreči spomin in 
opomin na taborišča smrti je s 
svojo nemo prisotnostjo in 
suho postavo, v čepeči drži zelo 
povedno predstavljal Ivo Barišič, 
gost SNG Nova Gorica. Kot 
nekakšen vizualni del predstave, 
v scenografski podobi Rajka 
Pertota, je brezoblično množico 
taboriščnikov in pacientov 
sanatorija disciplinirano 
odigrala skupina starejših ljudi, 
ki jih je ta gledališki intermezzo 
gotovo vsestransko obogatil. Ko 
omenjamo zunanjo podobo 
predstave, ne moremo mimo 
skrbno izdelanih kostumov 
Marije Vidau, ki verno odražajo

dobo in imenitno dopolnjujejo 
celoto.
Kljub temu da se gledališka 
uprizoritev nedvomno uvršča 
med pomembne odrske 
stvaritve in je bilo vanjo 
vloženega veliko napora in 
umetniške predanosti in da so v 
njej najboljši čisti dramski in 
lirični trenutki, ki nedvomno 
izdajajo tenkočutno Sosičevo 
režijsko dušo, ki se najraje 
zaustavlja ob človeških

notranjih iskanjih, je bilo 
občutiti, kot da v postavitvi 
nekaj manjka. Odsotna je tista 
poglobljena, seveda 
negledališka razsežnost, ki jo je 
mogoče najti le ob branju 
Pahorjevega romana. Zato naj bi 
bila predstava nujno tudi 
spodbuda za celostno poznanje 
Pahorjevega romana, v katerem 
bo bralec našel tiste delčke 
mozaika, ki jih dramatizacija 
razumljivo ni mogla vsebovati.
S takšnimi vtisi je verjetno po 
premieri, v petek, 22. decembra 
2006, zapuščal dvorano 
tržaškega Kulturnega doma 
marsikateri gledalec. Morda pa 
v zavesti marsikoga, ki vestno

spremlja gledališko ustvarjanje, 
še preživo tli izredno dognana 
odrska lepljenka na podobno 
tematiko, drama Medtem 
Srečka Fišerja v izvedbi SNG 
Nova Gorica.
Petkova premiera je naštela 
razveseljivo številno publiko. 
Med slednjo je bilo več mladih, 
ki obiskujejo gledališko šolo. 
Nekaj se pri le-tej, torej, že 
obrestuje!

K
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N a Štefanovo v  goriški stolnici

Tradicionalna božična revija 
pevskih zborov

Pred kakimi petdesetim i 
leti je prof. Mirko Filej, 
napozabni pevovodja, sk

ladatelj in glasbeni organizator, 
začel božične koncerte v goriški 
stolnici. Na njih so sprva nasto
pali združeni zbori iz mesta in 
s podeželja, nato pa se je uved
la in ohranila današnja oblika. 
Organizacijo je v sedemdesetih 
letih prevzelo takrat ustanovlje
no Združenje cerkvenih pev
skih zborov Gorica.
Božični koncert je vsako leto 
dan po Božiču in na 
njem  nastopajo pev
ski zbori in skupine 
v različnih zased
bah. Letos jih je bilo 
osem. Prišli so iz naj
različnejših krajev: 
od Štmavra do Re- 
pentabra in izza 
meje.
Za uvodni nagovor 
je letos organizator 
naprosil g. Alessija 
Stasija. Njegove m i
sli so bile prim eren 
uvod v poslušanje 
božičnih pesmi.
Vsak glasbenik, vsak 
pevec, večkrat tudi 
skrom ni poslušalec 
se je prej ali slej srečal, včasih 
kar spopadel, z  branjem glasbe 
iz notnega zapisa. Pred njim  je 
stalo togo n o tn o  črtovje: p e t  
ravnih, vzporednih, nepre
m akljivih črt, ena nad drugo. 
Na začetek je skladatelj vpisal 
ključ, nato je njegov ustvarjalni 
zanos m ed  no tno  črtovje vple
tel nešteto znakov, v  razgiba

nem , neenokom irnem  so
sledju, kakor sta m u  jih velela 
zapisati pridobljeno znanje in 
ustvarjalni navdih. Tako je na
stala nova stran človeške gla
sbe, nova skladba, nova stvari
tev človeškega uma.
Tudi naše življenje, tudi celot
na človeška zgodovina, sloni 
na podobnem  notnem  črtovju, 
na togih, vnaprej postavljenih  
črtah, ki jih naš um, naša ust
varjalnost, še najgloblji 
človeški navdih in želja po  ne

skončnem ne morejo in ne m o
rejo zabrisati. Kakor vklenjeni 
sm o v  sosledje rojstva, življenja 
in smrti, v toga človeška pravi
la dajanja in  vračanja, včasih 
krivice in maščevanja, krivde in 
kazni.
Bog je ustvaril naravo in ji vdih
nil svoj ustvarjalni zanos, da je 
človek z  naravo lahko v  svobo

di naprej ustvarjal in nadaljeval 
božjo stvaritev. In človek si je 
sam, v  svojem iskanju smisla in 
spoznanja, včasih neho te  p o 
stavil meje. Iskanje luči resnice 
je neko č  prekoračilo m ejo  in 
vtisnilo na belo polo človeške 
zgodovine senco vezi, senco  
krivde, senco nemirnega, n e 
potešljivega iskanja. N otno čr
tovje človeškega življenja, ce
lo tne človeške zgodovine: 
nekaj togih črt, ena nad drugo, 
m ed kateremi lahko prosto zla

gam o in zapisujem o skladbo  
svojega življenja.
Toda neko č  je Bog v  svojem  
ustvarjalnem zanosu zapisal v  
to no tno  črtovje eno samo n o 
to, morda pričakovano, a dotlej 
nepoznano, eno samo, novo  
noto, ki odtlej nezadržno zveni 
in ustvarja znova in znova pe
sem dobrote v  naših srcih. Ko je

Jezus prišel na svet, poročajo  
evangelisti, se je zaslišal vzvišen 
spev, ubran in nedosegljiv, iz 
daljave, človeškemu ušesu sko
raj nedojemljiv. Bilo je čudovi
to ravnovesje božjega stvarstva, 
ki je že dolgo prej utihnilo, a je 
takrat znova zapelo veličastno 
pesem, tisto večno pesem, ki je  
v  ušesih pastirjev zvenela z  be
sedami: "Slava Bogu na višavah 
in na zem lji m ir ljudem".
Naj nas zvoki božičnih pesm i 
privedejo v  tisto vzdušje, naj se 
glasovi pevcev, pesm i vseh zbo
rov združijo v  en sam, ubran 
glas, hvalnico Boga, ki je postal 
človek: "Slava Bogu na višavah 
in na zem lji m ir ljudem". 
Sledil je nastop sledečih zbo
rov: Moški zbor Mirko Filej 
(zborovodja Zdravko

Klanjšček), Združeni pevski 
zbor Repentabor (Loredana 
Guštin), Moška pevska sku
pina Akord (Mirko Špaca
pan), Moški pevski zbor 
Stmaver (Nadja Kovic), 
Mešani cerkveni pevski zbor 
Solkan (Milena Prinčič), 
Mešani pevski zbor F.B. Sedej 
(Mirko Ferlan), Mešani pev
ski zbor Podgora (Mirko Špa
capan). Ob instrum entaln i 
spremljavi in pod vodstvom 
Patricka Quaggiata so kot 
zadnji nastopili Štandreški 
glasovi.
Spored je obsegal nekaj pri
redb ljudskih pesmi in vrsto 
izvirnih skladb slovenskih 
skladateljev. Med njimi je bi

lo več primorskih, tudi sodob
nih. Ob koncu je bil, kot vsako 
leto, blagoslov z zahvalno pe
smijo.
Poslušalci, ki so napolnili stol
no cerkev in so ta dan lahko 
doživeli božično skrivnost v be
sedi in  glasbi, so nastopajoče 
nagradili z navdušenim  plo
skanjem.

F oto  B u m b o c o
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Kratka
Nativitas-konec božične revije
Zveza italijanskih  zborovskih d ru š tev  USCI prireja v sako  leto 
zb o ro v sk o  revijo N a tiv ita s , ki v č a s u  božičn ih  p razn ik o v  
p ro m o v ira  p o v e z o v a n je  zb o ro v  raz ličn ih  n a ro d n o s t i  na  
obm očju  Alpe J a d ra n a  v zn am en ju  božičnih pevskih tradicij. 
P riljub ljena  revija doživlja v sa k o  le to  zelo  d o b e r  odziv in 
ko ncerti so  s e  tu d i to k ra t zvrstili v v seh  p o k ra jinah  n a š e  
deže le , v Trentu, v Avstriji in v Sloveniji.
S projekti božičnih sk lad b  so  sodelovali tud i razni d o m ači in 
slovensk i zbori: m ešan i zbor Lipa iz Bazovice, o troški zbor 
Fran Venturini od Domja, otroški zbor V esela pom lad  z Opčin, 
o troški zbor G lasben i ustvarja lci iz Križa, m ešan i m ladinski 
zbor Trst, žensk i zbor Kraški s lavček , zbor O baTca iz Kopra, 
š a l e š k i  a k a d e m s k i  z b o r  iz V e le n ja .  P r o g r a m  
o sem in š tir id e se tih  koncertov, na katerih  je  nastop ilo  preko 
š e s td e s e t  skup in , s e j e  pričel 2 5 .novem bra  in s e j e  končal v 
nedeljo  z dv em a  k o n certo m a  na  T ržaškem . Zveza slovensk ih  
k u ltu rn ih  d ru š te v  je  ko t č la n ic a  z d ru ž e n ja  USCI ak tiv n o  
pripom ogla k organizaciji n ek a te rih  koncertov  revije, m ed  
katerim i je  bilo tud i sk lep n o , novo letno  s re č a n je  v stolnici v 
Miljah, ki je  n a s ta lo  s  pom očjo  D ruštva S lovencev  miljske 
občine .
“S pesm ijo  vam  želim o" je  pevsko  voščilo, ki je  za miljske 
o b č a n e  že trad ic ija  in p riložnost p rija te ljskega  s re č a n ja  za 
č la n e  ita lijan sk e  in s lo v e n sk e  sk u p n o s ti, kot je  po u d arila  
pred začetkom  k o ncerta  p red sed n ica  d ru štva  Mirna Viola. Ob 
povezovanju  M artina  L issiacha , je  tud i p rogram  po tekal v 
zn am e n ju  izm enjave z n as to p o m  skup in  iz T ržaškega in iz 
S lovenije. Združeni m ešan i pevski zbor S lovenec  -Slavec iz 
B o ršta  in T am b u rašk i a n s a m b e l SKD F ran ce  P re še re n  iz 
B o ljunca  s t a  p re d s ta v ila  sk u p n i p ro g ram  tra d ic io n a ln ih  
božičn ih  p e sm i. Pod v o d stv o m  D an ije la  G rbca  in Ervina 
Žerja la  so  pevci in in s tru m en ta lis ti oblikovali prijetno  točko  
v m ilem  d u h u  te g a  p razn ik a , s  priljubljenim i s lovensk im i 
motivi in m ednarodn im i klasiki.
Izvežbani pevci o k te ta  Škofije, k a te reg a  um etn išk i vodja je  
V ladislav K orošec, so  po tem  nadaljevali z izborom  nabožnih  
pesm i, od re n e s a n č n e  polifonije do  črnskih  duhovnih  izrazov. 
K o n ec  k o n c e r t a  in re v ije  j e  p e č a t i l a  s k u p n a  iz v e d b a  
G ruberjeve S v e te  noči, v zn am en ju  povezovanja p reko  m eja, 
o k a te rem  je  govorila č lan ica  m iljskega d ru š tv a , m ag.L uisa 
Antoni, v svoji priložnostni b esed i. G ovornica je  poudarila , da  
je  n a m e n  revije p rav  zd ruževan je  pevskih skup in  na  š iršem  
obm očju , d a  bi vsi pripom ogli k rušen ju  jezikovnih in m iselnih 
p reg rad , ki n a s  om eju jejo  bolj kot v sak a  politična m eja. /  PAL

PETERLINOVA DVORANA DVD o p. Placidu Corteseju

Pogum molka 
velikega moža
B!

olj kot besede je v tem 
.slučaju pomemben 
' molk. Globoko se 

moramo zamisliti v to, kar je bilo, 
in moliti za to, kar sta naše mesto 
in naš prostor utrpela v preteklo
sti; moliti moramo tudi za vse, ki 
so utrpeli krivico ne glede na 
njihovo svetovno nazorsko 
usmerjenost, veroizpoved in na
rodnost. Različni jeziki in različne 
kulture predstavljajo bogastvo le 
v slučaju, da jih ljudje doživljamo 
na primeren in složen način. Spo
min na preteklost moramo mla
dim posredovati, sicer ne zato, da 
bi gnjavil maščevalna čustva, to
da zato, da bi nas rotil k spominu, 
da človek pozverini, ko v njem 
usahne spoštovanje do sočloveka. 
Moj poziv gre torej v smeri slož
nosti in miru. Postopek za beati
fikacijo p. Corteseja dobro napre
duje, ravno tako dobro napreduje 
posotpek za beatifikacijo msgr. 
Jakoba Ukmarja".
Tako je dejal tržaški škof Evgen Ra- 
vignani v Peterlinovi dvorani Slo
venske prosvete, ko je številno 
občinstvo še z ganjenim srcem ne
mo gledalo predse: v taki meri je 
dokumentarec o življenjski zgod
bi p. Placida Corteseja, ki je med 
drugo svetovno vojno veliko po
magal našim slovenskim in hr
vaškim internirancem, Judom in 
pobeglim zavezniškim vojnim

ujetnikom, pretreslo prisotne, da 
je bila tišina veliko bolj glasna od 
besede.
Pogum molka. Tako je naslov 
dokumentarnemu filmu, ki ga je 
režiser in scenarist Paolo Damos- 
so posnel za družbo Nova T iz Tu
rina.
Pred predvajanjem filma je režiser 
Damosso, ki je ob tej priložnosti 
izdal pri založbi Edizioni Messag- 
gero iz Padove priložnostno knji
go o mučeniku p. Corteseju, pri
stavil, da je bila to zanj prej 
življenjska izkušnja kot profesio
nalna. "P. Cortese ni bil heroj, ki 
se je odločil pogumno živeti: to je 
bil mož, ki je sicer hotel preizkusi
ti razna življenjska pota; življenje 
samo pa mu je narekovalo drugač
ne izbire: da je nase prevzel tr
pljenje drugih, ga sprejel in poma
gal potrebnim." Njegovo življenje 
bi tako res lahko povzeli z beseda
ma, ki jih je režiser izbral za na
slov dokumentarca: "Njegova 
tišina je bila zgovorna; bila je po
doba živega Evangelija, ki se je 
udejanjila v dejstvih, ne pa v bese
dah."
Večer v Peterlinovi dvorani je bil 
pravi dogodek, katerega se je ude
ležilo veliko število gostov tako iz 
Italije kot iz Slovenije in Hrvaške. 
Kot je uvodoma dejal povezovalec 
večera, novinar Ivo Jevnikar, ki si 
je zelo prizadeval za ovrednotenje

lika p. Corteseja, je bil minoritski 
menih "mučenik, ki je povezoval 
tri sosedne narode, ki pa so imeli 
nesrečno preteklost". Ivo Jevnikar 
je nato poimensko naštel častne 
goste, ki so s svojo prisotnostjo do
datno ovrednotili novinarsko 
predstavitev DVD-ja, ki bo do 
Dneva spomina na holokavst ko
nec januarja dopolnjen še s slo
vensko in hrvaško 
različico (za sloven
sko verzijo bo poskr
bel Radijski oder). Po
leg tržaškega škofa so 
bili prisotni GK RS 
Jože Šušmelj, glavni 
ravnatelj založbe 
Messaggero di sant'
Antonio Danilo Sa- 
lezze, Cortesejev 
življenjepisec p. Apol- 
lonio Tottoli, hrvaški 
minorit p. Ljudevit 
Marači_, provincial 
slovenskih minoritov 
p. Milan Kos in drugi 
gostje.
Pravzaprav je večer 
uvedla posebna prilo
ga DVD-ja, ki priča o 
sklepu prve stopnje 
na poti beatifikacij- 
skega procesa p. Pla
cida Corteseja. Dogodek je potekal 
15. novembra v tržaški Rižarni ob 
prisotnosti tržaških in padovan- 
skih cerkvenih dostojanstvenikov. 
Vsebina DVD-ja se razpleta preko 
številnih sklopov, ki na podlagi 
natančno zbranih podatkov doce
la začrtajo lik p. Corteseja od 
otroških let na rodnem Cresu do 
začetnih korakov kot minorit v Pa
dovi, kjer je med drugim urejal ča
sopis Messaggero di sant' Anto
nio. Zanimivo je režiser vključil

pričevanja oseb (med katerimi gre 
omeniti Borisa Pahorja in deporti
ranca Ljubomirja Susiča), ki so po
dobno kot p. Cortese doživeli hu
do izkušnjo v SS-ovskem bunkerju 
na trgu Oberdank. Posebno po
zornost je avtor namenil tajni in 
izredno dobro organizirani mreži 
pomoči, ki jo je P. Cortese vzposta
vil med vojno: ime p. Corteseja je
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med vojno za marsikoga pomeni
lo pot do možne svobode. S ča
som pa je delovanje minoritskega 
redovnika postalo sumljivo za na
cistične oblasti, ki so patra zajele 
in ga predale kruti usodi. Ta se je 
za p. Corteseja iztekla v barbarskih 
prostorih SS-ovske mučilnice v Tr
stu. Truplo p. Corteseja pa so oku
patorske oblasti odvedle v Rižar
no, kjer je krematorijska peč izbri
sala za patrom vsakršno sled.

IgorGregon

ma" v prav tako njegovi predela
vi ljudske Nocoj je ena lepa noč. 
Za nas je vsekakor bila posebno 
doživetje Troštova imenitna pre
delava primorske ljudske Marija je 
rožice brala, z zanimivo spremlja
vo, ki bistveno obogati sicer pre
prosto, a po svoji simboliki izred
no bogato sporočilo pesmi, ki go
vori o skrivnosti Jezusovega 
spočetja. Za razumevanje pesmi je 
bila zelo posrečena recitacija bese
dila napovedovalke Irene Maglia- 
cane, ki je tudi lepo povezovala 
ves večer. Ljudsko podoživljanje 
bistva rojstva v revni štalici je 
zaokrožila Ciganova priredba pe
smi Srečna si štalca. Svoj nastop 
so Fantje, ki jih je spremljala Petra 
Grassi, zaključili z Vodopivčevo 
Blažena noč.
Prav res, kdor se na Štefanovo od
pravi v Štivan, se proti domu 
vrača obogaten, lahko pa se poda 
še v Devin na sedež zborov, ka
mor redno vabijo po koncertu. 
Letos smo tako prav tam izvedeli, 
da se devinski pevci, ki se jim bo
do pridružili tudi posamezniki iz 
drugih sosednjih zborov, pod 
vodstvom Hermana Antoniča pri
pravljajo na koncert božičnih pe
smi v organizaciji ZCPZ, ki bo 14. 
januarja v tržaški stolnici. Gotovi 
smo, da bo tudi to lepo doživetje.

V.J.

4. rajonski svet

Staro mesto-Stara mitnica 
in Sv. Vid-Novo mesto

Po raznih poročilih je pred
sednik Polacco (AN) opozo
ril člane rajonskega sveta, 

da je dobil svetovalsko vprašanje s 
strani podpisanega (pripomba: ti
sto sem napisal v italijanščini, za
to da jo gotovo protokolira tajnik 
in pa odgovori predsednik), zakaj 
moja resolucija protokolirana dne 
23. novembra 2006 ni bila še na 
dnevnem redu (ta resolucija je se
veda napisana v obeh jezikih, ita
lijanskem in slovenskem). Pri
pomnil je, da bo seveda kot zahte
vano pismeno odgovoril, da je si

cer že naslovil prošnjo za poglobi
tev vprašanja na občinsko advoka
turo za navodila in pač pripomnil, 
da je dvom nastal zaradi tega, ker 
je napisana resolucija tako v ita
lijanskem in, domneva, sloven
skem jeziku, kar pa on ne more ne 
ugotoviti ne razumeti. Na kar ga 
je Rigotti FI prosil, naj to resolu
cijo vsaj prebere, da vedo tudi dru
gi, za kaj gre, kar je predsednik 
odklonil. Dodal je še, da je z mano 
že predhodno govoril in ustno 
utemelji svoje zadržanje, ki seve
da nima nič kaj političnega, am

pak je čisto upravno-prav- 
no vprašanje, pa je seveda 
spoštljiv do slovenske 
manjšine, še več, njen 
prijatelj je in Igor Švab, 
moj predhodnik, mu je 
velik osebni prijatelj (otti- 
mo amico).

Odločil sem se, ker je bil predsed
nikov poseg umirjen in skušal pač 
odgovornost odvrniti od njega, da 
ne bom posegel v tem trenutku in 
pač počakal na pismen odgovor 
predsednika Polacca. Medtem bo 
občinska Komisija za prozornost 
naredila svoje delo, ki je o za
držanju tajnika sveta, ker ni hotel 
niti protokolirati eno drugo sveto
valsko vprašanje, napisano v obeh 
jezikih, obveščena in že začela s 
prvimi koraki preverjanja. Le-to 
vprašanje je namenjeno odbor
niku za javna dela Bandelliju, da bi

me podrobno seznanil s prošnjo, 
katero je Občina Trst naslovila na 
Deželo Furlanijo Julijsko krajino, 
da bi dobila denarna sredstva za 
popravitev šolskih poslopij. Jasno 
je, da želim preveriti, če so bile 
upoštevane tudi šole s slovenskim 
učnim jezikom, v prvi vrsti šola 
pri Sv. Ani.
Med sejo me je predsednik Polac
co klical k sebi in me vprašal, zakaj 
je dobil sporočilo od predsednika 
Komisije za prozornost Tarcisija 
Barba, da neka moja resolucija ni 
bila protokolirana, da kaj hoče, saj 
je bila protokolirana in da naj 
čaka, kaj bo Občina odgovorila. Pa 
sem mu odvrnil, da je neprotoko- 
liran ostal drugi dokument in da 
vsekakor ne more reči, da ne bi bi
la ta zadeva politična.
Priznam predsedniku rajonskega 
sveta Polaccu umirjen pristop do

zadeve, kar se resolucije tiče, ki je 
napisana v obeh jezikih. Jasno je, 
da se bosta tržaško vodstvo Sloven
ske skupnosti in moja malenkost 
prizadevala, da bi slovenski jezik 
tudi v četrtem rajonskem svetu 
prišel do tistega dostojanstva in 
uporabnosti, ki jih uživa v prvem, 
drugem in tudi sedmem rajon
skem svetu, kjer je bil prisoten pre
vajalec v drugem Illyjevem, pr
vem Dipiazzovem in vsaj neredno 
tudi v drugem mandatu. Vesel bi 
bil, če bi to prizadevanje koristilo 
vsem rajonskim svetom in pri
bližalo slovenščino tisti enako
pravnosti, ki ji zakonska določila 
in mednarodne pogodbe name
nijo. Jasno pa je tudi, da je to de
likaten trenutek, v katerem ugo
tavljam, da predsednik sledi neki 
začrtani obstruktivni politiki zavi
ranja omikanega sožitja, o kateri

smo upali, da je stvar preteklosti, 
na drugi strani pa zadržanje tudi 
uslužbenca občinske uprave na te
ritoriju, ker politično in brez poo
blastila filtrira dokumente, ki pri
dejo na rajonski svet. Izredno hva
ležen pa sem predsedniku Komi- 
sje za prozornost dr. Tarcisiju Bar- 
bi, ker se je takoj, ko je bil 
obveščen o teh nepravilnostih, 
začel zanimati in torej stvar jemlje 
resno.
Izkoriščam pa bližajoče se praz
nike, da se volilcem in prijateljem 
Slovenske skupnosti osebno zah
valjujem in vsem Slovenkam in 
Slovencem in vsem tržaškim pre
bivalstvom voščim blagoslovljen 
Božič in za Novo leto predvsem 
zdravje in mir.

Svetovalec četrtega 
rajonskega sveta 

Igor P. Merku'

Na Štefanovo

Božični koncert v Stivanu 
je lepo doživetje

"KrJ. XJ<(
' o se na Štefanovo od
pravljam v Štivan na 
koncert božičnih pe

smi, grem vedno rada, saj vem, da 
bom slišala tako stare pesmi, ki 
me spominjajo na otroštvo, kot 
neznane, ki jih vsako leto pred
stavljajo, da se čudim, kje jih ved
no znova staknejo," tako približ
no je trdila neka gospa prijateljici 
pred novo cerkvijo v Štivanu, ko 
so se ljudje zbirali na koncertu 
božičnih pesmi, ki ga na ta dan 
prirejajo devinski zbori. 
Navedene besede se nam zdijo 
tako posrečena sinteza tega, kar je 
štivanski božični koncert, da jim 
ni kaj dodati. Tudi letos so spored 
oblikovali otroški zbor Ladjica, in 
sicer v različnih starostnih posta
vah, ženski zbor Devin, Fantje iz
pod Grmade in končno združeni 
zbori, ki so se jim pridružili tudi 
mnogi poslušalci, ki so bili pova
bljeni, naj s pevci v prezbiteriju za
pojejo ponarodele božične pesmi, 
in sicer Zupanovo Božji nam je 
rojen Sin, Belarjevo Glej, zvezdice

božje in še Gruberjevo Sveto noč. 
Koncert se je začel s pozdravom 
župnika Gianninija in ljudsko Po
slušajte vsi ljudje, ki so jo zapeli 
vsi otroci zbora Ladjica. Najmlajši 
pevci Ladjice in skupine DO-MI- 
SOL so nato samostojno podali 
Bitenčevo uspavanko Spi, Dete, 
spi. Večji pevci pa so pod vodst
vom Olge Tavčar in 
ob spremljavi Petre 
Grassi zapeli še 
Gašperšičevo prired
bo Božični mir pri
našamo in ljudsko iz 
Veneta La notte di 
Natale. Flavtistki Ka
tarina Budin in Lu
cija Tavčar sta nato 
zaigrali znano Pier- 
pontovo pesem Jin- 
gle bells. Lepo prese
nečenje je bila od
ločitev, da pri Ladjici 
zberejo tudi srednje 
in višješolke ter 
oblikujejo mladin
sko skupino, ki je

pod vodstvom Marje Feinig 
zapela ljudsko Glej, zvezdice 
božje v Koprivškovi priredbi, 
Habetovo priredbo božične 
Tih večer in francosko ljud
sko v Stridovi priredbi in z 
dobrim slovenskim prevo
dom Na božični dan. Tudi 

mladinski zbor je na klavir 
spremljala Petra Grassi, ob njej pa 
še flavtistka Katarina Budin. Nju
no muziciranje je bilo lepa oboga
titev petja.
Po več letih so na štivanskem kon
certu ponovno nudili božično 
razmišljanje. Gostja je bila znana 
radijska urednica in openska kul

turna delavka Nataša Sosič 
Fabjan, ki nas je vse izzvala s svoji
mi besedami in povabila k bolj za
vestnemu izražanju hvaležnosti 
za mnoge milosti, ki so nam dane 
in na katere je prav, da se ob praz
niku Rojstva spomnimo. Lepo je 
izpostavila tudi misel o pomenu 
božičnih pesmi, ki jih radi po
slušamo in pojemo v cerkvah, po 
domovih in na koncertih, ker 
nam približajo čar in ljubezen 
božjega rojstva. Kako resnične so 
njene besede, da marsikdo 
prihaja v cerkev na Božič, da se za 
trenutek ustavi, prisluhne božje
mu glasu in se ob jaslicah umiri...

Ženski zbor Devin je kljub teža
vam zaradi bolezni nekaterih 
pevk, pod vodstvom Hermana 
Antoniča, podal Chinellatovo Ave 
Maria, Vrabčevo Sredi tihe pol
noči, Jericijevo Pastirci iz spanja 
in na koncu zanimivo skladbo 
Gloria in excelsis Deo, očeta be
neških Slovencev Ivana Trinka. To 
skladbo je na orgle spremljala Pe
tra Grassi, medtem ko je prejšnje 
spremljal sam zborovodja.
Naj mi ostali nastopajoči ne za
merijo, če posvetim nekaj več be
sed Fantom izpod Grmade, ki jih 
vodi Ivo Kralj in so tudi letos sple
tli novo vez med sporočilom sta

rodavnih časov in našo 
dobo. Ko jih človek po
sluša, se zave, da tudi ko
renine, osebne, družinske 
in občestvene veliko po
menijo. Naenkrat ve, da 
doživljamo božične praz
nike na določen način, tu
di ker smo sinovi ali vnuki 
ljudi, ki so izoblikovali 
naše naravno okolje in 
ustvarili določen duhovni 
humus, iz katerega živi
mo. Kako naj bi drugače 
tako globoko doživeli 
simboliko voščila, ki so ga 
ustvarili s Koledo v prired
bi Janeza Močnika ali z iz
postavitvijo pomena "do
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Na prvem mestu je vedno 
skrb za družino

SILVESTROVO

Med versko svečanostjo, 
s katero je škof Evgen 
Ravignani sklenil pot 
tržaške Cerkve v letu 2006, je 

cerkveni dostojanstvenik prikli
cal pozornost na štiri obvezno
sti, ki morajo ostati vodilo naše 
mestne verske skupnosti tudi v 
novem letu. "Zvesti moramo os
tati vodilu, ki nam  ga je Sveti 
duh posredoval med cerkvenim 
zasedanjem, ki se je zaključil le
ta 2003", na katerim so izšle 
smernice škofijskega pastoralne
ga načrta o poklicu družine; 
"nadaljevati moramo misijo, za 
katero nas je Gospod zaprosil v

Popoldanski del izleta je bil 
bolj literarno pobarvan. V 
avtobusu nam je prof. Vera 

Puntar naštevala mnoge zaslužne 
može, ki so zagledali luč sveta v 
Ribniškem okraju, dokler nismo 
prispeli v Velike Lašče, kjer je bil 
rojen pisatelj Fran Levstik. Prav
zaprav je stala njegova rojstna 
hiša v bližnjih Retjah in tam je na 
sedanji hiši plošča v Levstikov 
spomin. Levstik je študiral in služ
boval v raznih krajih po Avstriji, 
pokopan pa je v Ljubljani. Tudi v 
Trstu je delal v knjižnici in preda
val v "čitalnici". Takrat je bilo v 
tržaškem mestu več Slovencev kot 
v tedanji Ljubljani! "Delo Frana 
Levstika pomeni za prozo to, kar 
pomeni delo Franceta Prešerna za 
slovensko pesništvo," berem v 
dodatku k najbolj znanemu Lev
stikovemu delu, povesti o Marti
nu Krpanu. Kdo od Slovencev je 
ni bral? Meni je vsakokrat, ko jo 
preberem, v veliko razvedrilo in 
osvežitev. Zlasti še izdaja s čudovi
timi ilustracijami Toneta Kralja, 
tudi Dolenjca. Povest je bila prvič 
tiskana 1.1858. Z njo in z drugimi 
svojimi deli je hotel dati zgled, 
kako pisati iz ljudstva za ljudstvo. 
Kar kmalu nas je avtobus pripeljal 
v Rašico, do "Trubarjeve do
mačije". Tam nas je čakal vodnik.

Keniji". Škof Ravignani, ki je 
pred nedavnim osebno obiskal 
misijon, je poudaril, kako načrt 
dobro napreduje, kako složno je 
sodelovanje med 'našimi' in do
mačimi župniki in kako je šolski 
načrt na licu mesta v polnem 
teku. Cerkveni dostojanstvenik 
ni pozabil na potrebo po napre
dovanju ekumenskega in med 
verskega dialoga v Trstu. V tej 
smeri gre poudariti in spodbuja
ti kulturo odprtosti do vseh, "naj 
bodo to kristjani ali ne, ki pri nas 
iščejo službo in bivališče". Tesno 
se s to zadnjo iztočnico veže pri
zadevanje tržaške Karitas, ki ka-

"Trubarjeva domačija" je preu
rejena v muzej. Obnovljena je bi
la 1.1986, ob 400-letnici smrti Pri
moža Trubarja. Zbrali smo se v ve
liki "spominski sobi". V njej so v 
s steklom zavarovanih omarah 
razstavljene Trubarjeve knjige, se
veda ne v originalu. Originali so 
ohranjeni v raznih univerzitetnih 
in cerkvenih knjižnicah ter mu
zejih po celi Evropi. Narodna in

univerzitetna knjižnica v Ljublja
ni hrani 24 njegovih del. Prvi in 
edini ohranjeni izvod Katekizma 
in Abecednika hranijo na Du
naju. Mi smo se znašli v Rašici 
prav zaradi teh dveh knjig. Kajti

F oto  DPD

to sta bili prvi tiskani slovenski 
knjigi in prav zaradi njiju je Pri
mož Trubar najbolj cenjen pri 
nas.
Primož Trubar je bil rojen na tej 
domačiji 1.1508, a hiša seveda ni 
ista. V tistih časih so Turki nešte
tokrat vdrli tudi v Rašico, izropa
li in požgali hiše in puščali za sa
bo strah in revščino. Je pa bila 
Rašica tedaj važen kraj, na 
križišču med Stično, Trstom, Vi
pavo, Ljubljano, Reko in
Kočevjem. Pripadala je turjaške
mu gospostvu. Prebivalci so bili 
tlačani. Toda Primožev oče je bil 
mlinar, tesar in cerkovnik, torej 
veljak. L. 1520 mu je turjaški grof 
dal dovoljenje, da je smel Primož

v šole. Šolal se je na Reki in v Salz
burgu. Preživljal se je s petjem. 
Kot pevec je prišel v Trst, pel v 
škofijskem zboru in postal osebni 
strežnik škofa Petra Bonoma. Tu 
se je Primož dalje izobraževal - a

pilarno skrbi za revščino in sti
sko naših prebivalcev in pri
seljencev. Škof je pri tem dodal 
pomembne dobrosrčne pobude, 
s katerimi je naša Karitas prisot
na v Mostarju in Beogradu.
Škof Ravignani ni sicer prezrl za
htevnih vprašanj, ki ga tudi oseb
no skrbijo, v prvi vrsti vedno ve
čje število razporok, ki drobijo te
melje družin. Škof obenem si iz 
srca želi, da bi trdno izobraževa
nje pomagalo mladim na njiho
vi življenjski poti. Pomanjkanje 
mladih duhovnikov je tudi 
kočljivo vprašanje, sicer "Gospod 
nam je v zadnjih časih s tem v 
zvezi poslal spodbudne znake". 
Zadnji poziv pa ga je škof Ravi
gnani namenil laikom, ki se mo
rajo čedalje zavzemati za bolj 
pravično družbo, ne da bi pri 
tem prezrli temeljev vere.

IG

bi povzel takole: različno misleča 
sva, a enako čuteča."
"In bi lahko kot zadnje razmislil o 
skupnem imenovalcu, ki veže po
samezne junake med sabo", je še 
vprašala Vida Valenčič. 
"Slovenstvo, svoboda duha oz. sve
tovljanstvo in sentimentalnost", je 
jedrnato odvrnil Peter Verč.
Knjigo je založilo društvo Rojanski 
Krpan, finančno pa so izdajo pod
prli Urad za Slovence v zamejstvu 
in po svetu, kulturno odborništvo 
dežele Furlanije -  Julijske krajine, 
Slovenska prosveta, Zveza sloven
skih kulturnih društev, Zadružna 
kraška banka in bilijard klub Break 
Point.
Kako pa je urednik izbral sodelav
ce? "To so osebe, ki sem jih že poz
nal in katerim sem slepo zaupal. 
Nekatere so vešče nekaterih po
dročij : Branko Lakovič na primer je 
prispeval zapis o košarkarju Marku 
Lokarju, Stojan Spetič pa je v 
svojem prispevku orisal lik Jelke Gr
bec".
In ker je knjiga "mnogih o mno
gih", kot je poudarila Valenčičeva, 
je dobro zapisati imena posamez
nih soavtorjev: Poljanka Dolhar, 
Marjan Kemperle, Branko Lakovič, 
Rossana Paliaga, Bojan Pavletič, Ve
ronika Sossa, Stojan Spetič in Niko 
Štokelj.

IG

tudi prišel v stik z reformatorji. 
Študiral je še na Dunaju. L. 1530 
ga je škof Bonomo posvetil v 
duhovnika. Nekaj let kasneje je 
postal njegov tajnik in slovenski 
pridigar v Trstu. L. 1542 je postal 
kanonik in stolni pridigar v Lju
bljani. Njegove pridige so bile od
lične - a preveč revolucionarne. 
Zato je 1. 1547 moral v izgnanst
vo, v Nemčijo. Toda ni pozabil 
svojih "ljubih Slovencev" - in 
tako smo po njegovi zaslugi že le
ta 1550 dobili prvi tiskani knjigi - 
in bili prvič imenovani kot "Slo
venci".
Ogledali smo si še mlin in ostalo 
domačijo ob reki Rašici. Na po
vratku nas je Ivan Buzečan v avto

busu opozoril še na to, da so se 
prav v tistih krajih bili hudi boji v 
drugi svetovni vojni in so tudi za
radi tega vredni našega spomina.

/ konec 
Nada Martelanc

Obvestilo
Novi glas vabi na 1 0 -d n ev n o  
potovanje na Kitajsko od 15. do 
24. maja letos. Spored potovanja in 
in fo rm a c ije  d o b ite  n a  up rav i 
N ovega g la s a  v G orici in na 
u red n iš tv u  v T rstu . V pišite s e  
č im p re j, n a jk a s n e je  do 15 . 
februarja letos.

Darovi
Župnija Barkovlje prispeva 50 ,00  
ev rov  za p o tr e b n e  o tro k e  v 
Ajdovščini.
ZaNoviglasdarujeta S.D.Ž. 5 ,00 in 
M.G. 5 ,00  evrov.
Za slovensko K a rita s : N.N.

Tudi zadnjo številko Škrata v 
letu 2006 odpira rubrika o 
nekdanji jugoslovanski 
književnosti, za katero skrbi Zora 

Tavčar in je namenjena srbskemu 
pisatelju Danilu Kišu (1935-1989) 
oz. odlomkom iz njegovega roma
na Vrt, pepel. Ista avtorica v pri
spevku na temo ljubezenske kore
spondence predstavlja nesrečno 
ljubezen iz začetka 12. stoletja med 
Abelardom in Heloizo. Prof. Dio- 
mira Fabjan Bajc pa ponuja bral
cem dragocen jezikovni kotiček in 
jezikovni kviz.
V prepisu radijskih oddaj o sloven
skih slikarjih, ki jih je sredi sedem
desetih let na valovih Radia Trst A 
vodil prof. J osip Tavčar, nam Milko 
Bambič, Avgust Černigoj in Robert 
Hlavaty razkrivajo osebnost in 
umetniško pot Vena Pilona (1896- 
1970).
Zanimivosti o delovanju Narodne
ga muzeja v prvih desetletjih nje
govega obstoja in o pomembnem 
poslanstvu, ki ga je in ga še danes 
odigrava osrednja slovenska mu
zejska ustanova "v varovanju, 
ohranjanju, preučevanju in pred
stavljanju slovenske kulturne de
diščine" posreduje arheolog To
maž Nabergoj. Ob petnajstem roj
stnem dnevu slovenske države pa 
so lani poleti postavili razstavo Slo
venski jezik: identiteta in simbol. 
Doktorica zgodovine in svetnica 
Narodnega muzeja, Maja Žvanut je 
obširno tematiko zgodovine slo
venskega naroda razdelila v štiri ob
dobja, ki se zaključujejo s pomemb
nimi spomeniki slovenskega jezika 
(Brižinski spomeniki, Trubarjev ka
tekizem in abecednik, Prešernove 
Poezije in Ustava Republike Slove-

11. januarja 2 0 0 7

100,00; N.N. 50 ,00 ; P.B. 2 0 ,00  
evrov.
Ob 16. obletnici sm rti dragega 
moža M aksa Š ah a  daruje Jelka 
Terčon Šah 50 ,00  evrov za cerkev 
v Mavhinjah, 25 ,00  za slovenske 
m isijonarje in 2 5 ,0 0  za Marijin 
dom v Rojanu.
Za rojanski Marijin dom daruje 
Regina Durcik 20 ,00  evrov.
Za rojanski cerkveni zbor daruje 
Marija Udovič 100 ,00  evrov.
Ob sto letn ici ro js tv a  in 6 3 . 
obletnici smrti nepozabnega očeta 
Š te fa n a  S lam a  d a ru je  M agda 
5 0 0 ,0 0  ev rov  za u s ta n o v o  
Zdravniki brez meja.
Ob 10. obletnici sm rti d ra g e  
m am e Marije Glavič-Slama daruje 
M agda 7 0 0 ,0 0  evrov za lačne  
otroke po svetu (pater E. Saksida).

nije). O razmerah v Etnografskem 
muzeju in o prostorskih spremem
bah v njem iz prve roke poroča et
nologinja Tanja Tomažič.
Dolg seznam razstavljavcev, ki so 
predstavili svoja dela v prostorih 
galerije Milko Bambič, šteje odslej 
tudi mladega, a že uveljavljenega 
tržaškega ustvarjalca, Štefana Tur
ka. Na slavnostni otvoritvi, 9. no
vembra, je avtorja predstavila u- 
metnostna kritičarka Nives Mar- 
vin, ki je njegove najnovejše stvarit
ve preimenovala v Meditativnost 
modrih podob in o njih dejala, da 
so "najbolj avtentični in veristični 
odsevi avtorjeve intime".
Jelka Cvelbar se tokrat obrača na 
bralce s tremi razmišljanji. V prvem 
se sprašuje od kod neprizadetost, 
hladnost in nezaupanje do sočlo
veka, v drugem pa o hrupu, ki ga 
proizvaja moderni človek in pose
bej o petardah v prazničnem ob
dobju. Nazadnje opozarja na spre
vračanje vsebine in pomena Božiča 
v postmoderni družbi, ki stremi po 
"nekem kulturnem relativizmu” . 
Da so se učenci osnovnih šol Elvi
ra Vatovec iz Prade in Pier Paolo 
Vergerio II Vecchio iz Kopra ter 
dijaki srednjih šol Muzio de Tom- 
masini z Opčin in Ivan Cankar iz 
Trsta udeležili projekta evropskega 
programa Phare z naslovom Mladi 
v medkulturnem položaju, nas sez
nanja Valerija Gašperšič. Vesna Voj
voda pa v svojem članku opisuje 
dan odprtih vrat na OŠ Elvira Vato
vec v Pradi.
Posebna stran je še posvečena slo
venskemu tolarju, ki ga je ob 
prehodu v novo leto zamenjal 
evro.

AL

Z izleta Kluba prijateljstva (4)

"Na Dolenjskem 
je fletno..."

Božični koncert v Sv. Križu
Slomškovo društvo iz Sv. Križa pri Trstu je  priredilo v nedeljo, 7. 
januarja 2007, božični koncert v župnijski cerkvi. Pela je vokalna 
skupina C antate Domino iz Kočevja. Nastopili so  kot zbor, kot solisti 
s  spremljavo orgel in kot kvartet. Spremljava je  bila delom a na orgle, 
delom a na citre. Več pesmi so  peli a  cappella. Slišali sm o več starih 
božičnih pesmi, igrane na citre, kot instrum entalno glasbo. Udeležba 
je  bila lepa, kljub tem u da je  bil istočasno koncert na Proseku in v 
Nabrežini. Nastopajoči so  pokazali svoje velike sposobnosti in vsi 
poslušalci so  bili zelo navdušeni.________________________________

D O M  JAKOBA UKMARJA in ZCPZ - TRST 

v a b ita  na

KONCERT BOŽIČNIH PESMI 
ZD RU ŽEN EG A  Z B O R A  IZ BRD,

ki g a  v o d i Aleksander Sluga

v so b o to , 13. jan u a rja  2 0 0 7 , o b  19.30 
v župni cerkvi sv. Lovrenca v  Sledenju

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV - TRST

ZORI NOČ VESELA
S ta re  in nove božične pesm i

stolnica sv. Justa v Trstu 
v nedeljo, 14. januarja 2007 , ob 16. uri

S p o re d  izvaja jo : ten o ris t Aleš Petaros, bariton ist A/c/o Ž e rja l, 
Z d ru že n i z b o r  p rosve tn ih  in cerkven ih  pevcev iz  devinske de kan ije , 

o rg an is t A n d re j Pegan, z b o ro v o d ja  Herman Antonič

Revija za vzgojo in izobraževanje Škrat

Praznična številka

K'
' njiga je nastala 
v dobrem letu 

Gn pol po stavi, 
ki smo jo sklenili štirje mladi 
prijatelji. Naključje pa je na
neslo, da sem v vlogi ured
nika ostal sam", nam je pove
dal Peter Verč ob zaključku 
večera, ki je v petek, 15. decembra, 
potekal v sedežu barkovljanskega 
društva in na katerem je bila pred
stavljena knjiga z naslovom Tik 
pod Krasom ob morju -  mozaik 
glasov (knjigo so nato predstavili še 
v Marijinem domu v Rojanu). 
Publikacijo bi lahko imeli za 
nekakšno 'naključno antologijo 
naključno izbranih zamejskih 
oseb': "Posamezne like smo izbrali 
po vzročno nepovezanem 
ključu. Ni šlo za nikakršen 
izbor najbolj zaslužnih 
oseb, temveč za slučajno 
izbiro ljudi, ki so v meni 
vzbudili zanimanje ali so 
se mi porodili v spomi
nu", je dalje obrazložil u- 
rednik knjige življenjskih 
pričevanj Borisa Pahorja,
Anite Perič Altherr, Nore 
Jankovič, Aleksandra Fur
lana, o Miranu Hrovati
nu... in še bi lahko našte
vali: omenjeni so bili le 
prvi na dolgem seznamu.
Večer je bil zasnovan na

Nova knjiga /  Mozaik glasov

Tik pod Krasom 
ob morju

podlagi pogovora med urednikom 
knjige, Petrom Verčem, in kulturno 
delavko ter publicistko, Vido Va
lenčič. Na podlagi ključno za
stavljenih vprašanj in suvereno od- 
vrnjenih odgovorov bi o knjigi 
lahko takole zapisali.
V njej so izpostavljene osebe, ki so 
na svoji življenjski poti med dru
gim premostile velike osebne teža
ve in izzive: obenem gre za ljudi,

Foto K rom a

med katerimi je veliko kul
turnikov, ki tudi zgolj na 
podlagi svojih geografskih 
življenjskih izhodišč so tako 
ali drugače postali razpoz
navni del tržaških Slovencev, 
tistih, ki so vezani na mesto 
in svojo okolico bolj kot na 

Kras. "Včasih se vloga Slovencev v 
mestu zanemarja in težišče zani
manja preide zgolj na kraško pla
noto", je bilo med drugim slišati 
med razgovorom. Verč je pri tem 
dodatno jasno izpostavil svojo 
bojazen nad ravnodušnostjo neka
terih 'naših' politikov, ki vdano pri
stajajo na težnje po neudejanjanju 
zaščitnega zakona v mestnem sre
dišču. Urednik knjige je obudil tu

di nekatere anekdote, 
ki so pri snovanju 
knjige nastajale, in s 
težavo iskal junake, ki 
so ga bolj prevzeli kot 
drugi: z največjo teža
vo je avtor priznal, da 
je zapisal spomin na 
Mirana Hrovatina, ki 
je zaživel preko besed 
Miranovega kolege, 
snemalca RAI Sergia 
Ferrarija. Za katero pa 
meni, da mu je naj
bolj sorodna? Tista o 
Aleksandru Furlanu. 
"O najinem razmerju
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In memoriam

Franjo Batagelj

N enadno, hitro, prehitro 
nas je zapustil Franjo 
Batagelj, v po lnem  
življenjskem in delovnem  rit

m u je om ahnil naš predsednik 
Društva za negovanje ro
doljubnih tradicij TI- 
GR Primorske.
Načelo DruštvaTIGR 
sm o ga postavili 
26.novem bra 2000 
na 6. občnem  zboru 
v Ajdovščini in  glej 
prav v Ajdovščini v 
četrtek, 14.decembra, 
sm o se od njega po 
slavljali na žalni seji 
Upravnega odbora, 
preden sm o ga po
ložili v njegovo lju
bljeno, dom ačo 
zemljo v Dobravljah.
Društvo si je prav v 
teh letih pridobilo ja
sen in  velik ugled v 
dom ovini, saj sm o 
bili dejavni po vsej 
Sloveniji, povsod so 
spoznali to dejavnost 
kot pravo dom oljub
no organizacijo brez 
madežev in brez po
stranskih interesov.
Ni m u bilo dano, da 
bi zaužil zadovoljstvo 
otvoritve Spomenika 
braniteljem  slovenske zemlja 
na Cerju, tega nacionalnega 
simbola, za katerega je izgore
val.
On si je nam reč vneto prizade

val, da bi bil spom enik na 
Cerju končan do tega leta, ko 
bom o praznovali 60. obletni
co priključitve Primorske k m a
tični domovini. To bi bila nam 
reč priložnost za m nožično

druženje vseh Prim orcev in 
njihovih prijateljev. Takrat bo
m o obudili spom in na padle 
slovenske fante in borce v voj
n ih  vihrah prejšnjega stoletja

na Primorskem.
Upal je tudi, da bo prav ta spo
m enik dosegel pom iritev nek
daj sprtih strani rojakov, da bi 
ob tem  spom eniku razumeli, 
da je sloga najvažnejša za na
rodni obstoj.
Rekel nam  je: "Društvo si ne 
želi se ukvarjati z dnevno ali 
strankarsko politiko, vendar se 
bom o m orali oglašati v zade
vah naroda in naših manjšin, 
ker sm atram o, da nam  je to 

dolžnost". Držal se 
je osnovnega pro
gram a Društva, 
prim orski odpor 
sovražnem u tujcu 
se je začel v dvajse
tih  letih prejšnjega 
stoletja in je bil lo
gična predhodnica 
narodnoosvobo
dilnega boja. O di
lem ah današnjega 
časa, povezanih s 
TIGR-om, smo ve
liko govorili v 
našem  društvu. 
Tako je on  vedno 
pisal in  govoril, da 
je narodnoosvobo
diln i boj logično 
nadaljevanje proti
fašističnega tigrov
skega upora. Boj ti
grovcev proti fašiz
m u je bil prvi in 
edini upor v te 
danji Evropi, saj je 
prim orskim  Slo
vencem  grozil e t
nični rodomor. 

Bili so nekateri poskusi za
m olčanja zgodovinske vloge 
TIGR-a. Danes so resni posku
si kako razvrednotiti zgodovin
sko vlogo narodnoosvobodil-

JURIJ PALJK

Novega leta dan je za nami, silvestrski večer tudi, voščili 
smo si veliko dobrega, praznikov ni več, na misel mi pri
de pesnik, ki je nekoč zapisal, da življenje ni praznik, am
pak je delovni dan.

Vse stvari so bile že napisane, že narejene, se človeku zazdi, pa 
vendar ni tako, saj je naše življenje lepo in enkratno zato, ker smo 
sami enkratni, edinstveni in neponovljivi. Vsak človek je različen, 
enkraten in zato je vsako življenje različno, vsak človek edinstven, 
vsako človeško življenje po svoje neponovljivo. V tem je čar 
življenja in v tem je tudi čar praznikov, ki so sicer res vsi drug dru
gemu podobni, pa vendar enkratni, zgodijo se nam samo enkrat 
in nikdar več.
Letos sem za Silvestrovo šel z ženo na obisk k sestri Jožici v bližnji 
Šempeter, še prej sva peljala starejšo hčerko na zabavo v mogočno 
Sancinovo vilo v Gorici, kjer sta odvetnikova sinova David in Luka 
priredila vsakoletno silvestrovanje za ves goriški klasični licej Pri
mož Trubar in še za nekatere druge prijatelje. Ideja, da brata pova
bita ves licej na zabavo domov, mi je bila všeč, odvetnik Samo in 
njegova žena zdravnica Katja pa sta bila kot prijatelja garancija, da 
so bili naši otroci na varnem, med njimi tudi moja hčerka Ivana, 
ki je šla prvič sama nekam silvestrovat. To mi je dalo misliti, da je 
leto spet okrog, da sem starejši, pa če to hočem ali ne. Z ženo Adria
no sva pred odhodom v Slovenijo peljala najmlajša dva otroka k 
njenim staršem, ki so bili veseli mlade druščine za sil
vestrski večer, hčerka Tina in sin Luka namreč nista ho
tela z nama, rekla sta, da bosta "z nonoti, da ne bodo 
sami doma". Ne vem, kdo je bil bolj vesel, ali nonoti 
ali Luka in Tina.
Pri sestri smo se dobili še z drugo sestro Florijano in 
imeli skromno večerjo, nakar smo se pogovarjali o ča
sih, ki jih več ni, kot vedno, ko se ob praznikih dobi
mo in se zberemo za praznično mizo. Občutek imam, 
da smo vsi, ki smo zrasli v pomanjkanju, za vse večne 
čase ranjeni, a po svoje od življenja v skromnih razme
rah tudi nagrajeni, saj danes vemo, kaj je pomaranča 
na mizi in kaj pomeni topel dom, ki se nam  zdi boga
stvo, drugim pa le gola danost.
Minili so časi, ko sem lahko ponočeval do jutranjih ur 
in se mi to dan kasneje ni poznalo, zato sem ob enaj
stih in pol na silvestrski večer pri sestri spil močno ka
vo, voščili smo si in z ženo sva se tik pred polnočjo za
peljala do Nove Gorice, kjer je bilo silvestrovanje na 
prostem. Takoj, ko sem videl prosto parkirno mesto, za 
katerega bi čez dan dobil mastno globo, a sem vedel, 
da mi je zanj na silvestrski večer ne bodo dali, sem 
parkiral avto in z Adriano sva se praznično oblečena 
potopila v več kot petnajst tisočglavo množico, v kate
ri je bilo izjemno malo slovenskih ljudi iz Gorice, Tr
sta in okolice, kar je zelo slabo, saj bi lahko prisostvo
vali lepemu slovenskemu silvestrovanju na prostem, ki ga pri nas 
ni.
S prijateljema Eriko Jazbar in njenim možem Markom Vogričem 
smo se dobili ob polnoči pod odrom, na katerem je prej pela He
lena Blagne, nato nam je voščil župan Mirko Brulc, s katerim smo 
takoj po polnoči tudi pokramljali in si še enkrat voščili. Z gospo sta 
bila vidno vesela naše prisotnosti na čudovitem prazniku.
"Ne morem verjeti!" je rekel Marko, ko je moja žena potegnila na 
dan steklenico penine, slovite Bakarske vodice, isto, ki smo jo bi-

nega boja in  povzdigniti neko 
drugo zgodovino.
Prej so nekateri dajali predno
st narodnoosvobodilnem u 
boju, zdaj nekateri drugi dajejo 
prednost TIGR-u. Ko je bil z na
mi, sm o skupaj rekli, da Pri
morci ne poznam o in ne priz
navam o nobene od teh pred
nosti. Poznam o le skupni in 
vsesplošni odpor proti potujče- 
valnem u fašizmu okupatorja 
našega ozem lja v obeh  ob
dobjih navedene zgodovine. V 
njem  so sodelovali prav vsi 
naši ljudje od kom unistov do 
duhovnikov. Primorci smo sto
pili v samostojno državo Slove
nijo čisti, neobrem enjen i in 
neom adeževani. Vsakomur 
lahko pogledam o v oči brez 
sramu in kesanja. Na vse strani 
sejemo in gojimo prijateljstvo 
in dobro voljo.
Franjo Batagelj je za Društvo 
TIGR opravil, v skoraj sedm ih 
letih, veliko delo. Težko ga bo 
nadomestiti. Za to delo je pora
bil svoj dragoceni čas in  denar. 
Vse to je odtegnil svoji druži
ni. Žena Venčka in njegovi trije 
pridni otroci so ga razumeli in 
tud i bili ponosn i na njegovo 
delo. Najbolj ga bo pogrešal 
vnuček Primož, ki ga je Franjo 
imel nadvse rad in m u je z ve
liko ljubeznijo posvečal svoj sk
rom ni prosti čas. Lepo je vz
gojil svoje otroke, ki dosegajo 
lepe uspehe na raznih po 
dročjih.
Vselej, ko se bom o ozrli na spo
m enik  na Cerju, se bom o 
spom nili na Franja. Z njim  bo 
večno živel.
Slava njegovemu spominu!

Upravni odbor 
Društva TIGR Primorske

NASE ZGODBE
li skupaj kupili julija meseca lani, da bi jo v Istri spili na moj 49. 
rosjtni dan, a so potem vreme, okolje, predvsem pa otroci poskr
beli, da je takrat nismo mogli spiti.
"Meni so všeč take zgodbe!" je rekla Erika, ko smo nazdravili, s se
boj sva z ženo prinesla tudi kozarce.
"Ja, so edine, ki nekaj povedo," sem dodal.
Gledali smo fantastični ognjemet, Marko je potegnil na dan ciga
re in čutili smo plapolanje množice pod Sveto Goro.
"Gremo poslušat Perota!" je bolj vrgla v noč kot vprašala Erika. 
"Saj smo zato tu, ne!" je rekla Adriana, ki ji je Pero Lovšin tudi všeč. 
In smo se dobro uro zibali tik pod odrom, na katerem je Pero za
pel veliko večino svojih hitov, španski borci pa so zares pošteno in 
prepričljivo žagali, da sem sam imel občutek, kot da imam sedem
najst let, pa čeprav me je hrbet bolel in mi govoril, da jih bo letos 
petdeset. Dober rock, ki seveda z italijansko skupino Pooh nima 
ničesar skupnega.
Najbrž je v tem problem.
V mislih imam seveda naše ljudi iz zamejstva, ki se v Sloveniji ne 
počutijo doma, še posebej mladi ne, ker ne živijo slovenske pop 
kulture kot del lastne identite. Ja, skupina Pooh zares nima niče
sar skupnega s Perotovo skladbo Slovenija gre naprej, ob kateri sva 
se z Adriano poslovila od Erike in Marka in odšla proti avtu. 
Adriana je prepevala: "Glej, glej, Slovenija gre naprej!", ko sem v

avtu prebral sms spo
ročilo prijatelja Andreja 
Malniča, s katerim se v 
množici nismo našli. 
Škoda, bilo pa mi je le
po, ko je zapisal, da je 
doma pri mami, samo 
dvesto metrov stran od 
dogajanja.
"Kako ne morejo razu
meti, da je tu življenje 
in ga v Gorici ni?" me je 
vprašala Adriana, ko 
sem mimo tesno zaprte
ga mejnega prehoda na 
Erjavčevi-Skabrijelovi 
ulici zapeljal čez Ko
stanjevico proti Rožni 
Dolini.
"Nočejo razumeti, 
nekateri nočejo, drugi 
pa ne zmorejo!" sem 
bolj sebi povedal kot 
njej, ko sva zapeljala na 
porazno prazen Trav
nik, takoj po eni je bilo, 

ena sama velika žalost, kaj šele praznik za Novo leto!
Ivana naju je čakala na Placuti, bila je nekam čudno tiha, zamišlje
na.
Doživela je svoj prvi silvestrski večer s svojimi vrstniki. Brez staršev, 
ki ne razumeva več ničesar, ali skoraj.
Nekaterim na silvestrovanju je bilo od veselja slabo in to ji ni bilo 
všeč.
Namuznil sem se v šipo in noč pred seboj: "In tebi ni bilo slabo?" 
"Ne, meni ne, jaz nisem niti pokusila vodke!"

In memoriam

Odšel je Egon Kraus

Prejeli smo

Ob IX. korpusu

Veseli me, da je g. mag. La
do Ambrožič prebral moj 
prispevek v NG 14. de

cembra lani. Pri zgodovini NOB- 
ja smo velikokrat v  zadregi, ko 
pišemo o datumih. V šoli smo iz
vedeli, da je bil IX. korpus usta
novljen 13. decembra 1943. Mož
no je, da ni pravi datum. Prav tako 
smo bili navajeni, da kjerkoli je 
bil navzoč general Novljan, smo 
ga imenovali: "Tovariš general IX. 
korpusa." Čeprav je že avgusta 
1944 zapustil IX. korpus, je ostal v 
zgodovini NOB-ja kot general IX. 
korpusa, zato v spominih živi pri 
vsem dobrem kot tudi manj do
brem, kar spremlja zgodovino IX. 
korpusa. Mimo tega se pač ne da. 
Primerjava g. generala Lada Am
brožiča - Novljana s Kocbekom in 
generalom Maistrom je bila 
objavljena vtisku, čeprav g. magi
ster Lado Ambrožič pravi, da zlasti 
Kocbeka ne želi primerjati. Pri
merjali so ju drugi. Vendar Koc
bek je bil čisto nekaj drugega kot 
general Novljan. Četudi gospod 
magister Lado Am brožičželi pou
dariti, da sta njuni usodi"... skoraj 
v vseh pogledih, posebej pa še v 
sočasnosti, na m oč podobni", bi 
se to tako težko reklo. Edvard Koc
bek nam je v pogovoru velikok- 
rat(!) odkrito rekel: "Marsičesa ni
sem vedel, kar danes vem o NOB- 
ju, zato sem tudi zgrožen nad st
varmi, ko jih slišim!" Takega 
stavka vsaj jaz nisem nikjer zasle
dil pri tistih, ki so poveljevali IX. 
korpusu. Kocbek ni bil vojaški po
veljnik, g. general Novljan pa je 
bil!
Ko je g. general Novljan odšel iz 
IX. korpusa v  glavni štab NOB in 
PO Slovenije v avgustu 1944, je še 
vedno sodeloval pri določenih 
odločitvah skupaj z  glavnim šta
bom NOB-ja in po teh odločitvah

ali celo ukazih so se ravnali tudi v 
IX. korpusu. To so dejstva in tega 
se ne da zanikati! Borci, ki so v 
polpreteklem času tiho in plaho 
slučajno kaj izšepetali, saj javno 
se itak še danes marsikdo ne upa 
spregovoriti o tem, so znali pove
dati marsikatero pikro na račun 
vodstva(!) in poveljevanjaj!) v IX. 
korpusu.
Vsi vemo, da vojna je in ostane 
vojna. Tako je bilo in bo! Neko 
obžalovanje kot tudi priznanje 
napak, ki so bile tako ali drugače 
storjene pri IX. korpusu, mogoče 
tudi “po pomoti", pa bi le 
pričakovali od kogar koli že! Ker 
pa tega ni, zlasti po krivdi tistih, ki 
trmasto vztrajajo pri svojem; zgo
dovina NOB-ja bledi in neizbež
no tone v ropotarnico zgodovine

Pa še pripis: "Oj Doberdob, slo
venskih fantov grob", tako je na
m e naslovil razmišljanje gospod 
Janko Mlakar v  zadnji lanski de
cembrski številki NG. Rad bi mu  
povedal, da v Solkan, kot prebiva
lec tega častitega naselja, bom red
no prihajal po ulici IX. korpusa, z  
grenkobo v srcu! Tudi Trnovski 
gozd, ko t Banjško planoto sem 
prevandral po dolgem in po čez, 
in to kot mule, skupaj z  davno že 
pokojnim partizanom in sem te
daj marsikaj izvedel, kar bi bilo 
bolje, da ne bi! Trnovo mi je do
bro poznano in na gričku, kjer je 
spomenik, sem bil že v tistih ča
sih, ko tega šeni bilo. Tudi na tem 
spomeniku SO IMENA, KI NE BO
DO NIKOLI SPREGOVORILA /!/, 
so pa nam vsem v takšen ali dru
gačen opomin ... Istočasno vam 
priporočam, da si preberete zapis 
"Neprimerne primerjave" v De
mokraciji štev. 51/XIzdne21. de
cembra 2006 na strani 64.

Ambrož Kodelja

V noči z nedelje na pone
deljek je iznenada um rl 
znani slovenski gospo

darstvenik, kulturni in politič
ni delavec, predvsem  pa orga
n izato r Kraške ohceti, Egon 
Kraus. M inulo  poletje  je 
pokojni Egon Kraus dopolnil 
osem deset let, že več časa pa 
se je boril z boleznijo. Rodil se 
je v M ariboru, od koder je 
prišel preko Ljubljane živet z 
družino na Opčine, m ed voj
no je okusil grozoto taborišča 
Dachau, po vojni pa se je takoj 
vključil v življenje slovenske 
narodne skupnosti na 
Tržaškem. Bil je nov inar pri 
Primorskem dnevniku, že zelo 
m lad pa se je 
začel ukvarjati s 
turizm om , naj
prej kot organi
zator izletov Pri
morskega dnev
nika, kasneje pa 
se je ta njegovo 
ljubezen do po
tovanj sprem e
nila v danes eno 
najbolj solidnih 
turističnih 
agencij v Trstu, 
ki jo poznam o 
pod  im enom  
Aurora. Vedno 
je bil aktiven na 
kulturnem , 
športnem  in go
spodarskem po
dročju v okviru 
slovenske levice 
v Trstu. Veliko 
časa je vložil v 
zagon šp o rtne
ga društva Polet 
z O pčin, prav 
gotovo pa im a 
prav pokojni

Egon Kraus največje zasluge, 
da je današnja Kraška ohcet 
tako ugledna prireditev, ki jo 
poznajo  daleč naokrog. S 
Kraško hišo pa je trajno ovred
notil kraškega človeka. Bil je 
p redsednik  upravnega sveta 
Založništva tržaškega tiska in 
tu d i Tržaške kred itne banke, 
kjer je na lastni koži okusil, kaj 
pom eni biti izdan od sodelav
cev.
Soprogi Irmi, hčerki Miri in  si
nu  Ediju z družinam a izraža
m o v im enu naših bralcev in 
našem  iskreno sožalje ob izgu
bi za vso našo slovensko sku
pnost v Italiji zelo pom em b
nega moža!

Foto  K rom a
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Državni svet sprejel ugovor zoper zakon o verski svobodi

Evro bo prispeval tudi k večji 
prepoznavnosti Slovenije

Proslavljanje božičnih in 
novoletnih praznikov je 
bilo v Sloveniji bolj veliča

stno in hrupno v primerjavi z ve
seljem in vrvežem v prejšnjih 
obdobjih. To zato, ker smo s 
praznikom dneva samostojnosti 
in enotnosti, 26. decembra, zaz
namovali tudi šestnajsto oblet
nico plebiscita o samostojnosti 
in neodvisnosti Slovenije, s ka
terim so se Slovenci izrekli za 
svojo novo državo. Samo trenu
tek po koncu leta 2006 je Slove
nija uvedla evro kot svojo novo 
denarno enoto, kar je bilo 
dejanje zgodovinskega pomena. 
Z novim denarjem smo potrdili 
svojo narodno in evropsko isto
vetnost in si zagotovili nove 
možnosti in pogoje za nadaljnji 
napredek slovenske družbe in 
države. Zamenjava tolarjev v 
evre je potekala hitro in brez 
večjih napak in zastojev, po 
načelu t.i. hitrega poka. S 
slednjim označujejo hitro za
menjavo valut, ki traja kvečjemu 
kakšno minuto.
Izkušnje iz lanskega leta pa po
trjujejo, da se v Sloveniji oh
ranjajo sile in usedline iz pretek
losti, ki so preprečevale svobo
do, demokracijo in pluralnost v 
družbi. Etnolog Damjan J. Ovsec 
meni, "da se Slovenci ne znamo 
več veseliti. Smo narod nergačev. 
Ne vem, zakaj se je to zgodilo in 
kako. Ljudem je socializem vzel

veselje, vse je postalo prepoveda
no in odrinjeno na rob. Včasih 
so si ženske in moški ob božič
nih in novoletnih praznikih na
deli klobuk, ki je po vojni veljal 
za buržujsko pokrivalo. Ker je 
oblast zagrozila, da meščanskih 
navad ne bo gojila, je tudi ljudi 
postalo strah. Znano promena
do v Ljubljani so prepovedali, ob 
vnovični uvedbi pa zanjo ni bilo 
več zanimanja. Toda verski praz
niki, zlasti velikonočni in božič
ni, niso izumrli. Tudi tisti posa
mezniki, ki niso verni, so nam 
reč zapisani stari in dolgi tradiciji 
verskih praznikov, ki jih spo
minja na mladost, zato se tradi
cija praznikov, velike noči, 
božiča in novega leta tudi oh
ranja."
Novo leto je po nekaterih napo
vedih okoli 80% prebivalcev 
pričakalo doma. Na drugem me
stu je s 6% preživljanje novega 
leta s prijatelji. Preostali so se 
udeležili zabav, bili v naravnih 
zdraviliščih ali pa se udeležili 
krajših potovanj v razne evro
pske ali oddaljene eksotične 
dežele. Neugodno so presenetili 
člani državnega sveta, to je dru
gega doma slovenskega parla
menta, ki so na zadnjem zase
danju v lanskem letu sprejeli 
ugovor, to je t.i. veto, zoper 
zakon o verski svobodi, ki ga je 
sprejel Državni zbor. Po mnenju 
nekaterih svetnikov drugega do

ma parlamenta omenjeni zakon 
krši ustavna določila o verskih 
skupnostih v Sloveniji, z njim pa 
naj bi rimsko-katoliški cerkvi 
dajali več pravic kot drugim ve
roizpovedim. Ljubljanski po
možni škof dr. Anton Jamnik je v 
mesečniku Ampak zapisal, "da 
Cerkev ne želi privilegijev, ne že
li ničesar zase, ampak samo to, 
da se temeljni status Cerkve reši 
in da se prizna njen prispevek na 
mnogih področjih. Ne nazadnje 
gre za to, da Cerkev prispeva k 
skupnemu dobremu." Vodja po
slanske skupine Nove Slovenije, 
katoliške in ljudske stranke, Alojz 
Sok, pa je v mariborskem ča
sniku Večer menil tudi na
slednje: "Nesporno je, da država 
financira mnoge nevladne orga
nizacije z različnih področij. 
Duhovnikom, ki poleg pastoral
nega dela s prostovoljnim zbi
ranjem prispevkov obnavljajo in 
vzdržujejo kulturno dediščino, 
pa naj ne bi bila dana pravica do 
socialnih prispevkov od države. 
Žal vsakič, ko se v zakonodaj
nem postopku pojavi zakon, ki 
bi pomenil normalizacijo do se
daj nenorm alnih rešitev v raz
merju med cerkvijo in državo, 
kot je zakon o verski svobodi, 
slovenska levica dobesedno zno
ri."
Po sprejemu ugovora v držav
nem svetu bo moral zakon o ver
ski svobodi ponovno obravnava

ti in ga sprejeti 
Državni zbor. 
Slovenija si priza
deva doseči zahod
ni Evropi primerlji
vo blaginjo 
V Sloveniji novo le
to 2007 začenjajo z 
mnogimi načrti, 
projekti in pričako

vanji. Letos naj bi bile v skladu s 
t.i. schengenskimi sporazumi 
odpravljene meje med članicami 
EU, torej tudi meje Slovenije z 
Avstrijo, Italijo in Madžarsko. Vsi 
deli slovenskega naroda se bomo 
torej združili v eno skupnost pod 
okriljem združene Evrope. Prav 
tako bomo v letu 2007 izvolili 
novega predsednika države, izve
dene pa bodo tudi spremembe v 
sestavi ustavnega sodišča. Slove
nija bo na Kosovo poslala ba
taljon vojske s 500 možmi, kar 
bo doslej slovenski največji pri
spevek k mirovnim prizade
vanjem v omenjeni pokrajini. 
Premier Janez Janša je v novolet
ni poslanici zapisal, "da je Slove
nija sedaj že razvita evropska 
država. Eno naj večjih pričako
vanj ob osamosvojitvi države je 
bilo doseči zahodni Evropi pri
merljivo raven življenjskega 
standarda. Ob dobrih gospodar
skih rezultatih v zadnjem času je 
to uresničljiv cilj." Iz bogate kro
nike dogodkov ob prehodu sta
rega v novo leto še naslednja ve
st: V četrtek, 28. decembra 2006, 
je začela obratovati vzpenjača na 
Ljubljanski grad. Kabina sprejme 
do 33 potnikov, v eni uri pa 
lahko prepelje do 500 oseb. 
Vožnja s Krekovega trga na grad 
traja eno minuto. Do 9. januarja 
letos je vzpenjača obratovala 
brezplačno.

Marijan Drobež

Ustanovitvena seja Mestnega sveta Mestne občine Nova Gorica

Občino upravlja koalicija socialnih 
demokratov in SDS

N a ustanovitveni seji 
Mestnega sveta Mestne 
občin Nova Gorica je 

župan (prejšnji in  sedanji) 
Mirko Brulc sporočil, "da je 
zmagovita stranka Socialni de
m okrati zasnovala koalicijo, ki 
si bo prizadevala za skupen bla
gor vseh občanov." Sestavljali 
jo bodo svetnice oz. svetniki iz 
Slovenske dem okratske

stranke, liste Trnovsko-Banjške 
planote, Demokratične stranke 
upokojencev in iz Zveze za Pri
morsko. Skupaj s svetnicami in 
svetniki stranke Socialnih de
m okratov bo koalicija v m est
nem  svetu imela 18. glasov. Le
ta im a sicer skupaj 32 
svetniških mest. Nova koalicija 
bo imela večino, toda opozicija 
bo očitno zelo aktivna, saj je

odločno posegla v razpravo že 
na ustanovitveni seji mestnega 
sveta.
Župan Mirko Brulc je v nasto
pnem  govoru obširno in  p o 
drobno obravnaval program in 
težnje mestne občine Nova Go
rica v novem m andatu lokalne 
samouprave. Zlasti je poudaril 
nujnost vsestranskega razvoja 
Nove Gorice, "ki je na dobri

poti, da postane m očno pok
rajinsko središče." Opozoril je 
nadalje, "da Ljubljana nikoli ni 
skrivala svoje naklonjenosti do 
Kopra, kam or je usm erjala 
večino sredstev, nam enjen ih  
Primorski. Ne nasprotujem  
podpori Kopru, nasprotujem  
pa dejstvu, da je Goriška ved
no ostala pri strani. Zaradi tega 
bodim o aktivni, nam esto da 
pasivno čakam o na to, kar 
nam  bo vlada podelila." 
Župan Mirko Brulc je za 
podžupana imenoval svetnika 
Vojka Fona iz Slovenske de
mokratske stranke, za podžu
panjo pa Darinko Kozinc iz 
stranke Socialni demokrati.

Tolar je bil denar nove samostojne države

[ evrom se je Slovenija odpovedala 
ajvečjemu delu finančne suverenosti

ime se je zlasti zavzemala Spo
menka Hribar. Slovenski tolar je 
dosegel tako trdno zdravje, da ga 
lahko zamenjamo za evro. Če bi 
bil šibek, se to ne bi zgodilo." 
Nekdanji guverner Narodna 
banke Slovneije dr. France Arhar, 
ki velja za "očeta" slovenskega 
tolarja, o njem meni naslednje: 
"Tolar je odigral svojo vlogo. Bil 
je simbol slovenske države in bil 
je valuta, ki je pripeljala k evro
pski stabilnosti. Če gledate jav
ne ankete o priljubljenosti in 
prepoznavnosti javnih ustanov, 
političnih strank in še česa, je to
lar vedno kotiral zelo visoko. Za
dovoljni smo bili, ker je vsak dan 
pridobival na vrednosti, po dru
gi strani pa je zaradi višje obrest
ne mere postajal zanimiva valu
ta za varčevanje." Miljenko Li
cul, ki je skupaj s sodelavci 
oblikoval podobo tolarja, pa je 
na vprašanje, kako se bomo spo
minjali tolarja, odvrnil: "Mislim, 
da bo kak spomin ostal. Tolar je 
bil denar samostojne države in 
je simboliziral to, kar je država 
znala in zmogla, v njem pa je bi

lo vgrajeno tudi to, kar je naše 
gospodarstvo znalo in zmoglo." 
Slovenskega tolarja se je spom
nil tudi dr. Jože Menciger, pod- 
predsednk prve vlade po osamo
svojitvi države. Izviren in zani
miv komentar o uvedbi evra je 
objavil v novoletni številki revije 
Glas gospodarstva, ki jo izdaja 
Gospodarska zbornica Slovenije. 
Zapisal je, "da je evro dosežek, ki 
se mu ni bilo mogoče izogniti. 
Vendar nima le dobrih strani. Z 
vstopom v evro območje je naša 
država izgubila še enega od te
meljev nacionalnega gospodar
stva. Zdaj smo bolj "republiško" 
gospodarstvo, kot smo bili pred 
šestnajstimi leti, v času ko smo 
začeli ustvarjati svoje gospodar
stvo. Nimamo več pravice do ti
skanja denarja, pravice do 
oblikovanja gospodarskega siste
ma, pravice do kontrole tokov 
blaga in kapitala prek državnih 
meja. Ostala je samo močno 
omejena pravica "pobiranja 
davkov". Morda to sploh ni sla
bo, a razlogov za novoletno pro
slavljanje evedbe evra, ki se mu 
ni mogoče izogniti, ne vidim. 
Ne zaradi izgubljene "državno
sti" ali nostalgije za tolarjem, 
bolj zaradi neupravičenih 
pričakovanj o zgolj pozitivnih 
učinkih evra na slovensko go
spodarstvo."

M.

Kratke
Nove olajšave za prehajanje 
slovensko-italijanske meje
Kmalu po novem letu 2007 bodo začele veljati nove olajšave in 
druge ugodnosti za prehajanje državne meje med Slovenijo in Italijo. 
Ustrezne sporazum e so dosegli na nedavnem  zasedanju S talne 
m ešane  slovensko-italijanske komisije za izvajanje Videmskega 
sporazum a o maloobmejnem potniškem prometu med državama. 
Zasedanje je  bilo v Trstu.
Po novem bo prehajanje meje čez prehode Miren (Merna), Hum 
(San Floriano), Plešivo (Plessiva) in Socerb (San Servolo), poleg s 
prepustnicami kot doslej mogoče še  s  potnimi listi ali z osebnimi 
izkaznicami. Ugodnosti bodo veljale za slovenske in italijanske 
državljane ter tudi za potnike iz drugih držav članic EU, iz držav članic 
Evropskega gospodarskega prostora te r  državljanov Švicarske 
konfederacije. Ponekod so  podaljšali urnike, dovoljene za prehod 
meje. Dogovorjeno je  podaljšanje obratovalnega časa  na mejnih 
prehodih Gorjansko in Neblo.
Režim prehajanja meje se  torej čedalje bolj sprošča in poenostavlja. 
Slovenija in Italija s ta  s e  tudi sporazum eli o poenostavljanju  
prehajanja meje na dvanajstih vrhovih oz. pogorjih. Med temi sta  tudi 
Sabotin in Kostanjevica nad Novo Gorico. Tam bodo lahko ponovno 
imeli m aše in procesije, ki se jih  bodo lahko udeleževali tudi verniki 
iz Gorice. Obnovili bodo torej tradicijo, ki je  trajala več stoletij, po drugi 
svetovni vojni pa so jo  iz političnih razlogov prekinili.
Problemov v zvezi z državno meje med Slovenijo in Italijo pa ne bo 
več po odpravi te  politične ločnice proti koncu leta 2007, v skladu s 
shengenskim  sporazumom o ukinitvi meja med državami članicami 
EU.

SNG Nova Gorica bo v  prihodnjih petih letih 
vodil Mojmir Konic
Znano je  ime novega direktorja Slovenskega narodnega gledališča 
Nova Gorica, ki bo na direktorskem m estu zamenjal dosedanjega 
prvega moža Sergija Pelhana. "Ministrstvo za kulturo je te  dni izdalo

odločbo o imenovanju novega direktorja javnega zavoda SNG Nova 
Gorica, in sicer je  imenovan gospod Mojmir Konič,” so  v skopem 
sporočilu za STA zapisali na ministrstvu. Konič bo petletni m andat 
začel 13. februarja, so še  dodali.
0  ministrovi izbiri očitno  š e  n iso obveščen i v novogoriškem  
gledališču. Na današnji novinarski konferenci ob tretji premieri 
sezone, predstavi Prihodnje, odhodnje, je  Pelhan opozoril, da 
m in ister za kulturo Vaško Sim oniti š e  ni im enoval njegovega 
naslednika, čeprav naj bi to storil že v začetku decem bra. Pelhan se  
bo namreč februarja upokojil.
Kot je  znano, so  na razpis za novega direktorja SNG Nova Gorica 
prispele tri prijave, a sta  pogoje izpolnjevala le dosedanji umetniški 
vodja gledališča Primož Bebler in tajnik občine Brda Konič, sicer po 
izobrazbi univerzitetni diplomirani snem alec ter nekdanji direktor 
Viba filma in Regijske razvojne agencije severne Primorske. 
Sim oniti s e j e  nato  novem bra odločil za direktorja predlagati 
slednjega, kar je  presenetilo mnoge na Goriškem. Kljub nekaterim 
pomislekom sta  svet gledališča in strokovni svet zavoda h Koničevi 
kandidaturi podala pozitivni mnenji, m edtem  ko bo novogoriški 
mestni svet o tem  odločal na sredini seji, so  za STA povedali na 
mestni občini Nova Gorica. Mnenja obeh svetov in lokalne skupnosti 
so  za ministra neobvezujoča.
Sicer pa je  Konič ob predstavitvi kandidature strokovnemu svetu 
gledališča zagotovil, da ne nam erava posegati v programsko shem o 
gledališča, saj naj bi deloval predvsem na poslovnem področju. Na 
m esto umetniškega vodje gledališča nam erava ponovno imenovati 
Beblerja, ta  pa je  že pred časom  za STA potrdil, da bo ponujeno 
m esto sprejel.

Bogat in doživet Gregorčičev večer v Dekanih
V nedeljo, 17.12.2006, so ljubitelji Gregorčičeve poezije iz Dekanov 
pričarali lep, bogat in doživet večer, kije navdušil številno občinstvo, 
ki s e je  zbralo v veliki dvorani Kulturnega doma.
Slavnostni govornik Jurij Paljk, pesnik, pisatelj in odgovorni urednik 
zam e jsk eg a  ted n ik a  Novi g las, je  v svojem  poglob ljenem  in 
občutenem  prispevku osvetlil življenje, delo in lik tega  velikega 
pesnika, kije postal priljubljeni simbol Primorske in njene prestane 
Kalvarije. To duhovno zlitje pesnika in njegovega ljudstva je  bilo tako 
močno, d a je  vrsta Gregorčičevih pesmi ponarodela, da so številne 
doživele uglasbitev in da se  nekatere danes berejo skoraj kot molitev. 
Slavnostnem u govoru je  v režiji ge. Darinke Ferluga, ki je  pripravila 
tudi scenarij, sledil recital »Mojo srčno kri škropite«, k ije  prisotnim 
postregel z biseri Gregorčičeve poezije v obliki žive besede, s  petjem 
in glasbenimi vložki. V njem so  sodelovali dom ača recitatorska 
skupina, moški kvartet, mladinski sekstet, mladinski pevski zbor OŠ 
D ekani in m lada  flav tis tk a  Eva M ittendorfer, ki je  s  svojim  
inštrumentom domiselno in tankočutno povezovala celotni recital. 
Večer so  zaključili mandolinisti »Serenate« italijanske skupnosti iz 
Pirana z venčkom poskočnih ljudskih pesmi.
Ob tej priložnosti so  gostitelji pripravili tudi priložnostno Gregorčičevo 
razstavo.
Prireditev so omogočili MO Koper, KS Dekani, OŠ Dekani, TD Dekani, 
JSKD 01 Koper in VinaKoper d.o.o. /  Milan Gregorič

V Sloveniji se je tolar kot 
nacionalna valuta urad
no že poslovil, čeprav ga 

bo mogoče uporabljati še do 14. 
januarja. Javna obči
la so v preteklih 
dneh objavila veliko 
ocen o tolarju in nje
govem pom enu v 
procesu slovenskega 
osamosvajanja ozi
roma oblikovanja 
prve države Slove
nije. Premier Janez 
Janša je dejal, "naj 
bomo ponosni na 
slovenski tolar, ki je 
zelo dostojno opra
vil svojo zgodovin
sko vlogo." O tolarju 
je razmišljal tudi Loj
ze Peterle, predsed
nik prve slovenske 
vlade. Poudaril je,
"da je k osamosvojit
vi Slovenije spadala 
tudi denarna osa
mosvojitev. Njaprej 
smo imeli denarne bone, ki jih 
je v popolni tajnosti natisnila

celjska družba CETIS. Bilo je ve
liko težav, vendar smo imeli ob 
plebiscitu decembra 1990 pri
pravljeno že polovico potrebne

količine bonov. Do izbire imena 
tolar je prišlo kasneje. Za tako
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Uspešno delovanje finančne družbe KB 1909

Predsednik Boris Peric: 
Ljudje nam zaupajo!

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

AA AA

F inančna delniška družba 
KB 1909 - Societa' 
Finanziaria per Azioni je 

v sodelovanju z NLB na 
slovenskem kapitalskem trgu 
uspešno končala prvo prodajo 
svojih prednostnih delnic v 
vrednosti 10 milijonov evrov 
ter petletnih obveznic v enaki 
vrednosti. Delnice in 
obveznice KB 1909 bodo kot 
prvi vrednostni papirji kakega 
tujega izdajatelja v 
prihodnjem  letu uvrščene na 
organizirani trg Ljubljanske 
borze.
Obveznice so bile že 15. 
decembra vpisane in 
vplačane. Nekaj manj kot 3,1 
milijona prednostnih delnic - 
v skupni vrednosti 
10.000.003,00 evrov - pa je 
bilo vpisano in vplačano 20. 
decembra letos. Osnovni 
kapital družbe se je s tem 
povišal na 30.000.009,00 
evrov. Izdajatelj pa je tudi že 1. 
decembra lani uspešno 
zaključil prodajo svojih 
613.951 rednih delnic. Novo 
izdane redne delnice so v 
pretežni meri pokupili 
dosedanji delničarji družbe. 
"Skupno dokapitalizacijo v 
višini slabih 22 milijonov 
evrov bo družba nam enila za 
izboljšanje kapitalske 
ustreznosti, zvišanje ročnosti

dolga ter financiranje 
nadaljnjega razvoja, ki ga 
vidimo v nakupih večinskih 
deležev treh obetavnih 
podjetij. Gre za 
družbe Quality 
Group Food S.p.A. 
iz Vidma, kjer se 
bo naš dosedanji 
lastniški delež s 
65% povečal na 
85%, Auremiana 
d.o.o iz Sežane, 
naš lastniški delež 
se bo povečal na 
30% neposredno 
in 30% posredno 
preko družbe 
Mark S.r. in 
Distriest d.o.o. iz 
Sežane, kjer 
bom o lastniki 
51% deleža 
družbe”, nam  je 
povedal Boris 
Peric, predsednik 
upravnega sveta družbe KB 
1909, ki je seveda nad 
poslovanjem sedaj gotovo 
največje in najbolj 
pom em bne slovenske 
kapitalske družbe v Italiji 
izjemno zadovoljen. 
Finančna delniška družba KB 
1909 bo prom et povečala na 
skoraj 4 milijone evrov, 
načrtujejo pa tudi čisti 
dobiček v višini 920 tisoč

evrov, m edtem  ko bo skupni 
konsolidirani prom et skupine 
KB 1909 v prihodnjem  letu 
narasel na 90 milijonov evrov,

N  *

Boris Peric (foto DPD)

čisti dobiček pa na slabe 4 
milijone evrov.
"Kar me je najbolj razveselilo, 
je bilo predvsem dejstvo, da se 
je izjemno veliko naših ljudi 
odločilo za nakup delnic naše 
družbe, povpraševanja je bilo 
izjemno veliko, kar pomeni, 
da nam  ljudje zaupajo!" je bil 
zadovoljen Boris Peric, ki tudi 
poudarja, da bo KB1909 v 
kratkem na Ljubljanski borzi.
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Človek, ukleščen 
v razproda j ni gn eči
Pred časom gotovo nisem  razumela sovrstni- 
ce, ki se je - zaradi ljubezni - izselila iz ita
lijanskega m esta v vasico kaki dve uri od
daljeno od Ljubljane. Slovencev iz Italije je v 
Ljubljani kar nekaj, z evrom  in pospešenim  
razvojnim ritm om  je m ožno, da jih bo ved
no  več. Spom injam  se mlajšega fanta, ki mi 
je razlagal, kako je v slovenski prestolnici 
našel tisto širino obzorij in  prepletanje m i
selnih tokov, ki jih v Trstu ni. In potem  m i v 
zavest pljuskne spom in o ljubljanskem na
takarju, ki me je čudno pogledal, ko sem na
ročila "sadno kupo", in 
me popravil, da to ni n o 
bena "sadna kupa", tem 
več "sadna solata". Moji 
evri se m u seveda niso 
zdeli tako čudni...
Poznam osebe iz Italije, ki 
so si v Ljubljani ustvarile 
kariero na področjih, ki v 
Trstu niso tako razvita, 
kot v večjih italijanskih 
m estih. Kreativce, profe
sorje in  znanstvenike, ki 
so našli hum us za pre- 
gnetenje svojih idej in projektov. Gledališča, 
filmski festivali, univerza, predavanja in  sve
tovno znani znanstveniki. Sploh se m i torej 
ni zdelo čudno, nasprotno: naravnost ra
zumljivo, da se italijanski državljan sloven
skega jezika lahko odloči za drugačne 
življenjske možnosti, čeprav bi m i verjetno 
m anjkal stik z italijanskim  m iselnim  
miljejem, ki je tudi del mene. Do nedavnega 
tako nisem  razum ela skoka sovrstnice v mali 
kraj dve uri stran od Ljubljane. Nobenega ki
na, nobenega gledališča ne knjižnice, nič ti
stih rožnatih m ožnosti poklicne kariere ne 
kulturnega utripa, ki so ga drugi našli v Lju
bljani.
In potem  se včeraj odločim , da grem  na dr

sališče v center Trsta. Žal sem v avtu in  zelo 
km alu pristanem  v kaotičnem  vrvežu ne
deljskega nakupovanja ob razprodajah. Cele 
družine z m alim i otroki v m odnih  bundah, 
ki bi si prav gotovo želeli vse prej kaj druge
ga kot pa gnetenja v vrstah za novo jopo in 
Calvin Kleinove kavbojke. Nedelja in nobe
nega prostega parkirišča, kroženje v tej mali 
škatli in občutek dušenja v grlu, podoben 
onem u, ko me je kdo kdaj zvlekel na naku
povanje v največji tržaški trgovski center. 
Moje telo zdrži borih  deset m inut, potem  se 
roke trdno  oprijam ejo volana in zavijejo 
stran od vsega tega, ne da bi ledene plošče 
sploh videla.

V tistem  trenutku  m i telo 
ponud i razlago za to, kar 
sem prej skušala racional
no analizirati. Iskanje 
neke realnosti, ki jo je 
m estni človek izgubil, 
nekega stika z naravo, 
občutek svojih korakov v 
nekem  širšem prostoru, 
pa ne le to. Občutek, da 
si del neke večje celote, ki 
se s tabo ne začne in  niti 
ne konča, iskanje neke 
družinske povezanosti in 

nekega stika s sočlovekom, ki je v m anjših 
krajih gotovo različen kot v m estih. Tudi z 
vsem tem, kar žal spada zraven, npr. pretira
no radovednostjo in prepričana sem o 
težjem oblikovanju lastne identitete in sa
m ostojnosti. Prav gotovo je banalno reči, da 
je m esto to, oddaljena vasica drugo. Človek 
si oblikuje življenje z istim  zagonom , verjet
no z istim i željami, pogled v nebo je isti. A 
danes sem kot m estni človek občutila nekaj, 
česar si ne znam  razložiti. Občutek, da nas v 
resnici vse te luči, vsi napisi in  vabe goltajo 
vase, občutek, da smo pozabili, kako je, ko ti 
kaplje dežja drsijo po licih ali ko imaš okrog 
sebe samo neko spokojno tišino, ki čaka, da 
jo prerežeš s svojim korakom.

Rodnost na Slovenskem vse manjša

Več kot desetina prebivalcev 
Slovenije rojenih v tujini

Ob koncu leta 2004 je v 
Sloveniji živelo

1.997.590 prebivalcev, 
od katerih se jih je 11 odstotkov 
rodilo v tujini oziroma se jih je v 
Slovenijo preselilo. V letu 2005 
se je v Slovenijo preselilo še 
13.292 tujih državljanov, med ka
terimi so prevladovali državljani 
Bosne in Hercegovine, Srbije in 
Črne gore ter Makedonije. Večina 
se je za preselitev odločila zaradi 
dela in zaposlitve, v raziskavi So- 
cioekonomske značilnosti prebi
valstva in meddržavnih selivcev 
ugotavlja Statistični urad RS. 
Razmeroma visoko število v tuji
ni rojenih prebivalcev Slovenije 
je posledica zgodovinskih vezi, 
zlasti bivanja v prejšnji skupni 
državi. V Slovenijo preseljeni pre
bivalci so bili namreč 
večinoma rojeni v 
ostalih nekdanjih ju
goslovanskih repu
blikah. Več kot tretji
na (37,6 odstotka) jih 
je bilo rojenih v Bo
sni in Hercegovini, 
več kot četrtina (26,7 
odstotka) na
Hrvaškem ter 16,2 
odstotka v Srbiji in 
Črni gori. Le 11,9 od
stotka priseljencev je 
bilo rojenih v drža
vah Evropske unije.
Najviše izobraženo 
aktivno prebivalstvo 
Slovenije je bilo rojeno v neevro
pskih državah, ugotavljajo v razi
skavi. Tako največji delež (29,3 
odstotka) oseb z visoko izobraz
bo dosega skupina prebivalcev 
Slovenije, ki so bili rojeni v nee
vropskih državah. Med aktivnim 
prebivalstvom Slovenije, rojenim 
v Sloveniji, pa je imelo enako sto
pnjo izobrazbe le 14 odstotkov 
ljudi. Najmanj (2,5 odstotka) naj
više izobraženih aktivnih prebi
valcev Slovenije je bilo sicer med

rojenimi v Bosni in Hercegovini. 
Medtem ko se je v študijskem le
tu 2004/2005 na višješolske in vi
sokošolske dodiplomske in podi
plomske študijske programe vpi
salo 5,9 odstotka slovenskega 
prebivalstva, ki se je rodilo v Slo
veniji, pa so deleži študentov 
med priseljenci bistveni nižji. 
Med priseljenci z območja nek
danje Jugoslavije jih je bilo v štu
dij vpisanih le 1,3 do 1,6 od
stotka.
Največ (29,9 odstotka) v Sloveniji 
rojenega delovnega aktivnega 
prebivalstva je zaposlenih v pre
delovalnih dejavnostih. Po števi
lu zaposlenih v določenem pok
licu pa so ob koncu leta 2004 naj
bolj izstopali tisti prebivalci, ki so 
bili rojeni zunaj Evrope ali v Bo

sni in Hercegovini. Med delovno 
aktivnimi prebivalci Slovenije, 
rojenimi zunaj Evrope, jih je bilo 
kar 12,2 odstotka zaposlenih na 
delovnih mestih zakonodajalca 
ali menedžerja, kar je dvakrat več 
od števila zaposlenih v teh pokli
cih med delovno aktivnimi pre
bivalci, rojenimi v Sloveniji. Med 
rojenimi v Bosni in Hercegovini 
pa so bili najštevilnejši (75,6 od
stotka) tisti, ki so bili zaposleni v 
poklicih, ki zahtevajo nižjo raven

znanja.
Brezposelnost prebivalcev Slove
nije, rojenih v kateri izmed nek
danjih jugoslovanskih republik, 
je trajala dlje kot brezposelnost 
tistih, rojenih v Sloveniji. Rojeni 
v kateri izmed nekdanjih jugo
slovanskih republik namreč v 
povprečju čakajo na zaposlitev 
dlje kot tisti, rojeni v Sloveniji.
V letu 2005 se je v Slovenijo pri
selilo še 15.234 prebivalcev, od 
katerih je bilo 13.292 tujih 
državljanov in 1.724 državljanov 
Slovenije. Med tujimi državljani 
so prevladovali državljani Bosne 
in Hercegovine (32,4 odstotka), 
Srbije in Črne gore (25 od
stotkov) ter Makedonije (12,3 od
stotka), državljanov drugih držav 
EU pa je bilo 12,6 odstotka.

Tujci so se priselili 
večinoma z name
nom, da bi delali, 
in so se zato zapo
slili (4.973). Sledili 
so tisti, ki so se pri
selili zaradi sezon
skega dela (3.263), 
in za njimi tisti, ki 
so se priselili, da bi 
se pridružili druži
ni (2.583). Od pri
seljenih v letu 
2005, med kateri
mi je bilo več kot 
60 odstotkov nizko 
izobraženih, se je 
zaposlila polovica 

oseb (7600), pri čemer so prevla
dovali moški.
Podobno kot je veljalo za pri
seljence do konca leta 2004, so 
se tudi v letu 2005 državljani iz 
nekdanjih jugoslovanskih držav 
zaposlovali v poklicih za prepro
sta dela in za neindustrijski način 
dela, zlasti v gradbeništvu. Med
tem ko so se priseljeni iz držav EU 
praviloma zaposlovali v poklicih, 
ki praviloma zahtevajo več 
znanja.

Foto K rom a

Umrl je arh. Marco Pozzetto

Ovrednotil je delo 
Plečnika in Fabianija

V torek, 19. decem 
bra, se je za vedno 
poslovil arhitekt 

Marko Pozzetto. Rojen je 
bil v Ljubljani le ta l925 .
Po m aterini sm rti je živel 
pri njenem  svaku, dr. Izi
dorju Cankarju, od katere
ga je črpal napredne ideje 
filozofije umetnosti, kar je 
navsezadnje določilo nje
govo življenjsko pot. Gim
nazijska leta je prebil v 
Splitu, v Bolu na Braču in 
v Ljubljani, kjer je 1943 
maturiral. Vpisal se je na 
univerzo v Benetkah, leta 
1955 se je preselil v Turin.
Tu je leta 1968 opravil 
arhitekturo z obširno di
sertacijo o Arhitektu Jože
tu  Plečniku in  dunajski 
um etnostnozgodovinski 
šoli Otta Wagnerja. Že leto za
tem  je začel svojo univerzitet
no pot v Inštitutu za arhitektu
ro Fakultete za arhitekturo tu-

redne izmenjave z univerzo v 
Ljubljani, Gradcu in  na D u
naju.
Arhitekt je bil po m nen ju  
pokojnega Marka Pozzetta hu- 
m anist-tehnolog, ki teži k 
um etnosti, m ora pa odgovarja

ti družbeno-političnim  
razmeram. Pozzetto je po
svečal pozornost v prvi vr
sti proučevanju vpliva du
najske šole Otta VVagnerja 
na arhitekturo 20. stoletja 
v Srednji Evropi. Veliko za
slugo im a pri ovredno
tenju pom em bnih sloven
skih 'kolegov', Maksa Fa
bianija in Jožeta Plečnika. 
Oba je predstavil zahod
noevropski kulturi, z nji
m a pa sploh slovenski 
arhitekturni milje. O tem  
je Pozzetto m enil, da zdrži 
kakršnokoli prim erjavo s 
tujino. Dosegel je tako, da 
sta oba arhitekta, ki sta bi
la v Sloveniji prem alo 
cenjena, postala pom em b
ni osebnosti v svetovnem 
merilu.
Na svoji dolgi profesional

ni poti je izdal številne publika
cije, razprave, članke, recenzije; 
sestavil je tudi več dokum en
tarcev.

rinske politehnike in  opravil 
izpit za docenco. Sredi sedem
desetih let je začel predavati na 
tržaški univerzi, kjer je uvedel
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Slovenska zamejska skavtska organizacija

Potepanje po 
večnem mestu

Skavti smo se tokrat odloči
li za nekaj različnega: Rim. 
Na agendi smo našli tri 

proste dneve in takoj predlagali 
noviciatu, skupini dvanajstih 
šestnajstletnikov, ali so za avan
turo v večnem mestu. Odzvali 
so se z velikim navdušenjem. 
Takoj smo pripravili načrt: vsak 
je izrazil svojo željo, kaj bi si rad 
ogledal; na tedenskih srečanjih 
smo izdelovali ročna dela in  ad
ventne venčke, ki smo jih po
tem prodajali, da bi nabrali 
nekaj denarja za lažjo pot. In 
tako, 7. decembra smo zvečer 
odpotovali iz Tržiča z vlakom, ki 
nas je ob 7. zjutraj pripeljal v 
Rim. Pred sabo smo 
imeli ves dan, v kate
rem smo si želeli ogle
dati vsaj najvažnejše 
etape. Začeli smo z Va
tikanom. Njegova mo
gočnost in veličastno
st sta presenetljivi...
Ogledali smo si bazi
liko, kjer nam  je zastal 
dih ob tolikšni veliči
ni, kjer se lahko samo 
sprašuješ, kako je člo
veška roka lahko 
zmožna vsega tega... 
Sprehodili smo se tudi 
po grobnicah papežev, 
kraj, kjer so pokopani 
vsi papeži. Najbolj 
občuten je bil seveda 
pogled na grob Janeza 
Pavla II., polnega 
cvetja in vernikov. Pre
den bi se odpravili na
prej, smo počakali še 
na blagoslov papeža, ki je ravno 
takrat s svojega okna pozdravil 
številne romarje na Trgu svetega

Podobno kot pred njo Ser- 
riera in Ota, me je tudi Ma- 
rignana prevzela s svojo 

umirjenostjo, poslavljajočo se 
tradicionalno arhitekturo in 
prijaznimi domačini, ki so, vsaj 
na videz, živeli v nekem drugem, 
nama tujem časovnem okviru. 
Možakarji, zbrani v centru vasi, 
so balinali. Fant ne več tako ro
snih let, a osamljen in izoliran v 
tisti "vukojebini" je nabijal no
gometno žogo v zid blizu cerkve. 
Za idilično vzdušje so skrbeli tu
di osli in prašiči, ki so se prosto 
pasli med bujno vegetacijo okrog 
hiš.
V vasici, od Boga pozabljeni, sva 
šla tudi mimo rojstne hiše enega 
vidnejših korziških pesnikov 
prejšnjega stoletja, katerega ime 
pa sem žal pozabil. Vzdušje 
naokrog je bilo čarobno kljub 
vse bolj gosti megli, ki se je dvi
gala iz doline (ali pa ravno zato). 
Ko sem malo postal pred obe
ležjem z letnicama rojstva in

Petra. Imeli smo torej lepo pri
ložnost, da smo videli v živo 
nekaj, kar ponavadi vidimo le 
po televiziji...
Po ulici Sprave (via della Conci- 
liazione) smo prišli do castel 
Sant' Angelo. Od tam nas je pot 
vodila do starega Rima; po uli
cah, ki nam  govorijo o tistem 
mogočnem imperiju, ki je pred 
tisočletji osvojil velik del Sredo
zemlja in Evrope. Tako majhen 
se počutiš ob pogledu na zgrad
be Forum, na Kolosej, ki se ti 
razkrivajo v vsej svoji veličini. Z 
vsemi zgodbami in  skrivnost
mi... Mladoletni člani naše sku
pine so izkoristili možnost, da

so si brezplačno ogledali n o 
tranjost Koloseja, polnoletni pa 
smo ta čas porabili za kratek

smrti ter krajšim slavospevom 
pokojnemu literatu, pritrjenim 
na majhno hiško, za katero se je 
pobočje strmo spuščalo proti do
lini, z okna pa se je ob jasnem 
vremenu zagotovo videlo kilo
metre daleč, sem pomislil, da bi 
se v takem okolju vsak, ki ima 
dovolj rahločutnosti in vsaj 
trohico talenta za klepanje rim, 
le težko upiral inspiraciji in nuji, 
da svoja občutja v obliki pesmi 
prenese na papir, ven iz sebe.
Ob vračanju proti zavetišču se 
nama je seveda zgodilo to, česar 
sem se potihem bal, tako da sem 
nama sam priklical “nesrečo". 
Na cesti, kakšnih dvesto metrov 
pred zavetiščem, je naju čakal 
bik. Resda ni imel 600 kilogra
mov, kot tisti kapitalci, ki so 
lahko življenjsko nevarni, a za če
trt tone ga je bilo zagotovo sku
paj. Dovolj, da sem zagnal pa
niko in rekel Jani, da ne grem kar 
tako mimo. Zaradi tega je posta
lo tudi njej, ki bi sicer šla naprej,

sprehod. Zatem smo se vsi sku
paj odpravili proti Ustom resni
ce (Bocca della Verita'), m ar
mornati maski iz klasičnega ob
dobja, ki uprizarja rečno božan
stvo in ki naj bi po antični zgod
bi požrla roko vsakemu lažniv
cu.
Ogledali smo si še piramido (12. 
pr.kr.), grob Kaja Cestija, ki nam 
dokazuje, kolikšen vpliv je ime
la egipčanska kultura na Rim v 
tistem obdobju. Kot zadnja eta
pa tega dne je bil seveda Španski 
trg, nakar smo se trudni odpra
vili proti našemu rimskemu do
mu. Prespali smo v župnišču iz
ven centra mesta, ki so nam  ga 
priskrbeli rimski skavtje. 
Naslednje jutro nas je zbudil 
dež, ki nas je neprijetno prese
netil, saj nas je prejšnji dan son
ce grelo s skoraj dvejsetimi sto
pinjami... Čakal nas je poseben 
program. V skupinah po štiri 
smo se odpravili na pot. Imeli 
smo le ime cerkve, seveda manj 
znane, ki smo jo morali najti, jo

opisati in slikati. Naloga se ni 
izkazala za ravno najbolj prepro
sto, saj tudi policaji, redarji in

vedala je, da so letos pri društvu, 
ki začenja 46. leto neprekinjene
ga delovanja, izjemno ponosni 
na število članov in pripadnikov, 
šteje namreč v tej sezoni 01ym- 
pia kar 184 članov - od najmlaj
ših predšolske telesne vzgoje, 
preko gimnastike in raznoraz
nih odbojkarskih ekip do skupi
ne "3. mladost", t.j. telovadbe 
upokojencev. Zahvalila se je 
vsem trenerjem in vaditeljem, 
ki s kvalitetnim in strokovnim 
delovanjem dajejo iz leta v leto 
društvu vedno večji ugled. 
Sledile so točke skupin športne 
ritmične gimnastike: najprej je 
na igrišče vstopilo 11 m alih

neprijetno in skupaj sva se 
umaknila nekaj deset me
trov nazaj do naj bližje hiše, 
ki je imela pred seboj ravno 
prav veliko ograjo, da bi jo 
lahko preskočila in se mu 
tako izognila, če bi se mu 
slučajno ravno takrat stem
nilo pred očmi.
Srečo sva imela, da se je od
ločil odkopitljati proti višje 
ležečemu delu vasi (v na
sprotnem primeru bi se kar 
načakala, saj alternativne 
poti do zavetišča ni bilo), in 
da je bil očitno dobre volje. 
Počasi in ponosno, a pov
sem miroljubno je šel m i
mo, ne da bi naju oplazil s 
pogledom.
"V tej situaciji si bila pa pre
cej bolj korajžna od mene," 
sem priznal, ko je bila goveja ne
varnost na štirih nogah mimo. 
"Pa ja, saj bi kar šla. Če ne bi za- 
paničaril, ne bi niti pomislila na 
nevarnost, na to, da gre za bika. 
Prepričana bi bila, da gre za še 
eno kravo."
"Veš kaj, preveč novičk v črni 
kroniki sem že prebral o tem, 
kako so biki do smrti poteptali

turistični centri ter vodniki vča
sih niso še slišali zanje. Vseeno 

pa smojih našli in 
uspešno izpeljali 
podvig. Po kosilu 
smo se spet zbrali vsi 
skupaj in nadaljevali 
program. Ogledali 
smo si Trg Navona, 
Panteon, Trg Vene- 
zia in se nato še mal
ce razvajali z naku
povanjem. Dan smo 
zaključili z dolgim 
sprehodom po mest
ni četrti Trastevere, 
ki je s svojim skriv
nostnim  čarom za 
marsikoga najlepši 
predel Rima. Čeprav 
smo si želeli še bolj 
izkoristiti zadnji 
večer in se naužiti 
sobotnega vrveža, 
smo se z zadnjim av
tobusom vrnili v žu
pnišče.

Pred nami je bil še zadnji dan, 
ki se je izkazal za posebno zani
mivega. Zjutraj smo se najprej

"PINGVINČKOV", ki so zaplesa
li skupaj s vaditeljicama Majo 
Devetak in Chiaro Costantini 
sledila je točka najstarejših v vaji 
z obroči ter srednja skupina v se
stavi "2 OBROČA in 8 TRAKOV". 
Vse točke je naštudirala trenerka 
Mija Ušaj Češčut.
Nato se je predstavilo hkrati 
vseh 22 fantov in deklet, spretni, 
manj spretni, tisti, ki so pri 
športni gimnastiki le nekaj me
secev, tisti, ki že več let trenirajo 
v društveni telovadnici. Prikaza
li so svoje znanje na parterju, v 
preskokih na in  čez švedsko 
omaro ob pomoči prožne ponja
ve in pa naskoke na kanwasu.

svojega rejca. Kar tako, ker se jim 
je pač malo odpulilo. Tega, da bi 
me bik pomendral do smrti, si 
res ne želim. Resda se sliši bolje, 
kot da te zbije tovornjak, ampak 
vseeno, a si predstavljaš naslov v 
časopisu: "slovenskega pohod
nika na Korziki do smrti poteptal 
bik. Groza," sem se zagovarjal. 
Jana je že med sprehodom večk

udeležili maše, takoj zatem pa 
smo morali zapustiti prostore. 
To pa je povzročilo kar nekaj pa
nike, saj bi nam bilo z nahrbt
niki težko krožiti po mestu. 
Slučajno smo se spomnili na 
Davida Brescianija, goriškega je
zuita, ki se trenutno nahaja v Ri
mu. Zelo gostoljubno nas je 
sprejel. Razkazal nam  je delav
nico, kjer g. Marko Rupnik in 
njegovi sodelavci izdelujejo m o
zaike, razložil nam  je njihovo 
delo in nas popeljal v kapelico, 
ki so jo oni sami okrasili. Za ko
nec nam je skoraj slučajno ome
nil kardinala Tomaža Špidlika, 
ki tam živi... Zakaj pa naj ga ne 
bi srečali tudi mi? In tako nas je 
tudi kardinal sprejel z vso svojo 
dobro voljo in sončnim  na
smehom. Povedal nam je nekaj 
smešnic; kljub starosti ohranja v 
sebi tisto otroškost in optim i
zem, s katerima je treba jemati 
življenje. Sam je dejal, kako je v 
življenju pomemben smeh, ve
liko bolj od resnobnih govorov 
in razprav. To je človek, ki je v 
nekaj m inutah uspel vsakega iz

vodila sta jih trener Miha Vo
grinčič in pa vaditeljica Valenti
na Kristančič.
Zatem sta sledili dve show točki 
društvene športno plesne skupi
ne Hip Hop (koreografije D. 
Češčut) in  pa dečki in deklice 
skupine minivolleya. S pomočjo 
trenerja Diega Poletta so odbija
li in podajali žoge in tako prika
zali pridobljeno znanje tega tro
mesečja. Prikaz se je končal s šta
feto 12 proti 12. Žal se zaradi 
drugih obveznosti večera niso 
udeležili še fantje skupine Un- 
der 14.
In še zaključna točka z novousta
novljeno plesno skupino "COA-

rat omenila, da jo čudno zvija v 
želodcu, ob povratku v zavetišče 
pa je bila že resno slaba. Medtem 
ko sem pripravljal večerjo, je mo
rala večkrat s pospešenim ko
rakom na wc. Pašte z res odlično 
zelenjavno omako in kozjim si
rom je poskusila le za vzorec. Pre
bavne motnje, ki jih je kasneje 
pripisala kombinaciji velike ko

med nas navdati s pozitivno 
energijo. Po tem neverjetnem 
srečanju, ki nam  je pustilo zelo 
pozitiven vtis, smo se na željo 
nekaterih ustavili v znanem 
Hard Rock Cafe', kot zadnjo eta
po potovanja pa smo pustili 
očarljivo Fontano di Trevi. Mar
sikomu je ob pogledu nanjo za
stal dih. Vanjo smo vrgli kova
nec, v upanju, da se bomo spet 
vrnili, nakar smo se počasi zače
li pripravljati na odhod. V 
zgodnjih popoldanskih urah je 
vlak odpotoval in tako se je 
zaključilo naše potovanje... Po
tovanje, ki je bilo malo različno 
od tipično skavtskega z nahrbt
nikom po hribih. Bilo je bolj tu
ristično usmerjeno, a vzdušje je 
bilo vseeno pristno skavtsko, 
prežeto s povezanostjo in zagna
nostjo. Čudovita izkušnja, ki nas 
je navdala z željo, da bi gradili 
naprej. Da se ne bi prepuščali le 
toku dogajanja, pač pa da bi se 
zavedali, da smo sami odgovor
ni za naše življenje in za njego
vo kvaliteto.

Tanja Zoizut

CH & ASSISTANT' s TEAM" s 
točko "COACH & ASSISTANT's 
SHOW", kjer so svoje plesno, ak
robatsko, ritmično znanje prika
zali trenerji Miha, Damijana in 
Mija - ki je dala uvod v točko, va
ditelji Valentina, Maja, Vero
nika, Marija ter pomožne vadi
teljice Chiara, Arianna in Giulia. 
Prijetna enourna prireditev se je 
sklenila s krajšim nagovorom 
predsednika SZ 01ympia Gre
gorja Sfiligoja, ki je športnikom 
izročil velike novoletne slaščice 
in prisotnim voščil vesele praz
nike, in z družabnostjo, ki jo je 
pripravilo društvo.

DČ

ličine razgretih robidnic, ki 
jih je zobala med potjo, in 
mrzlega temnega piva, ki 
sva si ga privoščila ob 
prihodu, so jo pestile še cel 
večer, tako da ga je prežive
la kar v postelji. Meni 
omenjena kombinacija 
očitno ni škodila, saj sem v 
jedilnici klepetal s Thoma
som in Andreo ter sem pa 
tja počohal Lirio. Večkrat 
sem stopil do spalnice pre
verit, kako se Jana počuti, 
in kazalo je, da ji gre poča
si na bolje.
Ko so se švicarski sotrpini 
umaknili v šotor, sem še 
malo listal po revijah in 
prospektih, ki jih je bilo v 
prostorni jedilnici več kot 
dovolj. Če bi bilo z Jano vse 

o.k., bi si lahko čas krajšala tudi 
z igranjem namiznega nogome
ta, saj je sredi skupinskega pro
stora stal avtomat, ki ga je bilo 
treba le malo privzdigniti, in že 
so na dan prilezle žogice, tako da 
bi lahko zastonj igrali do onemo
glosti. Škoda.

/dalje 
Nace Novak

Športno združenje 01ympia

Tradicionalna božična 
akademija

Športno združenje 01ympia 
je nekaj dni pred Božičem 
pripravilo tradicionalno 

božično akademijo, na kateri je 
sodelovalo nad 90 fantov in dek
let, pripadnikov skupin predšol
ske telesne vzgoje, športne ter 
športno ritmične gimnastike, 
minivolleyja in športnega plesa. 
Spored so uvedli najmlajši

predšolski telovadci, pripadniki 
skupine Gymplay s dvojnim po
ligonom, ki so ga skrbno pripra
vile vaditeljice Valentina Kri
stančič, Marija Jussa in Veronika 
Vižintin s trenerko Damijano 
Češčut, ki je ob začetku večera 
vse prisotne - v osebi tajnice 
društva - pozdravila v imenu ce
lotnega odbora ŠZ 01ympia. Po

Peš po Korziki (34)

Med morjem in gorami

Zaradi bližajočega se konca pohodniške sezone sva v prostornem zavetišču v Marignani prenočevala sama
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Po Božiču

Naj ostane luč 
v naših srcih

B ožično-novoletnih  
praznikov je konec, 
lučke na ulicah in  po  

dom ovih  druga za drugo 
ugašajo, ljudje se vračajo v  
svoj vsakdan in  spom ini na 
praznične dni počasi tonejo v  
preteklost. Sama m islim , da je 
konec lepih in  svetlih praz
n ičn ih  dni, najbolj otožen čas 
v  letu, trenutek, ko  si vsakdo 
želi, da bi se pravljično razpo
loženje nadaljevalo, da bi še 
objemal prijatelje, da bi bila 
družina vedno zbrana in  da 
nasm ehov in  topline bi ne  bi
lo konec.
Z im ski čas je nam reč čas, ko  
nas kratki dnevi prisilijo, da 
sm o veliko doma, ko  zaradi

mraza m alo postajam o p o  uli
cah in  se zato tudi m anj 
srečujemo s soljudmi. Teme 
in  mraza, predvsem, ko  ju  
sam začutiš in  ti zavejejo na
ravnost v  srce, pa je vsakega 
človeka strah. Božične lučke  
so zato v  tem  času k o t naroče
ne, svetlobo prinašajo v  dolge 
zim ske večere in  nas vabijo, 
da stopim o k  sosedu, v  gostil
no, v  cerkev, m ed  ljudi. Božič 
in  N ovo leto sta trenutek, ko  
je  lažje podariti nasm eh, ko  je 
priložnost, da znancu stisneš 
roko in  ga objameš, ko  se z  
m ajhnim  darilom zahvališ za 
prijaznost, ko  je zaradi dopu
stov časa na pretek, da 
obiščeš stare prijatelje, da sto

p iš  do soseda, da se poveseliš  
s sovaščani. Čas je to, ko  bi 
pravzaprav nihče ne  sm el biti 
sam, ko  se vrstijo obiski in  
prireditve v  dom ovih  za osta
rele, ko  so bolnišnice razsve
tljene, ko  si sama zaželim, da 
bi vsakomur, čisto vsakomur, 
podarila m ajhno  zvezdico z  
nasm ehom .
Seveda je to tudi čas, ko  preje
m am o, ko  se veselimo sorod
nikov, ki so se prvič  oglasili z  
onkraj morja, ko  nas sosed 
preseneti z  objem om , ko  než
n o  ogledujem o m ajhna darila 
in  zvedavo odpiramo poštn i 
nabiralnik. Z  računalnika pa 
donijo m elodije elektronskih  
voščilnic in  tudi v  n jih  je 
nekaj topline ter objem tistih, 
ki so jih  nekje, tam daleč, za 
nas izbrali in nam  jih  poslali, 
da bi nas razveselili ob praz
nikih. Vsakič ob Božiču in  na 
Silvestrovo spregovorijo obje
m i nam esto besed in  nam  p o 
vedo to, kar je morda običaj
n o  težko povedati, ker pove
dati v ečn e  znam o. In svet p o 

staja v  teh dneh vsaj nekoliko  
boljši, toplota seže tudi do ti
stih, ki so premraženi in  v  nas 
je prijeten občutek, da sm o k  
tem u prispevali tudi sami ter 
v  velik m ozaik človeštva do
dali kanček dobrote.
Sedaj pa lučke ugašajo, mraz 
postaja in tega nas je strah. Pa 
ne sm e biti tako, lučke na uli
cah lahko ugasnejo, saj bo čez 
nekaj m esecev prišla pom lad, 
ugasniti pa ne  sm e lu č  v  
naših srcih, tista, ki podarja 
nasmehe, deli dobre besede 
in  ponuja roko sočloveku. 
Zakaj pa bi bili srečni le ob 
Božiču in N ovem  letu? Srečni 
bom o lahko vsak dan, samo  
nasmejati se moramo, ko  gre
m o  p o  cesti s sklonjeno gla
vo, spregovoriti moram o, ko  
n em o  sto jim o ob sočloveku, 
razumeti moramo, ne da bi se 
brez potrebe jezili, odpuščati 
moramo, ker tudi sami dela
m o  napake, in ljubiti mora
m o, četudi se tega bojimo. 
Zaupanje naj zamenja strah 
in tedaj bo na svetu več str

pnosti, sosed bo lahko segel 
sosedu v  roko in  skupaj bom o  
prižigali luči skozi vse leto, da 
bo vsak dan toplo k o t ob

Božiču in  da se bom o ob 
vsakem srečanju objemali, 
k o t na silvestrski večer.

Suzi Pertot

ČLOVEK JE PRISTAL N A  L U N I?  D A , D A , N E D V O M N O .

D!ejavu", preblisk, 
| ko se nam zdi, da 
smo ponovno 

podoživeli trenutke, ki smo jih 
nekdaj v preteklosti že dožive
li. Ljudje si to različno razla
gajo. Celo stroka se zelo različ
no izraža o takih pojavih. 
Oskarjevski igralec Denzel Wa- 
shington je pred nekaj tedni v 
kinematografe pripeljal svoj 
prispevek v znanstveni razisko
valni proces tega nenavadnega 
fenomena. No, bolj kot Den
zel Washington, je to storil 
Tony Scott, režiser filma, v 
katerem VVashington nasto
pa kot junak razumevanja 
zapletenga pojava "deja vu- 
ja". Tony Scott skuša feno
men "deja vu" umestiti v 
polje fizike, kvantnih teorij 
in podobnih sodobnih fi
zikalnih dognanj. Razlagati 
kvantno fiziko z Denzelom 
VVashingtonom je seveda 
približno tako učinkovito 
kot razlagati astronomijo s 
kapetanom Kirkom ali uči
teljem Yodo.
Tematika pa je vseeno zelo 
zanimiva, film je postavljen 
večplastno. Poglavitno 
vprašanje, ki ga film postavlja, 
je to, ali lahko človek vpliva na 
usodo ali je ta vnaprej določe
na in je človek ne more spre
meniti. Gre torej za vprašanje,

Denzelovi prebliski
ali človek živi v vnaprej determi
niranem svetu ali je pravzaprav 
tudi on sam faktor in proizvajalec 
sprememb. Dramatizirana zgod
ba filma se vrti okoli "deja vu- 
jev", ki jih ima agent (igra ga 
Denzel VVashington), ko prei
skuje teroristični napad, v kate
rem je umrlo 500 ljudi. S po
močjo "deja vu-jev" in posebne

ga časovnega stroja, ki deluje na 
podlagi kvantne fizike, mora 
agent potovati v preteklost in 
skušati onesposobiti atentatorja 
pred izvršitvijo bombnega napa
da. Režiser je ob tem odprl celo 
Pandorino vazo vprašanj, ki jih je

zaradi filmskih potreb rešil dokaj 
površno: vprašanje same kvantne 
fizike, dilemo glede obstoja vzpo
rednih svetov, možnosti poto
vanja v preteklost v primeru, da 
se preseže svetlobna luč, in po
dobno. Osnovno vprašanje pa je 
bilo kljub vsemu dobro zadeto: 
bo agent po potovanju v preteklo
st, uspelo rešiti 500 nedolžnih 
življenj, ali če to vprašanje prene
semo na teoretično raven, je člo
vek (v tem primeru agent Denzel 
VVashington) sposoben pozitivno 
preusmeriti tok dogodkov, ki ga 
napeljuje usoda? Odgovor, ki ga 
ponuja režiser (spominjam vas, 
da govorimo o Holliwoodu), je 
precej logičen in poenostavljen, 
zanimivo pa je že samo vprašanje, 
ki ga film postavlja.
Vprašanje je zanimivo, ker že sam 
film ponuja konkreten dogodek, 
na katerega lahko apliciramo za
stavljeno problematiko. Film se 
dogaja v New Orleansu takoj po 
izbruhu orkana Katrine. Sam ce
lovečerec je posvečen vsem žrt
vam te naravne katastrofe. Ko gle
damo film in se sprašujemo ali bo 
Denzelu VVashingtonu s poto
vanjem v preteklost uspelo pre
prečiti bombni napad, se istoča
sno lahko vprašamo: zakaj ame
riške oblasti niso bile sposobne

preprečiti nepotrebnih žrtev 
Katrine? Orkan je bil vnaprej 
napovedan, njegova rušilna 
moč prav tako. Javnost je torej 
doživela "deja-vu", a kljub te
mu ni bila sposobna preprečiti 
katastrofe in številnih 
človeških žrtev. Moderni člo
vek, ki se z najsodobnejšo teh
nologijo baha, da je sposoben 
vplivati na svojo usodo, je v 
tem primeru padel na izpitu. In 
v filmu je to povedano posred
no, po ovinkih. Gre za sodob
nega človeka in sodobno teh
nologijo, ki sta dopustila, da je 
leta 1994 v Rwandi v nekaj me
secev trajajočem boju umrlo 
milijon ljudi. Ampak očitno tu
di ta "deja-vu" (če ga sploh tako 
lahko kličemo) ni bil kdo- 
vekako učinkovit, če moramo 
danes ugotavljati, kako nevz
držno je stanje v Darfurju.
Res je zanimivo filozofsko 
vprašanje, ali je človek sposo
ben vplivati na svojo usodo. 
Tako zanimivo, da postane pa
radoksalno, ko ga prenesemo 
na vsakdanje faktične dogodke. 
In v teh primerih nam ne preo
stane drugega, kot da si naroči
mo pokovke in veliko kokako
lo, se razkomotimo na svoj se
dež v kinu in se z dušo in srcem 
predamo hrabremu in postav
nemu Denzelu.

Andrej Čemic

Božični koncert v  KC Lojze Bratuž

Srebrni oktet Vrtnica 
in Danijel Brecelj

B ožični koncert je v 
goriškem Kulturnem cen
tru Lojze Bratuž lepa tradi

cija, ki je tudi letos ponudila 
žlahten umetniški užitek. V sre
do, 20. decembra 2006, je na 
odru velike dvorane z reper
toarjem slovenskih in tujih 
božičnih pesmi nastopil novogo
riški oktet Vrtnica, ki v tej sezoni 
slavi 25-letnico nepretrganega 
delovanja. Da po kakovosti sodi v 
sam vrh takih slovenskih sesta
vov, smo že vedeli, saj prejema 
laskave nagrade doma in v tujini. 
V kakovosti lahko samo še raste, 
saj je od lanske sezone dalje nje
gov umetniški vodja Marko Mu
nih, eden najbolj preverjenih in

zanesljivih slovenskih dirigen
tov. Marsikoga pa je na letošnjem 
koncertu presenetil mladi (roj. 
leta 1988!) pianist in skladatelj 
Danijel Brecelj iz Šempetra, ki je 
za koncert prispeval orkestracijo 
skladb in dve svoji deli (skladati 
je začel pri rosnih 7 letih). Prava 
poslastica je bila njegova "bizar
na" orkestracija dodatka Glej 
zvezdice božje, po Munihovem 
mnenju "priredba za bodočno
st!" S svojo spremljavo na klavir 
je Brecelj ponudil zanimivo "do
dano vrednost" krepkemu okte
tu, ki je še enkrat dokazal, da je 
prava "vrtnica” v gumbnici 
našega glasbenega življenja na 
Goriškem.
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Ženska košarka, večkrat v 
senci, toda vse bolj aktualna

K ošarka je pri 
nas zelo priljubljen 
šport, vendar je bil do 

pred nekaj leti zlasti 
dom ena moških. Po
pularni Sergio Tavčar 
je sicer pred desetletji 
zavzeto delal pri Pole
tu  z openskimi dekle
ti, nato pa dolga leta - 
nič. Odbojka je m a
sovno privabljala 
športnice, ki so naj
brž na igro pod 
košema pozabile. To
da pred natanko de
setimi leti je prihod iz 
Veneta k nam  tre
nerke in bivše igralke 
M arine Brollo, 
življenjske sopotnice 
dobro znanega do
mačega strokovnjaka 
Andreja Vremca, dal 
tedaj dejavni rekrea
tivni skupini Poleto- 
vih košarkaric bolj or
ganiziran pečat. Sku

pina odraslih je sicer resneje de
lala le dve leti (nato je članska 
ekipa spet zamrla - do letos),

vendar po
m em bno je 
predvsem to, 
da so na Opči
nah (in širše na 
Krasu, saj de
lujejo tud i v 
Nabrežini in po 

drugih telovadnicah na plano
ti) spet postavili na noge mla
dinsko dejavnost. Z delom An

dreja in Marine, s samostojnim 
nastopanjem , pa tud i z 
iskanjem sinergij s tržaškimi 
društvi so vzgojili generacijo še 
danes mladih igralk, med kate
rim i izstopa M artina Gantar 
(letnik 1987), pred leti tudi ka
detska in mladinska državna re
prezentantka in danes, po nekaj 
letih v A2 ligi, drugoligašica v 
vrstah ekipe SGT.

S tem uvodom 
začenjamo s 
ponudbo sple
ta informacij, 
ki kaže celo na 
vodilno slo
vensko prisot
nost v tržaški 
ženski košarki. 
Poleg Gan
tarjeve igra pri 
SGT v državni 
B ligi tudi Nika 
Nadlišek 
(1989), ki se je 
pri Boru vrsto 
let kalila na 
treningih  s 
fanti. Ginnasti- 
co, ki jo je lani 
vodil VValter 
Vatovec, letos 
trenira Novo
goričan 
Dražen Grbac,

KOŠARKA
C liga: Bor R a d en sk a  - J a d ra n  M ark  8 3 :7 8 .
D liga: Kontovel - B a rco lana  8 7 :6 5 , P e rteo le  - Sokol 
C a ' d '0 r o  9 8 :8 0 .
NOGOMET
Elitna liga: Tolm ezzo - Vesna 0 :1 .
Prom ocijska liga: K ras K oim pex - C entro S ed ia  1:1.
1 . am aterska liga: San C anzian  - P rim orec  1:1 , M oraro  
-P r im o r je  In te rla n d  0 :0 .
2 .  am aterska liga: Breg - P o n z ian a  0 :1 , Sovodnje  - 
l e r z o  1 :0 , L u tin ito  - Z arjaG aja  3 :2 .
ODBOJKA
M oška B2 liga: Sloga - Silvolley 1 :3 .
M oška C liga: Volley Club - Val Im sa 0 :3 , Soča ZBDS - 
P ra la  1 :3 .
M oška D liga: F incan lieri - N aš p ra p o r  3 :1 , C o rdenons - 
O lym pia  T m ed ia  3 :2 , Sloga le le v ila  - R igutti 3 :0 . 
Ž enska D liga: BorBreg K m ečka b a n k a  - Sloga List 3 :1 .

bivši trener pri Domu. Še 
više, v A2 ligi, nastopata za 
Interclub Slovenki z milj- 
skih hribov, sestri Jessica 
(1985) in  Samantha Cer- 
gol (1987), trener pa je tu 
di tu  že vrsto let naš 
strokovnjak, Jure Krečič. 
Dolgo časa z miljskim 
društvom sodeluje kondi
cijski trener Duško Švab, 
m ladinsko dejavnost pa 
letos vodi Matija Jogan, ki 
je tako kot Krečič in Vato
vec zrasel pri Boru. Na 
drugoligaški ravni igra pri 
ekipi OMA tudi obetavna 
Repenka Darma Milič 
(1989).
Polet m edtem  vzgaja no
vo perspektivno genera
cijo rosno mladih igralk. Razpo
lagajo sicer le z eno ekipo (pre
težno igralke rojene v letih 1993 
in mlajše), v kateri pa je kar 
nekaj talen tiran ih  deklet. Po
stavni Fanika Di Lenardo in Mia 
Kraus (obe letnik 1993) sta bili 
na prim er prav v prvih dneh 
novega leta na Trofeji dežel v 
Cervii z deželno reprezentanco, 
ki sta jo vodila prav Jogan in 
Brollova. Ne nazadnje, pri Pole
tu so letos kar na pobudo igralk 
spet sestavili člansko vrsto. V 
najnižji C ligi igrajo sicer solid

ne košarkarice, kot so Veronika 
Daneu, Mateja Piccini (obe 
1987) in Karin Malalan (1985), 
pridružilo se jim je celo nekaj 
novink, v zadnjem času pa so 
pridobile še mladega trenerja, 
borovca Gerarda Tolentina. 
Cilja te ekipe sta zlasti ta, da daje 
dekletom  m ožnost za nasto
panje v slovenskem okolju in da 
jamči določeno kontinuiteto 
pred skorajšnjim prihodom  na 
člansko sceno mlajše genera
cije.
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